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Kirsi Viitanen
Leena Joensuu
Päivö Kuusisto
Arto Nätkynmäki
Vesa Lundberg, saapui 19:15

Muut saapuvilla olleet
Tuula Hyttinen, kunnansihteeri, sihteeri
Harri Lipasti, kansliapäällikkö
Marko Härkönen, kuntakehitysjohtaja
Paula Kylä-Harakka, vs. viestintäpäällikkö
Markku Vehmas, talousjohtaja
Virpi Lehmusvaara, kasvatus- ja sivistystoimenjohtaja
Tanja Rontu-Hokkanen, vs. henkilöstöjohtaja, poistui 20:40
Aino Mielo, nuorisovaltuuston edustaja
Päivi Klami, hallinto- ja kehittämispäällikkö, poistui 20:40
Aila Toivonen, hallintopalvelusihteeri
Pia Sjöroos, kaavoituspäällikkö, poistui 20:40
Päivi Hämäläinen, maankäyttöpäällikkö, poistui 20:40

Poissa
Matti Alanko
Merja Kuusisto
Sami Tamminen
Sari Heiskanen
Taina Ketvel

Allekirjoitukset

Ruut Sjöblom
Puheenjohtaja

Tuula Hyttinen
Sihteeri
 

Pöytäkirjan tarkastus
Pöytäkirja on tarkastettu ja hyväksytty

11.10.2018

Seppo Noro
 

12.10.2018

Ari Nyman
 

Pöytäkirjan nähtävänäolo
Julkaisut yleisessä tietoverkossa 12.10.2018
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§ 101
Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus

Kunnanvaltuuston kokouksen koollekutsumista koskeva kuulutus on julkipantu 
kunnan verkkosivuille, ilmoitustaululle sekä julkaistu Keski-Uusimaa- ja Viikkouutiset 
Keski-Uusimaa -lehdissä.

Puheenjohtaja toteaa tämän kokouksen koollekutsumisen laillisuuden sekä saapuvilla 
olevien valtuutettujen lukumäärän perusteella päätösvaltaisuuden.

Ehdotus

Todetaan läsnä olevat ja mahdolliset poissaolevat valtuutetut ja heidän sijaisensa.

---

Seuraavat valtuutetut ovat ilmoittaneet esteestä:

Sami Tamminen
Merja Kuusisto
Sari Heiskanen
Matti Alanko
Taina Ketvel
Lea Ahonen (kokouksen alkuosa)

Todettiin, että

Sami Tammisen tilalla on Kokoomuksen 1. varavaltuutettu Arto Nätkynmäki
Merja Kuusiston tilalla on Sosialidemokraattien 1. varavaltuutettu Päivö Kuusisto
Sari Heiskasen tilalla on Tuusulan puolesta ryhmän 2. varavaltuutettu Leena Joensuu
Matti Alangon tilalla on Tuusulan puolesta ryhmän 3. varavaltuutettu Jari Anttalainen
Taina Ketvelin tilalla on Keskiryhmän 1. varavaltuutettu Kirsi Viitanen
Lea Ahosen tilalla on Kristillisdemokraattien 1. varavaltuutettu Erja Sarenius-
Salmenkivi.

Päätös
Kokous todettiin laillisesti koolle kutsutuksi ja päätösvaltaiseksi.
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§ 102
Pöytäkirjan tarkastus

Ehdotus

Valitaan tämän kokouksen pöytäkirjan tarkastajiksi jäsenet

Seppo Noro ja Ari Nyman.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Konsernijaosto, § 35,28.05.2018
Kunnanhallitus, § 199,28.05.2018
Valtuusto, § 62,04.06.2018
Kunnanhallitus, § 304,24.09.2018
Valtuusto, § 103, 08.10.2018

§ 103
Osavuosikatsaus 1.1.–31.8.2018 ja talousarvion 2018 muuttaminen

TUUDno-2018-765

Konsernijaosto, 28.05.2018, § 35

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Kunnanhallitus 28.5.2018

Talouden toteutuminen

Valtuuston vuoden 2018 talousarviopäätöksen lähtökohtana ovat tontinmyyntitulojen 
tuntuva lisääminen sekä toimintamenojen maltillinen kasvu. Kunnan toimintojen 
tuottavuutta parannetaan jatkamalla palvelurakenteiden keventämistä sekä 
digitalisoimalla palveluja. Kunnan elinvoimaisuutta ja taloutta tukevat aktiivinen 
elinkeinopolitikka, kuntakeskusten kehittäminen sekä kysyntään vastaavasta asunto-ja 
yritystonttitarjonnasta huolehtiminen.

Tammi-huhtikuussa toimintatuotot toteutuivat hieman lähes suunnitellusti. Toisen 
vuosikolmanneksen toimintatuottojen toteutuma oli kokonaisuudessaan 25,6 % 
budjetoidusta. Käyttöomaisuuden myyntivoittojen toteuma tarkastelukaudella oli 
ainoastaan 0,3 milj. euroa. Käyttöomaisuuden myyntivoittojen ennustetaan 
toteutuvan talousarvion mukaisena, sillä tonttimyynnit painottuvat loppuvuoteen.

Tarkastelukauden toimintamenot olivat 4,1 % suuremmat edellisvuoteen verrattuna. 
Toimintamenojen kasvua tapahtui mm. joukkoliikenteessä, henkilöstömenoissa, 
lämmitys- ja sähkökuluissa sekä katujen ja tiestön ylläpidossa. Kunnan 
toimintamenojen toteutuma oli 31,9 % talousarvioon nähden.

Toimintakate toteutui 34,3 % budjetoidusta (toteuma v. 2017 34,3 %). Edellä esitetyissä 
tunnusluvuissa on mukana vesihuoltoliikelaitos.

Kunnan alkuvuoden käyttöomaisuusinvestoinnit olivat 5,6 milj. euroa. Korollisen velan 
määrä oli huhtikuun lopussa 79,2 milj. euroa. Alkuvuonna kunnan lainakanta kasvoi 
ennakoidusti. Velan määrä vastaavana ajankohtana vuonna 2017 oli 64,2 milj. euroa. 
Pitkäaikaisten lainojen osuutta lainakannasta oli 50 milj. euroa. 
Vesihuoltoliikelaitoksella ei ollut korollista velkaa raportointikauden lopussa.

Ennuste vuositasolla

Tuusulan verotulojen on arvioitu talousarvion mukaan kasvavan edellisvuodesta 
vajaalla 2 milj. eurolla 179,8 milj. euroon. Kunnallisveron kasvua vauhdittavat 
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ansiotulojen nousu sekä paraneva työllisyys. Hyvä taloustilanne heijastuu positiivisesti 
myös kunnan yhteisöverokertymään. Alkuvuoden verotilitykset ja verotuksen 
ennakkotiedot indikoivat verotulojen positiivista kehitystä kuluvalle vuodelle. 
Verorahoituksen osalta mahdolliset korjaukset ennusteeseen tehdään toisessa 
osavuosikatsauksessa syyskuussa 2018.

Tulopuolella riskit liittyvät keskeisesti tontinmyyntitulojen toteutumiseen, joskin 
hyvällä tasolla jatkuva talouskasvu sekä pääkaupunkiseudun vilkas asuntomarkkina 
tukevat uudisrakentamisen vauhdittumista ja tontinmyyntitavoitteiden toteutumista. 
Varhaiskasvatuksen maksutuottojen ennakoidaan jäävän 0,45 milj. euroa budjetoitua 
pienemmiksi asiakasmaksujen muutoksen vuoksi. Kasvatus- ja sivistyslautakunta 
päätti muutoksista yksityisen hoidon tukiin ja kerhotoiminnan maksuttomuudesta 
1.8.2018 lukien.

Toimintamenojen osalta merkittävimmät ylitysriskit ovat sosiaali- ja terveystoimialalla. 
HUS:n palvelujen käyttö ylitti alkuvuoden aikana palvelusuunnitelman, joskin 
taloustilannetta tasapainottavat vuoden kuluessa tapahtuvat HUS:n ylijäämän 
palautukset.

Kuntakehitys- ja tekniikassa esitetään yhteensä vajaan 0,5 milj. euron lisäpanostuksia 
työllistämiseen, katujen ja yleisten alueiden ylläpitoon, katujen pintaukseen, 
kesäkauden katuvalaistukseen sekä yhteisölliseen tapahtumatuotannon 
kehittämiseen.

Tilikauden tuloksen ennakoidaan edelleen olevan budjetoidulla tasolla, ennustettu 
tilikauden ylijäämä on 0,6 milj. euroa (kunta ja vesihuoltoliikelaitos yhteensä). 
Talousarvion mukainen ylijäämä oli 0,4 milj. euroa.  

Käyttötalouteen liittyvät määrärahamuutokset ovat yhteensä 991 333 euroa 
tulovähennyksinä sekä 997 709 euroa menovähennyksinä. Muutosten tulosta 
parantava vaikutus on yhteensä 6 376 euroa. 

Liitteessä, Määrärahamuutokset osavuosikatsaus 1/2018, olevat erittelyt sisältävät 
esitykset määrärahanmuutoksiin sekä määrärahansiirrot henkilöstöhallinnosta 
toimialoille Kuel-eläkemenoperusteiseen maksuun, Varhe- ja työterveyshuollon 
maksuihin liittyen. Määrärahan muutokset sisältävät myös henkilöstöhallinnon 1.4. 
lähtien työnantajan henkilösivukuluihin tekemät tarkennukset.

Investointeihin esitetään tehtäväksi yhteensä 386 000 euron määrärahojen lisäykset. 
Lisäyksestä 279 000 on Oy Apotti Ab:n pääomasijoituksia. Lisämäärärahan tarve 
syntyi, kun suunnitelman mukaisia, vuodelle 2017 suunniteltuja pääomasijoituksia 
lykkääntyi vuodelta 2017 vuodelle 2018 yhteensä 546 100 euroa.

Henkilöstön osalta esitetään, että Talous- ja tietohallinnon tietojärjestelmät yksikköön 
perustetaan uusi IT-suunnittelijan toistaiseksi voimassa oleva vakanssi. Tehtävä tulee 
tukemaan niin IT-infrastruktuuripalveluiden ylläpitoa ja kehitystä kuin kunnan 
digitalisaatiohankkeiden toteutuksia. Tietojärjestelmien henkilöstövahvuus ei uudesta 
vakanssista huolimatta kasva, koska IT-asiantuntijan määräaikaiseen vakanssiin ei 
vastaavasti haeta enää sijaista. Uusi vakanssi ei aiheuta myöskään 
lisämäärärahatarpeita vuodelle 2018.

Kunnanhallitus päättää
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merkitä tiedoksi osavuosikatsauksen 1.1.–30.4.2018
ehdottaa valtuustolle, että
 
VALTUUSTO päättää
muuttaa vuoden 2018 talousarviota ja hyväksyy Liitteessä 1. esitetyt 
määrärahamuutokset
ottaa käyttöön uuden IT-suunnittelijan tehtävän.

______________

Konsernijaosto 28.5.2018

 

Ehdotus
Esittelijä: Markku Vehmas, talousjohtaja

Konsernijaosto päättää

merkitä tiedoksi osavuosikatsauksen 1.1.-30.4.2018.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 28.05.2018, § 199

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Talouden toteutuminen

Valtuuston vuoden 2018 talousarviopäätöksen lähtökohtana ovat tontinmyyntitulojen 
tuntuva lisääminen sekä toimintamenojen maltillinen kasvu. Kunnan toimintojen 
tuottavuutta parannetaan jatkamalla palvelurakenteiden keventämistä sekä 
digitalisoimalla palveluja. Kunnan elinvoimaisuutta ja taloutta tukevat aktiivinen 
elinkeinopolitikka, kuntakeskusten kehittäminen sekä kysyntään vastaavasta asunto-ja 
yritystonttitarjonnasta huolehtiminen.

Tammi-huhtikuussa toimintatuotot toteutuivat hieman lähes suunnitellusti. Toisen 
vuosikolmanneksen toimintatuottojen toteutuma oli kokonaisuudessaan 25,6 % 
budjetoidusta. Käyttöomaisuuden myyntivoittojen toteuma tarkastelukaudella oli 
ainoastaan 0,3 milj. euroa. Käyttöomaisuuden myyntivoittojen ennustetaan 
toteutuvan talousarvion mukaisena, sillä tonttimyynnit painottuvat loppuvuoteen.

Tarkastelukauden toimintamenot olivat 4,1 % suuremmat edellisvuoteen verrattuna. 
Toimintamenojen kasvua tapahtui mm. joukkoliikenteessä, henkilöstömenoissa, 
lämmitys- ja sähkökuluissa sekä katujen ja tiestön ylläpidossa. Kunnan 
toimintamenojen toteutuma oli 31,9 % talousarvioon nähden.

Toimintakate toteutui 34,3 % budjetoidusta (toteuma v. 2017 34,3 %). Edellä esitetyissä 
tunnusluvuissa on mukana vesihuoltoliikelaitos.
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Kunnan alkuvuoden käyttöomaisuusinvestoinnit olivat 5,6 milj. euroa. Korollisen velan 
määrä oli huhtikuun lopussa 79,2 milj. euroa. Alkuvuonna kunnan lainakanta kasvoi 
ennakoidusti. Velan määrä vastaavana ajankohtana vuonna 2017 oli 64,2 milj. euroa. 
Pitkäaikaisten lainojen osuutta lainakannasta oli 50 milj. euroa. 
Vesihuoltoliikelaitoksella ei ollut korollista velkaa raportointikauden lopussa.

Ennuste vuositasolla

Tuusulan verotulojen on arvioitu talousarvion mukaan kasvavan edellisvuodesta 
vajaalla 2 milj. eurolla 179,8 milj. euroon. Kunnallisveron kasvua vauhdittavat 
ansiotulojen nousu sekä paraneva työllisyys. Hyvä taloustilanne heijastuu positiivisesti 
myös kunnan yhteisöverokertymään. Alkuvuoden verotilitykset ja verotuksen 
ennakkotiedot indikoivat verotulojen positiivista kehitystä kuluvalle vuodelle. 
Verorahoituksen osalta mahdolliset korjaukset ennusteeseen tehdään toisessa 
osavuosikatsauksessa syyskuussa 2018.

Tulopuolella riskit liittyvät keskeisesti tontinmyyntitulojen toteutumiseen, joskin 
hyvällä tasolla jatkuva talouskasvu sekä pääkaupunkiseudun vilkas asuntomarkkina 
tukevat uudisrakentamisen vauhdittumista ja tontinmyyntitavoitteiden toteutumista. 
Varhaiskasvatuksen maksutuottojen ennakoidaan jäävän 0,45 milj. euroa budjetoitua 
pienemmiksi asiakasmaksujen muutoksen vuoksi. Kasvatus- ja sivistyslautakunta 
päätti muutoksista yksityisen hoidon tukiin ja kerhotoiminnan maksuttomuudesta 
1.8.2018 lukien.

Toimintamenojen osalta merkittävimmät ylitysriskit ovat sosiaali- ja terveystoimialalla. 
HUS:n palvelujen käyttö ylitti alkuvuoden aikana palvelusuunnitelman, joskin 
taloustilannetta tasapainottavat vuoden kuluessa tapahtuvat HUS:n ylijäämän 
palautukset.

Kuntakehitys- ja tekniikassa esitetään yhteensä vajaan 0,5 milj. euron lisäpanostuksia 
työllistämiseen, katujen ja yleisten alueiden ylläpitoon, katujen pintaukseen, 
kesäkauden katuvalaistukseen sekä yhteisölliseen tapahtumatuotannon 
kehittämiseen.

Tilikauden tuloksen ennakoidaan edelleen olevan budjetoidulla tasolla, ennustettu 
tilikauden ylijäämä on 0,6 milj. euroa (kunta ja vesihuoltoliikelaitos yhteensä). 
Talousarvion mukainen ylijäämä oli 0,4 milj. euroa.  

Käyttötalouteen liittyvät määrärahamuutokset ovat yhteensä 991 333 euroa 
tulovähennyksinä sekä 997 709 euroa menovähennyksinä. Muutosten tulosta 
parantava vaikutus on yhteensä 6 376 euroa. 

Liitteessä, Määrärahamuutokset osavuosikatsaus 1/2018, olevat erittelyt sisältävät 
esitykset määrärahanmuutoksiin sekä määrärahansiirrot henkilöstöhallinnosta 
toimialoille Kuel-eläkemenoperusteiseen maksuun, Varhe- ja työterveyshuollon 
maksuihin liittyen. Määrärahan muutokset sisältävät myös henkilöstöhallinnon 1.4. 
lähtien työnantajan henkilösivukuluihin tekemät tarkennukset.

Investointeihin esitetään tehtäväksi yhteensä 386 000 euron määrärahojen lisäykset. 
Lisäyksestä 279 000 on Oy Apotti Ab:n pääomasijoituksia. Lisämäärärahan tarve 
syntyi, kun suunnitelman mukaisia, vuodelle 2017 suunniteltuja pääomasijoituksia 
lykkääntyi vuodelta 2017 vuodelle 2018 yhteensä 546 100 euroa.
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Henkilöstön osalta esitetään, että Talous- ja tietohallinnon tietojärjestelmät yksikköön 
perustetaan uusi IT-suunnittelijan toistaiseksi voimassa oleva vakanssi. Tehtävä tulee 
tukemaan niin IT-infrastruktuuripalveluiden ylläpitoa ja kehitystä kuin kunnan 
digitalisaatiohankkeiden toteutuksia. Tietojärjestelmien henkilöstövahvuus ei uudesta 
vakanssista huolimatta kasva, koska IT-asiantuntijan määräaikaiseen vakanssiin ei 
vastaavasti haeta enää sijaista. Uusi vakanssi ei aiheuta myöskään 
lisämäärärahatarpeita vuodelle 2018.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi osavuosikatsauksen 1.1.–30.4.2018
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

muuttaa vuoden 2018 talousarviota ja hyväksyy liitteessä esitetyt 
määrärahamuutokset
ottaa käyttöön uuden IT-suunnittelijan tehtävän.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Markku Vehmas selosti asiaa kokouksessa.

Valtuusto, 04.06.2018, § 62

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Ehdotus

Valtuusto päättää

muuttaa vuoden 2018 talousarviota ja hyväksyy liitteessä esitetyt 
määrärahamuutokset
ottaa käyttöön uuden IT-suunnittelijan tehtävän.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Eetu Niemelä esitti, että asia palautetaan 
uudelleen valmisteltavaksi. Esitys raukesi kannattamattomana.

 

Päätös
Valtuusto päättää

muuttaa vuoden 2018 talousarviota ja hyväksyy liitteessä esitetyt 
määrärahamuutokset
ottaa käyttöön uuden IT-suunnittelijan tehtävän.
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Eetu Niemelä ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Kuten kokouskäyttäytymisestäni saattaa päätellä, olen erimieltä valtuuston 
päätöksestä osavuosikatsauksen käsittelemiseksi.

Määräraha muutosesitykset olivat puutteellisesti valmisteltu. Asian esittelyssä 
määrärahamuutoksia ei ole perusteltu.

Lisäksi minulle ei myönnetty asian käsittelyssä asianmukaista puheenvuoroa. Tein 
palautusesityksen ja jäin odottamaan, että palautus käsitellään ensin. Puheenjohtaja 
kuitenkin julisti pykälän päätöksen heti samassa yhteydessä palautusesityksen 
päätöksen julistamisen yhteydessä, eikä antanut minun enää tehdä muutosesitystä 
asiaan.

Mahdollisesti puheenvuorojen käsittelyssä oli sekaannusta sähköisen järjestelmän 
viiveen ja epätarkoituksenmukaisuuden vuoksi, mikä vaikeutti puheenjohtajan 
toimintaa puheenvuorojen havainnoinnissa. Tämä tulisi ottaa huomioon kokouksen 
johtamisessa ja antaa valtuutetuille riittävästi aikaa reagoida ja pyytää puheenvuoro."

Kunnanhallitus, 24.09.2018, § 304

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Talouden toteutuminen

Valtuuston vuoden 2018 talousarviopäätöksen lähtökohtana ovat tontinmyyntitulojen 
tuntuva lisääminen sekä toimintamenojen maltillinen kasvu. Kunnan toimintojen 
tuottavuutta parannetaan jatkamalla palvelurakenteiden keventämistä sekä 
digitalisoimalla palveluja. Kunnan elinvoimaisuutta ja taloutta tukevat aktiivinen 
elinkeinopolitikka, kuntakeskusten kehittäminen sekä kysyntään vastaavasta asunto-ja 
yritystonttitarjonnasta huolehtiminen.

Tammi-elokuussa toimintatuotot toteutuivat pääosin suunnitellusti. Toisen 
vuosikolmanneksen toimintatuottojen toteutuma oli kokonaisuudessaan 57,3 % 
budjetoidusta. Käyttöomaisuuden myyntivoittoja toteutui tarkastelukaudella 2,6 milj. 
euroa. Käyttöomaisuuden myyntivoittojen ennustetaan jäävan budjetista 2,0 milj. 
euroa, kokonaistoteumaksi vuodelle 2018 ennustetaan 10,0 milj. euroa. 
Käyttöomaisuuden myynnit painottuvat loppuvuoteen. Maankäytön 
sopimuskorvausten ennustetaan toteutuvan 2,0 milj. euroa budjetoitua suurempina, 
kokonaistoteuman ennuste on 2,25 milj. euroa.

Tarkastelukauden toimintamenot olivat 3,1 % suuremmat edellisvuoteen verrattuna. 
Toimintamenojen kasvua tapahtui mm. joukkoliikenteessä, henkilöstömenoissa, 
lämmitys- ja sähkökuluissa sekä katujen ja tiestön ylläpidossa. Kunnan 
toimintamenojen toteutuma oli 65,8 % muutettuun talousarvioon nähden.

Toimintakate toteutui 68,9 % muutetusta talousarviosta (toteuma v. 2017 67,9 %). 
Toimintakatteen suurempaa toteumaa selittävät pääosin alkuvuoden ennakoitua 
pienemmät tonttimyynnit. Edellä esitetyissä tunnusluvuissa on mukana 
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vesihuoltoliikelaitos.
 
Kunnan alkuvuoden käyttöomaisuusinvestoinnit olivat 17,7 milj. euroa. Korollisen 
velan määrä oli elokuun lopussa 83,2 milj. euroa. Alkuvuonna kunnan lainakanta 
kasvoi ennakoidusti. Velan määrä vastaavana ajankohtana vuonna 2017 oli 74,2 milj. 
euroa. Pitkäaikaista lainaa nostettiin heinäkuussa 15 milj. euroa, minkä jälkeen 
pitkäaikaisen lainamäärän osuus nousi 65 milj. euroon. Vesihuoltoliikelaitoksella ei 
ollut velkaa raportointikauden lopussa

Ennuste vuositasolla
 
Tuusulan verotulojen on arvioitu talousarvion mukaan kasvavan edellisvuodesta 
vajaalla 2 milj. eurolla 179,8 milj. euroon. Kunnallisveron kasvua vauhdittavat 
ansiotulojen nousu sekä paraneva työllisyys. Alkuvuoden verotilitykset ja verotuksen 
ennakkotiedot indikoivat verotulojen toteumista budjetoidun mukaisena kuluvana 
vuonna. Valtionosuuksien ennusteessa on huomioitu talousarvion valmistumisen 
jälkeen tehty valtionosuuspäätös, minkä mukaan valtionosuudet ovat 0,9 milj. euroa 
talousarviota suuremmat.

Tulopuolella riskit liittyvät keskeisesti tontinmyyntitulojen toteutumiseen. 
Tonttikauppa ei kaikilta osin ole piristynyt toivotulle tasolle. Lisäksi yleistymässä oleva 
tontinvuokraus vähentää myyntitulojen määrää.

Kunnan vuoden 2018 toimintamenoja kasvattaa budjetoidusta 1.2.2018 tehtyyn 
työehtosopimukseen perustuva ns. kertakorvaus 0,7 milj. euroa, joka kirjataan vuoden 
2018 kuluksi (maksetaan tammikuussa 2019). Muita merkittäviä toimintamenojen 
lisäyksiä ennakoidaan vanhus- ja vammaispalveluissa (0,7 milj. euroa, asiakasmäärän 
kasvu), sairaalapalveluissa (0,3 milj. euroa, syynä mm. talven voimakas 
epidemiakausi), kunnan kiinteistöjen sisäilmatutkimuksiin ja - parannuksiin liittyvät 
kustannukset (0,2 milj. euroa) sekä työmarkkinatuen kuntaosuusmaksut (0,15 milj. 
euroa). Loppuvuoden osalta merkittävimmät toimintamenojen ylitysriskit ovat 
sosiaali- ja terveystoimialalla (HUS:n palvelujen käyttö, vanhus- ja vammaispalveluiden 
asiakasmäärät).

Kunnan tilikauden tuloksen ennustetaan jäävän 1,5 milj. euroa alijäämäiseksi (kunta ja 
vesiliikelaitos yhteensä 0,5 milj. euroa ylijäämäinen). Talousarvion mukainen ylijäämä 
oli 0,4 milj. euroa. 

Käyttötalouteen liittyvät määrärahamuutokset ovat yhteensä 419 900 euroa 
tulolisäyksinä sekä 2 251 000 euroa menolisäyksinä. Muutosten tulosta heikentävä 
vaikutus on nettomääräisesti 1 831 100 euroa. 

Investointeihin esitetään tehtäväksi yhteensä 1 205 000 euron määrärahan vähennys. 
Lisäksi esitetään investointeihin virheellisesti budjetoitujen sisäilmatutkimuksiin 
varattujen 200 000 euron siirtoa käyttötalouteen Tilakeskuksen tulosalueelle. 
Vesihuoltoliikelaitoksen investointimuutokset huomioiden on investointimuutos + 105 
000 euroa muutettua talousarviota pienenempi.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää
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merkitä tiedoksi osavuosikatsauksen 1.1.–31.8.2018
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

muuttaa vuoden 2018 talousarviota ja hyväksyy liitteessä esitetyt 
määrärahamuutokset.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Markku Vehmas oli asiantuntijana kokouksessa.

Valtuusto, 08.10.2018, § 103

Valmistelija / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Liitteet
1 Määrärahamuutokset 2018, osavuosikatsaus 2
2 Osavuosikatsaus 2/2018

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Valtuusto päättää

muuttaa vuoden 2018 talousarviota ja hyväksyy liitteessä esitetyt 
määrärahamuutokset.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Eetu Niemelä esitti, ettei 60 000 euron 
määräraha/menolisäystä kuntasuunnitteluun hyväksytä. Esitys raukesi 
kannattamattomana.

Päätös
Valtuusto päätti

muuttaa vuoden 2018 talousarviota ja hyväksyy liitteessä esitetyt 
määrärahamuutokset.

Eriävä mielipide
Eetu Niemelä ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Kuten kokouskäyttäytymisestäni saattaa päätellä, olen eri mieltä valtuuston 
päätöksestä §103 / 08.10.2018.
Valtuuston ei tulisi hyväksyä perustelemattomia määrärahalisäysesityksiä ja vaalia 
muutenkin tarkkaa ja säästäväistä taloudenpitoa."

Tiedoksi
talouspalvelut, toimialat
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Valtuusto, § 42,07.05.2018
Vesihuoltoliikelaitoksen johtokunta, § 16,16.05.2018
Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta, § 67,12.06.2018
Sosiaali- ja terveyslautakunta, § 31,05.09.2018
Tekninen lautakunta, § 80,18.09.2018
Kuntakehityslautakunta, § 99,19.09.2018
Kunnanhallitus, § 306,24.09.2018
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 84,25.09.2018
Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, § 57,27.09.2018
Kunnanhallitus, § 325,01.10.2018
Valtuusto, § 104, 08.10.2018

§ 104
Arviointikertomus 2017, vastaukset arviointikertomuksessa esitettyihin huomioihin

TUUDno-2018-641

Valtuusto, 07.05.2018, § 42

Tarkastuslautakunta 5.3.2018 § 83
Tarkastuslautakunta 13.3.2018 § 89
Tarkastuslautakunta 19.3.2018 § 93
Tarkastuslautakunta 26.3.2018 § 97
Tarkastuslautakunta 3.4.2018 § 102
Tarkastuslautakunta 16.4.2018 § 112
Tarkastuslautakunta 18.4.2018 § 116
Tarkastuslautakunta 20.4.2018 § 121
Tarkastuslautakunta 23.4.2018 § 125

Tarkastuslautakunta 5.3.2018 § 83
Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavaa runkoa vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan toimintakertomusteksteistä ja muista esille 
tulevista asioista liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin että seuraavassa kokouksessa jatketaan tekstien käsittelyä. Pohjatekstit 
valmistuvat kasvatus- ja sivistystoimialalta ja keskushallinnosta.

_________

Tarkastuslautakunta 13.3.2018 § 89
Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavia tekstejä vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan toimintakertomusteksteistä ja muista esille 
tulevista asioista liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.
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Päätös: 
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa.

_________

Tarkastuslautakunta 19.3.2018 § 93
Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavia tekstejä vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan toimintakertomusteksteistä ja muista esille 
tulevista asioista liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa.

_________

Tarkastuslautakunta 26.3.2018 § 97

Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavaa runkoa vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan toimintakertomusteksteistä ja muista esille 
tulevista asioista liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen käsittelyä seuraavassa kokouksessa.

__________

Tarkastuslautakunta 3.4.2018 § 102
Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavaa runkoa vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan toimintakertomusteksteistä ja muista esille 
tulevista asioista liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin että jatketaan arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa.

__________

Tarkastuslautakunta 16.4.2018 § 112

Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavaa runkoa vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan teksteistä ja muista esille tulevista asioista 
liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa.

__________
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Tarkastuslautakunta 18.4.2018 § 116

Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavaa runkoa vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan teksteistä ja muista esille tulevista asioista 
liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa.

__________

Tarkastuslautakunta 20.4.2018 § 121

Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavaa runkoa vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan teksteistä ja muista esille tulevista asioista 
liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa 23.4. kello. 
17:00

__________

Tarkastuslautakunta 23.4.2018 § 125

Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavaa runkoa vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan teksteistä ja muista esille tulevista asioista 
liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Tehdään arviointikertomus valmiiksi ja allekirjoitetaan.

Päätös: 
Saatiin arviointikertomus valmiiksi ja allekirjoitettiin.

__________

Valtuusto 7.5.2018

Ehdotus

Valtuusto päättää

merkitä arviointikertomuksen 2017 tiedoksi ja
velvoittaa kunnanhallituksen ryhtymään toimiin arviointikertomuksessa 
esitettyjen huomioiden johdosta ja raportoimaan em. toimista valtuustolle 
viimeistään lokakuun 2018 aikana.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Vesihuoltoliikelaitoksen johtokunta, 16.05.2018, § 16

Valmistelijat / lisätiedot:
Jukka Sahlakari
jukka.sahlakari@tuusula.fi
liikelaitoksen johtaja

Valtuusto on kokouksessaan 7.5.2018 § 42 käsitellyt tarkastuslautakunnan 
arviointikertomusta vuodelta 2017 ja velvoittanut kunnanhallitusta ryhtymään toimiin 
esitettyjen huomioiden johdosta ja raportoimaan niistä valtuustolle viimeistään 
lokakuun 2018 aikana.

Vesihuoltoliikelaitos johtokunta

Tarkastuslautakunta nosti esille raportissaan liikelaitoksen ylijäämän, ”vesilaitoksen 
taseeseen on kerätty jonkin verran ylimääräisiä investointivaroja”.

Tarkastuslautakunta suosittelee: ”jos investointeja ei tehdä tarpeeksi 
investointivarojen käyttämiseksi, on syytä alentaa käyttömaksuja”.

Vesilaitoksen investointeihin on menneinä vuosina varauduttu nostamalla taksoja. 
Investoinnit kuitenkin lykkääntyivät, joten taksojen noston johdosta vesilaitoksen 
taseeseen on kertynyt pääomaa oletettua enemmän. Tänä vuonna investoimme lähes 
liikevaihtomme verran ja 2019 – 2020 investointimäärärahat pysyvät korkealla.

Tarkistamme taksamme, kun saamme sovittua kunnan kanssa hulevesien hallinnan 
järjestelyiden periaatteet ja vastuujaot sekä laadittua investointiohjelman seuraaville 
lähivuosille. Tavoitteena on suorittaa taksan tarkastus vielä tämän vuoden aikana.

Lisätiedot: liikelaitoksen johtaja Jukka Sahlakari, p. 040 314 3563

Ehdotus
Esittelijä: Jukka Sahlakari, liikelaitoksen johtaja

Vesihuoltoliikelaitoksen johtokunta päättää

antaa perustelutekstin mukaisen lausunnon tarkastuslautakunnan tekemistä 
huomioista.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta, 12.06.2018, § 67

Valmistelijat / lisätiedot:
Risto Mansikkamäki

Tuusulan kunnanvaltuusto on 7.5.2018 § 42 käsitellyt tarkastuslautakunnan 
arviointikertomusta vuodelta 2017 ja velvoittanut kunnanhallitusta ryhtymään toimiin 
esitettyjen huomioiden johdosta ja raportoimaan niistä valtuustolle viimeistään 
lokakuun 2018 aikana.
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Tarkastuslautakunta on vuoden 2017 arviointikertomuksessa arvioinut 
ympäristökeskuksen vuoden 2017 toimintasuunnitelman tavoitteiden toteutumista. 
Laatimassaan arviointitaulukossa tarkastuslautakunta on arvioinut muiden 
tavoitteiden toteutununeen kokonaan paitsi ratkaisukeskeisyyden ja 
yhteistyöhakuisuuden. Suosituksissaan tarkastuslautakunta toteaa, että 
toiminnallisten päämäärien ja palvelulupauksen sitoumuksien toteutumista on vaikea 
arvioida. Näihin kuuluvat tarkastuslautakunnan mukaan muun 
muassa palvelulupauksien oikea-aikaisuuden, oikeudenmukaisuuden ja 
tasapuolisuuden sekä ratkaisukeskeisyyden ja yhteistyöhakuisuuden toteutumisen 
arviointi.

Arviointikertomus on liitteenä.

Ehdotus
Esittelijä: Risto Mansikkamäki

Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta antaa arviointikertomuksesta 2017 seuraavan 
lausunnon.

Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnan lausunto

Tarkastuslautakunta on Keski-Uudenmaan ympäristökeskuksen ja 
ympäristölautakunnan vuoden 2017 toimintaa arvioidessaan tarkastellut 
ympäristökeskuksen strategiassa 2015-2018 (ks. https://www.
keskiuudenmaanymparistokeskus.fi/sivu.tmpl?sivu_id=5673) esitettyjä koko 
strategiakauden strategiaa tukevia palvelulupauksen sitoumuksia ja toiminnallisia 
päämääriä sekä toisaalta joitakin vuoden 2017 palvelusuunnitelmassa edellä 
mainittujen palvelusitoumusten ja toiminnallisten päämäärien saavuttamiseksi 
asetettuja vuositavoitteita. Ympäristökeskuksen strategiassa määriteltyjen 
palvelusitoumusten ja toiminnallisten päämäärien toteutumisen arviointi yksittäisen 
vuoden toimintakertomustietojen perusteella onkin vaikeata, kuten 
tarkastuslautakunta arviointikertomuksessaan esittää. Laajennettaessa arviointia 
vuositavoitteiden ulkopuolelle kattamaan ympäristökeskuksen koko strategia tulisi 
arvioida, miten hyvin strategiakauden eri vuosien vuositavoitteet ja niiden 
toteutumisen todentamiseksi asetetut mittarit kohdistuvat palvelusitoumuksiin ja 
toiminnallisiin päämääriin. Tämän lisäksi tulisi ottaa huomioon ympäristökeskuksen 
strategiassa vuosille 2015-2018 asetetut toiminnan painopistealueet, joita ovat:

ympäristökeskuksen palveluiden saatavuus ja taloudellisuus
yhteistyö sopijakuntien kanssa
kuntien palvelukiinteistöjen terveellisyys
vesihuolto, vesistöt ja pohjavesi
luonnon monimuotoisuus ja arvokkaat luontokohteet
ilmastomuutos ja energiatehokkuus
meluntorjunta
ympäristökasvatus ja -valistus, viestintä
asiakaslähtöiset palvelut
ilmansuojelu
osaamisen kehittäminen.

Ympäristökeskus ja ympäristölautakunta ottavat tarkastuslautakunnan 
arviointikertomuksessaan esittämät suositukset huomioon vuoden 2018 
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toimintakertomuksessa esittämällä vuositavoitteiden seurannan lisäksi koosteen koko 
strategiakaudelta 2015-2018.

Ympäristökeskus ja ympäristölautakunta eivät ole sote- ja maakuntauudistukseen 
liittyvän epävarmuuden vuoksi aloittaneet vielä ympäristökeskuksen strategian 
päivittämistä, minkä vuoksi vuoden 2019 palvelusuunnitelmassa joudutaan 
tukeutumaan voimassa olevaan strategiaan. Ympäristökeskus ja ympäristölautakunta 
ottavat myös vuoden 2019 palvelusuunnitelmassa huomioon tarkastuslautakunnan 
suositukset niin, että vuositavoitteiden toteutuminen olisi helpommin arvioitavissa.

Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta toimittaa lausuntonsa ohessa 
ympäristökeskuksen sopijakunnille ja tarkastuslautakunnalle tiedoksi 
ympäristökeskuksen vuoden 2017 vuosiraportin, jossa on toimintakertomusta 
laajemmin käsitelty ympäristökeskuksen vuoden 2017 toimintaa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Sosiaali- ja terveyslautakunta, 05.09.2018, § 31

Valmistelijat / lisätiedot:
Marja-Liisa Palosaari, Susanna Pitkänen
sosiaalipalvelujen päällikkö, johtajaylilääkäri

Arviointikertomus vuodelta 2017

Tarkastuslautakunta toteaa vuoden 2017 arviointikertomuksessaan seuraavat 
suositukset.

Sosiaalipalvelut

Tarkastuslautakunta suosittaa panostamaan tukiperheiden ja tukihenkilöiden 
saamiseen sosiaalihuollon asiakkuudessa oleville lapsille.

Kunnan Laura-rekrytointijärjestelmässä on jatkuva hakuilmoitus tukihenkilöistä sekä 
ennaltaehkäisevään työhön että lastensuojeluun. Tukiperheiden rekrytoinnista ja 
välityksestä vastaa Perhehoitoyksikkö Pihlaja. Talousarviossa 2018 sosiaalipalveluihin 
saatiin ammatillinen tukihenkilö ja resurssi kohdennetaan erityistä tukea tarvitseville 
lapsille ja nuorille. Perheille on tarjolla myös kevyempää tukea, kun Mannerheimin 
Lastensuojeluliiton (MLL) perhekummitoiminta käynnistyi Tuusulassa keväällä kummien 
koulutuksella. Tätä matalan kynnyksen tukea saa ilman sosiaalihuollon asiakkuutta.

Tarkastuslautakunta pitää positiivisena asiana sitä, että Tuusulassa on 
rohkeasti valtuustokauden aikana jatkettu ennaltaehkäiseviin palveluihin 
panostamista lastensuojelussa jalkautuvalla ja ennaltaehkäisevällä työotteella. 
Lapsiperheille kohdennettua kotiapua on syytä jatkaa matalan kynnyksen 
periaatteella jatkossakin.

Lapsiperheiden kotipalveluun on panostettu viime vuosina. Vuosina 2017 ja 2018 
perustettiin lapsiperheiden kotipalveluun perhetyöntekijän vakanssi. Lapsiperheiden 
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kotipalvelua voi saada ostopalvelun lisäksi kunnan omana toimintana sekä palvelusetelillä. 
Kotipalvelu tulee olemaan yksi tulevan perhekeskustoimintamallin matalan kynnyksen 
palveluista.

Tarkastuslautakunta pyytää kiinnittämään huomiota lapsiperheiden 
näkyvämpään tiedottamiseen matalan kynnyksen avun tarpeesta ja sen 
saavutettavuudesta.

Lapsiperheiden matalan kynnyksen palveluista tiedotetaan kunnan www-sivuilla ja kaikissa 
lapsiperheiden palvelupisteissä esimerkiksi neuvolat, varhaiskasvatus, koulu. Keski-
Uudenmaan sotessa panostetaan yhteiseen kattavaan tiedottamiseen, kun palveluja 
yhdenmukaistetaan.

Ennaltaehkäisevää työskentelyä on syytä jatkaa yli toimialarajojen.

Terveyden ja hyvinvoinnin edistäminen jää kuntien tehtäväksi sote-uudistuksessa ja 
toimintojen rakentaminen yhteistyössä eri toimialojen kanssa varmistaa parhaan 
lopputuloksen. Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymän valmisteluissa kiinnitetään 
huomioita kuntiin jäävien palvelujen ja kuntayhtymän tuottamien sote-palvelujen 
yhteensovittamiseen.

Tarkastuslautakunta suosittelee, että lastensuojelussa tilastoidaan, kuinka 
moni lastensuojeluilmoitus on johtanut toimenpiteisiin ja/tai lastensuojelun 
asiakkuuteen.

Sosiaalipalveluissa tilastoidaan uudet alkavat lastensuojeluasiakkuudet. Nykyisestä 
asiakastietojärjestelmästä ei saada erikseen tilastotietoa, kuinka moni 
lastensuojeluilmoitus johti lastensuojeluasiakkuuden alkamiseen. Tämä edellyttää jokaisen 
yksittäisen ilmoituksen läpikäymistä ja vertailua asiakkuudessa oleviin. Kunnat raportoivat 
Terveyden ja hyvinvoinnin laitokselle (THL) lastensuojelun valtakunnallisia 
vertailulukuja, jonka pohjalta asiakastietojärjestelmien tilastointia kehitetään.

Kaikkien osapuolten tietoutta lastensuojeluprosessista tulee pyrkiä aktiivisesti 
lisäämään, jotta suurin osa yhteydenotoista ei enää ilmene 
lastensuojeluilmoituksen muodossa.

Lasten ja perheiden kanssa työskenteleville järjestetään tarpeen mukaan koulutusta 
sosiaalihuoltolaista ja lastensuojelulaista. Sosiaalihuoltolaki antaa mahdollisuuden tehdä 
yhteydenoton sosiaalihuoltoon. Selvityksen yhteydessä voidaan selvittää lastensuojelun 
tarvetta, mikäli se nähdään tarpeelliseksi. Viranomaiskonsultaatiot ovat arkipäivää ja hyvin 
tiedossa lapsiperheiden palvelujen työntekijöillä. Tietoisuus velvollisuudesta ottaa yhteyttä 
sosiaalihuollon tai lastensuojelun työntekijöihin, kun huolta ilmenee, on selvästi viime 
vuosina lisääntynyt. Näin voidaan päästä työskentelemään perheen kanssa 
varhaisemmassa vaiheessa ja tarjota tukea ajoissa.

Kelan tiukentuneet perustoimeentulotuen myöntämisen kriteerit ja käsittelyn 
ruuhkautuminen alkuvuonna lisäsivät akuutin sosiaalityön sekä 
harkinnanvaraisen toimeentulotuen myöntämisen tarvetta. Harkinnanvaraista 
toimeentulotukea haettiin erityisesti vuokrarästeihin. Kunta on joutunut 
reagoimaan kiireellisesti, jotta ihmisten ja erityisesti perheiden viimesijainen 
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turva toteutuu. Tarkastuslautakunta suosittaa, että muutos 
tapahtumaympäristössä sekä asiakasmäärien kasvu huomioidaan akuutin 
sosiaalityön resursoinnissa sekä henkilökuntamitoituksissa.

Aikuissosiaalityössä painopiste on palvelutarpeen arviointien tehokkaassa toteutuksessa 
sekä palvelusuunnitelmissa. Toimeentulotukityö on vähentynyt perustoimeentulotuen 
siirryttyä Kelalle 1.1.2017. Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä vastaa 1.1.2019 alkaen 
henkilöstöresursseista ja arvioi niiden riittävyyttä ja kohdentamista.

Tarkastuslautakunta näkee tulevaisuuden kehittämiskohteena sen, että 
kuntayhteistyönä (KU-Sote) siirrytään ns. walk-in tyyppiseen toimintaan johon 
asiakas voi ongelma-päihteidenkäyttö tilanteessa hakeutua vuoronumerolla 
päivystyksellisesti päihdehoitajan arvioon.

Matala- toimintamallin käyttöönottoa valmistellaan Keski-Uudenmaan sote- 
kuntayhtymässä. Mallissa osa palveluajasta varataan walk-in tyyppiseen toimintaan. 
Palvelua voi tulevaisuudessa saada koko kuntayhtymän alueelta. Laajempi palvelujen 
saatavuus voidaan toteuttaa toimipisteiden erilaisilla aukioloajoilla.

Suositeltavaa olisi myös, että joinakin päivinä viikossa vastaanotolle voisi 
jalkautua aikuissosiaalityön sosiaalityöntekijä.

Matala- mallissa asiakkaalla on mahdollisuus saada samalla käynnillä sekä päihde- ja 
mielenterveyspalvelua että tarpeen mukaan aikuissosiaalityön palvelua. Tuusulassa 
käytännössä tätä toteutetaan sovituilla puhelinkonsultaatioilla terveys- ja 
sosiaalipalvelujen kesken.

Tarkastuslautakunta pitää ensiarvoisen tärkeänä luoda selkeä toimintamalli, 
jolloin asiakkaan ei tarvitse itse selvittää mihin hänen tulee hakeutua ja tieto 
olisi selkeästi saatavilla mm. kunnan internet sivustolla.

Matala -toimintamallin lähtökohtana on, että asiakas tulee aina oikeaan paikkaan ja 
oikean palvelun piiriin. Työntekijän tehtävänä on konsultoida tai kutsua paikalle muut 
tarvittavat asiantuntijat. Asiakkaan ”lähettämisestä” toiseen palveluun luovutaan.

Laitospaikkojen väheneminen mielenterveystyössä on yhteiskunnassamme 
nouseva trendi. Tarkastuslautakunta kehottaa jatkamaan tiivistä yhteistyötä 
erikoissairaanhoidon kanssa myös ennakoivasti. Myös koulutus- ja 
konsultaatiopalveluita psykiatrian suuntaan (mm. puhelin- ja 
paperikonsultaatiot) kannattaa käyttää tehostetusti jolloin esiintyviin 
ongelmiin voidaan puuttua nopeasti.

Laitoshoidon vähentämiseksi palvelujen painopistettä siirretään suunnitelmallisesti 
avopalveluihin ja kotona asumisen tukemiseen. Talousarviossa 2018 sosiaalipalveluihin 
saatiin yhden lähihoitajan lisäresurssi kotikuntoutukseen. Erikoissairaanhoito on tiiviisti 
mukana Keski-Uudenmaan kuntien kanssa päihde-mielenterveyspalvelujen palvelupolkujen 
kehittämisessä. Päällekkäiset palvelut puretaan ja näin vapautuvilla resursseilla saadaan 
laajempi palvelujen kattavuus. Työparityöskentelyä peruspalvelujen ja 
erikoissairaanhoidon kesken lisätään, myös konsultaatiot ovat käytössä.

Kunnan toimialojen yhteiset toimenpiteet pitkäaikaistyöttömien aktivoinnissa 
yhdessä parantuneen työllisyyskehityksen kanssa heijastuivat positiivisena 
loppuvuodesta myös kunnan työmarkkinatukikustannuksiin. 
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Tarkastuslautakunta pitää hyvänä, että kunta tukee työttömien työllistymistä 
mahdollisimman tehokkaasti.

Työllisyyden edistämiseksi, yhteistyötä jatketaan kunnan Elinkeinopalvelujen kanssa. 
Sosiaalipalvelujen vastuulla olevaa Kuntouttavaa työtoimintaa järjestetään 
työtoimintakeskuksella, ostopalveluna sekä yhteistyössä kunnan eri toimialojen 
työyksiköissä, esimerkiksi päiväkodit, koulut, tilakeskus.

Pakolaisilla voi olla erilaisia terveyteen tai mielenterveyteen liittyviä tai 
sosiaalisia tarpeita, joihin tulisi varautua myös budjeteissa sekä 
palvelurakenteessa.

Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä linjaa jatkossa pakolaisten kotouttamiseen liittyvien 
erityisen tuen palvelujen järjestämisen. Pakolaisten vastaanotosta (määristä ja 
aikatauluista) päättää edelleen kunta, mutta kotouttamiseen liittyvät sosiaali- ja 
terveydenhuollon palvelut ovat kuntayhtymän palveluja. Näiden palvelujen keskittäminen 
kuntayhtymässä vahvistaa osaamista ja lisää palvelujen saatavuutta. Erityisen suurista 
sosiaali- ja terveydenhuollon kustannuksista kunta voi saada hakemuksesta korvauksen 
valtiolta, mikä mahdollistaa lisäresurssien hankkimisen esimerkiksi ostopalvelujen käytön 
erityisosaamista vaativissa palveluissa.

Nuorisoaseman asiakasmäärää tulee jatkossakin seurata tiiviisti. Kasvavan 
tarpeen vuoksi asemalle on saatu täyttölupa määräaikaiselle sairaanhoitajalle. 
Tarkastuslautakunta pitää myönteisenä sitä, että suunnitelmissa on selkeyttää 
työntekijöiden toimenkuvia ja että aseman käytössä on yhtenä päivänä viikossa 
päihdepsykiatri.

Nuorisoaseman rooli keskeisenä nuorten matalan kynnyksen päihde- 
mielenterveyspalvelujen tarjoajana on tiedostettu myös Keski-Uudenmaan sote-
kuntayhtymässä. Asiakasmääriä ja palvelutarvetta seurataan jatkuvasti.

Nuorisopsykiatrian alueellisten siirtojen seurannaisvaikutuksien hallinnan 
mahdollisuudet yhden kunnan näkökulmasta ovat rajalliset, siksi asiaan on 
paneuduttava yhteistyössä lähikuntien kanssa. Tarkastuslautakunta suosittaa 
kuntien välisen yhteistyön käynnistämistä ja lisäämistä nuorisopsykiatrian 
muutoksessa.

Tilanne on tiedostettu Keski-Uudenmaan kunnissa. Keväällä 2018 järjestettiin HYKS 
nuorisopsykiatrian kutsumana tapaaminen matalan kynnyksen nuorisopsykiatrian 
hoidosta vastaavien esimiesten kanssa. Yhteistä neuvottelua jatketaan syksyllä. 

Kalliomaan sairaalakoulun osalta tarkastuslautakunta näkee toivottavana 
sairaalakoulun toiminnan säilymisen lasten mielenterveyspalveluiden 
turvaamiseksi. Tuusulassa on asiaan hyvät mahdollisuudet vaikuttaa sillä 
Tuusulan kasvatus- ja sivistystoimi johtaa valmistelua.

Tuusulan kasvatus- ja sivistystoimen johdolla valmistellaan erityisopetuksen ja erityistason 
oppilashuollon palvelujen rakenteita Keski-Uudenmaan soten alueella.

Vanhus- ja vammaispalvelut

Tarkastuslautakunta pitää tärkeänä sen lisäksi että nykyisten omaishoitajien 
tukemisesta ja jaksamisesta pidetään huolta ja myös vailla virallista 
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omaishoitajan "statusta" olevia ohjataan entistä tiiviimmin avun ja ohjauksen 
piiriin. Useat omaishoitajat ja -hoidettavat ovat tässä palvelussa jo niin 
huonokuntoisia, että hakeutumista seuraavaan palvelumuotoon, 
ympärivuorokautiseen palveluasumiseen, tapahtuu. Vuonna 2017 palvelusta 
poistui enemmän asiakkaita kuin uusia tuli.

Yhteistyössä järjestöjen kanssa järjestetään omaishoitajille virkistystilaisuuksia, tietoa ja 
ohjausta sekä mahdollisuuksia vertaistukeen. Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymän 
kanssa on aloitettu yhteinen suunnittelu tuen järjestämiseksi ei-sopimuksenmukaisille 
omaishoitajille.

Säännöllisen kotihoidon asiakkuuksia on tarkistettu jatkuvasti. Uudet 
asiakkuudet eivät enää ala suoraan säännöllisinä, vaan ne aloitetaan 
arviointijaksolla, jonka kuluessa pyritään löytämään oikea palvelu ja sen 
intensiteetti sekä välttämään turhan raskaita palveluja. Tarkistusten 
yhteydessä on löytynyt myös joitakin ns. turhaan ”päälle jääneitä” palveluja. 
Tarkastuslautakunta pitää uutta käytäntöä hyvänä.

Kotihoidossa on nimetty kaksi sairaanhoitajaa asiakasvastaaviksi, joiden pääasiallisena 
tehtävänä on tehdä palvelutarpeenarviointeja uusille asiakkaille yhteistyössä 
vanhuspalvelujen sosiaaliohjaajien kanssa ja vastata olemassa olevien asiakkuuksien 
palvelusuunnitelmien päivitysten tekemisestä. Sekä asiakkuuksien hallinta että asiakastyön 
tekemisen järjestäminen edellyttää asiakkaiden ajantasaisia palvelusuunnitelmia.

Tarkastuslautakunta näkee kotihoidon asiakasreittien rationalisoinnin malliin 
sisältyvän myös riskejä mm. henkilökunnan jaksamiseen liittyen. Kotihoidon 
työn vaativuus ja kiireisyys näkyy valtakunnallisestikin monin tavoin. On 
tärkeää, että työtä pystytään tauottamaan sosiaalitiloissa.

Käyttöön otettu kotihoidon asiakasreittien rationalisointi ei tarkoita työntekijän 
näkökulmasta tahdin kiihtymistä, vaan turhan ajamisen välttämistä, kun asiakkaiden 
sijainnit reitillä määrittyvät loogisemmin ja suhteutuvat logistisesti oikein myös 
henkilökunnan taukojen kohdalla (ts. tauko alkaa taukopaikan lähellä olevan asiakkaan 
luota ja sen jälkeinen asiakas on myös lähellä). 

Tarkastuslautakunta kehottaa vanhus- ja vammaispalveluita seuraamaan 
tiiviisti yöpartion kysyntää. Tällä hetkellä palvelua ostetaan muutamille 
henkilöille yksityiseltä palveluntuottajalta, mutta tilanne elää ja muutokseen 
pitää pystyä reagoimaan.

Tuusula on tehnyt Järvenpään kanssa yhteistyösopimuksen yöaikaisen kotihoidon työn 
tuottamisesta. Sopimus on laadittu siten, että se joustaa tarpeen mukaisesti.

Kunnalla ei ole poliittista linjausta siihen mikä osuus vanhusten tehostetun 
palveluasumisen pitkäaikaishoitopaikoista tuotetaan itse ja mikä ostetaan. 
Tarkastuslautakunta suosittelee, että linjaukset luodaan. Ikäihmisten osuus 
kuntalaisten keskuudessa on jatkuvasti nouseva.

Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymä linjaa palvelujen järjestäjänä ja 1.1.2019 alkaen 
myös tuottajana, mitä palveluja ostetaan ja mitä tuotetaan itse. 

Tuusulan kunta on sitoutunut Rykmentinpuistoon rakentuvan 
elinkaariasumisen mallia tarjoavan Hyvinvointipalvelukeskuksen (HYPA) 
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toiminnan käynnistymiseen. Osana tätä kunta on sitoutunut Hypaan sijoittuvan 
yksityisen vanhusten tehostetun palveluasumisen hoitopaikkojen ostamiseen. 
Kunta ostaa sopimuksen mukaan toimintayksikön käynnistyessä (arvio 2020-
2022) aluksi 15 hoitopaikkaa ja toimintayksikkö on sopimuksen mukaan 
ensisijainen ostopalvelupaikka siihen saakka, kunnes 35 paikkaa on täytetty.

Tällä hetkellä voimassa on hankintasopimus Kuntahankintojen kilpailuttamien 
palveluntuottajien kanssa, jossa on meneillään 31.12.2021 päättyvä optiokausi. Jatkossa 
on selvitettävä, millaisia palvelupaikkoja Hypaan tulisi rakentaa.  Vanhus- ja 
vammaispalvelujen näkökulmasta on tärkeää huomioida ikäihmisten tarpeet esimerkiksi 
asuntojen esteettömyydessä sekä erityisesti lisääntyvän asiakasryhmän, muistisairaiden, 
tarpeet.

Tehostetun palveluasumisen lisätarvetta pyritään hillitsemään kehittämällä 
palvelujärjestelmää niin, että ympärivuorokautisen hoidon paikkatarve 
lisääntyisi mahdollisimman vähän. Tässä kehittämistyössä keskeisessä 
asemassa ovat mm. kaiken tyyppinen kotona asumista tukevien palvelujen 
kehittäminen, omaiset ja perhehoito. Näiden lisäksi tarkastuslautakunta 
suosittelee, että ikäihmisten ryhmäasumisen mahdollistamista kunnassa 
edistetään tavallisissa kunnan vuokra-asunnoissa.

Kotona asumisen palvelujen kehittäminen on keskiössä Keski-Uudenmaan sote –
kuntayhtymässä. Tavallisiin asuntoihin sijoittuvat vanhukset ovat pääsääntöisesti niin 
hyväkuntoisia, ettei ryhmäasuminen sinällään tuo hyötyä kuin ainoastaan asiakkaille, joilla 
pääasiallinen tarve on saada seuraa ja voinnin vaihdellessa kevyttä tukea arkipäivään.
Toimiakseen ryhmäasuminen edellyttää, että henkilöt voivat itse valita yhteisön, jossa 
haluavat asua. Tavallisen vuokra-asunnon voivat kuntalaiset vuokrata yhteissopimuksella. 
Kunnan on vaikeampi edellyttää ryhmäasumista, ellei ole kyse palveluasumisesta.

Tarkastuslautakunta suosittelee, että pilotissa ollut omatoimivalmennuksen 
työmuoto vakinaistetaan pysyväksi malliksi kunnassa / kuntayhtymässä 
laitoshoidon tarpeen myöhäistämiseksi ja näin kustannussäästöjen 
muodostumiseksi.

Omatoimivalmennus on hyväksytty valinnanvapauskokeilun henkilökohtaisen budjetoinnin 
piiriin keväällä 2018. Omatoimivalmennukseen liittyvien pilotointien tarkoituksena oli 
haarukoida palveluun sopivia asiakasryhmiä, joista saatiin muodostettua kyllin hyvä 
käsitys. Tämä tukee maakunnallisen ja alueellisen tehostetun kotikuntoutus –pilotin 
asiakasvalintaa.

Jos kustannukset edelleen ylittävät ARAn rajat, avustusvaraushanke ei etene. 
Kustannustehokkuuteen ja kilpailutukseen tulee panostaa.

Kehitysvammaisten ympärivuorokautisen palveluasumisyksikkö Neitoperhon valmistelussa 
huomioidaan ARA:n vaatimukset.

Terveyspalvelut

Kunnan on täytettävä lainmukaiset velvoitteet koskien terveyspalveluiden 
ajanvarausta sekä hoitoon pääsyä. Tuusulalaisten todellinen hoitoon pääsy ja 
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tyytyväisyys hoitoon pääsyyn on luotettavasti mitattava ja pyrittävä 
ratkaisemaan ongelma esimerkiksi tarkistamalla henkilökunnan mitoitukset ja 
selvittämällä syyt ilmiön taustalla.

Tuusulan kunta ilmoittaa kunnan www.sivuilla ajanvarausvastaanottojen saatavuustiedot 
kuukusittain hoitoon pääsyn valtakunnallisella mittarilla T3, eli arviointihetkellä kolmannen 
vapaan ajan kiireettömään vastaanottoon. Vastaanottojen ja suun terveydenhuollon 
hoitoon pääsystä raportoidaan Terveyden ja hyvinvointilaitokselle (THL) kaksi kertaa 
vuodessa, lautakunnalle annetaan vastaava raportti ja jonotiedot osavuosikatsauksissa. 
Hoitoon pääsy kaikissa ajanvaraustoiminnassa täyttää lainmukaiset velvoitteet.

Terveyspalvelut on kesäkuusta 2017 alkaen kerännyt digitaalisesti välitöntä 
asiakaspalautetta vastaanottojen, suun terveydenhuollon ja neuvoloiden palveluyksiköistä. 
Palautetta on voinut kohdistaa toiminnan kiireellisyyden ja palvelua tuottavan 
ammattiryhmän mukaisesti. Suositteluindeksit raportoidaan osavuosikatsauksissa, lisäksi 
palautteet käsitellään työpaikkakokouksissa toiminnan kehittämiseksi. Neuvolat ja suun 
terveydenhuollon yksiköt osallistuvat lisäksi THL:n vuosittaiseen kansalliseen 
asiakaspalautekyselyihin ja tuloksia on hyödynnetty kehittämistoiminnassa.

Puhelinpalveluiden saatavuutta seurataan kuukausiraporttien avulla ja palvelun 
tehokkuudesta raportoidaan THL:lle. Puhelinjärjestelmäuudistuksen jälkeen yli 85 % 
puheluihin vastataan 5 minuutin sisään, mikä on THL:n edellyttämä taso.  Yhteydenottoa 
on parantanut älyalgoritmiin perustuvan hoidon tarpeen arviointijärjestelmän 
käyttöönotto 4/2018 ja etälääkärivastaanottojen käynnistyminen. Takaisinsoittopalvelu on 
käytössä ja kaikkiin soittopyyntöihin vastataan saman päivän aikana.

Kasvaviin terveyspalveluiden asiakasmääriin ei tule reagoida potilaan vastuuta 
ja omaehtoista hoitoa lisäämällä, vaan takaamalla riittävä ja lainmukainen 
palvelutaso, jota pitäisi myös valtuuston taholta valvoa ja mahdollistaa 
riittävän palvelutason toteutuminen ennen kuin potilasturvallisuus alkaa 
vaarantumaan. Terveyspalveluiden esittämät lisävakanssit tulee aktiivisesti 
huomioida ja seurata tilanteen kehittymistä.

Omaehtoisen hoidon lisääminen on valtakunnallinen perusteltu tavoite, jonka avulla 
potilaiden ymmärrys omasta terveydentilastaan ja siihen vaikuttamismahdollisuuksista 
paranee. Motivoitunut ja omahoidossaan aktiivinen potilasasiakas pystyy sitoutumaan 
yhdessä ammattihenkilön kanssa laadittuun terveys- ja hoito-suunnitelmaan tai 
kuntoutussuunnitelmaan, jotka linjaavat hoitotavoitteet ja hoitokeinot. Omaehtoisen 
hoidon tukena on hoitohenkilökunnan proaktiivinen työskentelytapa, jossa potilaaseen 
ollaan ennakoivasti yhteydessä ja seurataan terveydentilan muutoksia sen sijaan, että 
potilas odottaa ennalta sovittuja määräaikaiskontrollihetkiä. Asiakkaan palvelu ei siten 
perustu pelkästään ajanvarausvas-taanottotoimintaan vaan yksilöllisesti räätälöityihin 
palvelumuotoihin, joissa potilas otetaan aktiiviseksi toimijaksi ja oman hoitonsa 
asiantuntijaksi, silloin kun hän on siihen kykenevä.

Terveyspalvelujen sisällölliset palvelutasot määräytyvät valtakunnallisten 
käypähoitosuositusten ja palvelupakettien kautta. Sairaanhoitopiireittäin on esimerkiksi 
määritelty yhteiset lääkinnällisen kuntoutuksen palvelukriteerit ja jatkossa sekä Keski-
Uudenmaan sote-kuntayhtymä että Uudenmaan maakunta tulevat määrittelemään 
yksityiskohtaisempia terveyspalvelujenkin palvelukriteerejä. Tuusulassa seurataan 
aktiivisesti potilas- asiakasturvallisuuden haittatapahtumia. Haittatapahtumailmoitukset 
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eivät ole osoittaneet potilas- ja asiakasturvallisuuden vaarantuvan olemassa olevan 
palvelutason vuoksi.

Tulisi muodostaa kattava rakenteellinen sijaishenkilöstö ja siihen soveltuva 
ohjaamisjärjestelmä. Tämä tulisi huomioida myös KU-Sotea kehitettäessä.

Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä linjaa sijaishenkilöstön järjestämistavan, joka tulee 
olemaan kuntayhtymän osaomistama Seure henkilöstöpalvelut. Tällöin sijaispalvelua 
voidaan ostaa inhouse-periaatteella. Sijaishenkilötoiminnan ohjauksessa on huomioitava, 
että sosiaali- ja terveyspalveluissa toimii monia eri alan ammattilaisia ja samalla 
ammattinimikkeellä toimivan henkilön työnkuva vaihtelee merkittävästi työyksiköittäin. 
Kovin kattavaa sijaishenkilöstörakennelmaa ei välttämättä ole mielekästä rakentaa omana 
toimintana.

Ku-Sote Kuntayhtymässä esimerkiksi kiirevastaanottoaikojen saatavuuden 
yhtenäistäminen voi edellyttää Tuusulan kiirevastaanoton aukiolon 
laajentamista, jolloin toimintaan on kohdennettava lisähenkilöstöä tai 
laadittava erillissopimuksia Tuusulan henkilöstön työskentelemisestä muiden 
kuntien toimipisteissä tai ohjauksen alaisuudessa.

Kuntayhtymä toimii koko alueensa sote-henkilöstön työnantajana ja määrittelee 
itsenäisesti palveluverkon toiminnasta ja resurssien kohdentumisesta toimipisteisiin.

Rekrytoinnin viiveet tulee pyrkiä minimoimaan ja tarjoamaan epävarmojen 
sijaisuuksien ja pätkätöiden sijaan vakituisia paikkoja, mitkä ovat 
houkuttelevampia koulutetuille ammattilaisille. Kuntalaisten palvelutarpeet 
tulee täyttää ja varmistaa että ostopalvelutoiminta ei osaltaan lisää 
kustannuksia.

Rekrytoinnin viiveet minimoidaan pitkäjänteisellä toiminnan suunnittelulla ja varautumalla 
täyttölupien hakemiseen ennakoivasti. Hyväksi havaittu toimintatapa ei läheskään aina ole 
mahdollista työntekijöiden yllättävienkin elämänkäänteiden vuoksi. Suurin osa 
sijaisuuksista tarvitaan henkilöstön lomatoiveiden, opintovapaiden ja erilasten 
perhevapaiden ajaksi. Hyvin äkillisiin poissaoloihin ei välttämättä ole nopealla 
aikajänteellä saatavilla sijaisia ja yksittäisten ammattiryhmien osalta jopa vakituista 
henkilökuntaa ei ole saatavilla koulutusmäärien epäsuhdan vuoksi. Käytäntö on osoittanut, 
että vakituinen paikka ei välttämättä ole kaikille työnhakijoille houkuttelevampi vaihtoehto. 
On joukko työntekijöitä, jotka yksilöllisistä syistä hakevat ensisijaisesti osa- ja 
määräaikaisia tehtäviä.

Kuntayhtymässä henkilökunnan poissaolojen aiheuttamaa palvelutuotannon 
haavoittuvuutta voidaan vähentää esimerkiksi keskittämällä pieniä palvelukokonaisuuksia 
ja tarjoamalla kuntalaiselle vaihtoehtoisia asiointipisteitä tilanteissa, joissa oma toimipiste 
ei palvelua syystä tai toisesta pysty tuottamaan.

Tarkastuslautakunta pitää kehityksen kannalta myönteisenä, että 
ajanvarauksen toimintamalleihin on tehty konkreettisia kehitystoimia, 
palvelun laadun kannalta ajanvaraustoiminnalla on suuri merkitys.

Ajanvaraustoiminta on yksi monista terveyspalveluiden palvelumuodoista. Kunkin palvelun 
laatua ylläpidetään ja kehitetään. Palveluverkon painopisteet valitaan sen mukaisesti, 
miten palvelu tuottaa terveysvaikuttavuutta.
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On erinomaista, että terveyspalveluihin on hankittu digitaalinen 
asiakaspalautejärjestelmä ja tulokset ovat olleet hyviä, tulokset tulee 
huomioida palvelun kehittämisessä.

Asiakaspalautejärjestelmän tuottamaa tietoa hyödynnetään aktiivisesti ja 
asiakaspalautekyselyjä kehitetään edelleen siten, että saatava palaute olisi entistä 
konkreettisemmin hyödynnettävissä.

Tuusulalaisten tyytyväisyys suun terveydenhuoltoon on suurta, ilmiöt ja 
toimintamallit onnistuneen palvelun taustalla tulee tunnistaa ja omaksua 
muihinkin yksiköihin. Perheiden terveyspalveluiden uusien toimintamallien 
kehittelyssä tulee seurata tarkasti ja huomioida asiakkaiden ja perheiden 
kokemus erilaisista käytännöistä. Sellaisia käytäntöjä, joihin perheet 
suhtautuvat vaihtelevasti, tulee tutkia ja kehittää lisää ennen laajempaa 
käyttöönottoa. Käytänteet eivät saa aiheuttaa kohtuutonta lisätyötä perheisiin.

Toimiala tähtää jatkuvaan toiminnan parantamiseen. Kokemuksia ja toimintamalleja 
analysoidaan johtoryhmissä ja tietoa käytetään muiden yksiköiden toiminnan 
kehittämisessä. Yksi merkittävistä toiminnan kehittämisen johtoajatuksista on 
asiakaslähtöisyys. Siten myös perheiden terveyspalveluiden kehittämisessä huomioidaan 
kokeiluista saatu palaute. Monet kokeiltavat uudet toimintamallit ovat osa 
maakuntauudistukseen liittyvää kehitystyötä.

Tuusulan henkilöstön työnteon organisoinnin ja työterveyspalveluiden tulee 
olla tarkoituksenmukaisia ja tukea työn suorittamista sekä kuntoutumista. 
Röntgenpalveluihin hakeutumista Helsinkiin, Nurmijärvelle tai Hyvinkäälle 
lähipalveluiden sijaan voidaan pitää epätarkoituksenmukaisena ja 
epäonnistumisena henkilöstön osalta. Henkilöstölle tulee taata heille parhaiten 
ja helpoiten sopivat työterveyspalvelut.

Tuusulan henkilöstön työterveyspalvelusopimuksista vastaa kunnan konsernipalvelut ja 
1.1.2019 alkaen sosiaali- ja terveystoimialan henkilöstön osalta KU sote-kuntayhtymä. Tällä 
hetkellä kunta ostaa työterveyspalvelut Keski-Uudenmaan Työterveys Oy:ltä, joka on 
Tuusulan terveyspalveluista riippumaton palveluntuottaja. HUS Röntgen ei voi, ilman 
toimintasäädöstensä muutosta, myydä palvelujaan osakeyhtiöille. Tämän vuoksi Keski-
Uudenmaan Työterveys ei ole voinut järjestää radiologisia palvelujaan Hyrylän 
näkökulmasta lähipalveluina.

Oppilasmäärien kasvuun tulee varautua kouluterveyden- ja 
suunterveydenhuollon palveluiden järjestämisessä.

Oppilasmäärien kasvuun varaudutaan muun muassa siirtämällä henkilökuntaa 
neuvolapalveluista kouluterveydenhuoltoon. Neuvolapalvelujen käyttäjämäärä vähenee 
alentuneen syntyvyyden vuoksi.

Omana ja ostoina tuotettavaan lääkinnälliseen kuntoutuksen ja kotiin vietävän 
tuen tarpeen kasvuun täytyy varautua.

Tarpeen kasvu on tiedossa ja huomioitu talousarviovalmistelussa.

Sairaalapalvelut
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Tarkastuslautakunta suosittaa, että yhtenäistä potilastieto- ja 
asiakasmakujärjestelmää ja kustannustehokkuutta tulisi arvioida ja kehittää.

Kuntayhtymätoiminnan valmisteluvaiheessa on perustettu ICT palveluryhmä, joka selvittää 
alueellisten järjestelmien yhdenmukaistamisen mahdollisuuksia. Kuntayhtymä tulee 
linjaamaan käytänteet. Tuusula on sitoutunut Apotti potilas- ja asiakasjärjestelmän 
käyttöönottoon lokakuussa 2020.

Kuten pilottiraportissa (kotisairaalapilotti) tuli esille, tulisi tulevaisuudessa 
kiinnittää huomioita perusmiehityksen resurssointiin ja lääkäriresurssin ja 
varahenkilöstön saatavuuteen.

Kuntayhtymä kehittää alueellista kotisairaalatoimintaa yhtenä yksikkönä, jolloin palveluun 
kohdennettu nykyresurssiakin voidaan hyödyntää laajemmin koko alueen 
palvelutuotantoon.

Myös oikeanlaisen koordinaation ja logistiikan ennalta suunnittelu on 
tuottavuuden kannalta tärkeää.

Kuntayhtymä kehittää alueellisen kotisairaalatoiminnan keskitettyä koordinointia ja 
palveluohjausta.

Kotisairaalan kustannuksia suhteessa osastohoitoon tulisi myös arvioida 
kustannustehokkuuden kannalta.

Sekä kotisairaalan että osastohoidon toiminnan indikaattoreiksi on valittu 
kustannustehokkuus.

Kiljavan sairaala

Tarkastuslautakunta suosittaa lisäämään painopistettä ja tehostusta Kiljavan 
sairaalaan käyttöön.

Kiljavan sairaalan käyttöastetta seurataan ja sopivia kuntoutettavia ohjataan 
laitoskuntoutukseen sekä Hyvinkään sairaalasta että kunnan omista palveluista. Vuoden 
2018 alkupuolella Kiljavan sairaalan käyttöaste on ollut palvelusopimusta suurempi.

Tarkastuslautakunta suosittaa huomiomaan omaishoitajien tarpeet ja 
hyvinvoinnin.

Terveyspalvelut on luonut toimivan omaishoitajien terveystarkastuksen ja kuntoutuksen 
prosessin. Omaishoitajan sairastumisen hoitosuunnitelmien yhteydessä otetaan huomioon 
omaishoitajan erityistarpeet ja terveyspalvelut tekee aktiivisesti yhteistyötä vanhus- ja 
sosiaalipalvelujen kanssa.

Tarkastuslautakunta suosittaa huomiointia intervalli hoitopaikkojen 
saatavuuteen ja myös omaishoitajan kuntoutukseen tulisi päästä 
kohtuullisessa ajassa.

Intervallihoitomuodon kehittämisestä vastaa vanhuspalvelut. Kiljavan sairaala tarjoaa 
intervallihoitopaikkoja ennen kaikkea omaishoitajakuntoutujien puolisoille. Toimintatapaa 
ei koko palveluketjun näkökulmasta ole syytä laajentaa.
Kuntayhtymän linjauksen mukaisesti omaishoitajien kuntoutukseen tullaan jatkossa 
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ohjaamaan asiakkaita koko kuntayhtymän alueelta. Lisääntyvä omaiskuntoutettavien 
määrä mahdollistaa kuntoutusjakosjen tiheämmän toteuttamisen, jolloin odotusajat 
kuntoutukseen lyhenevät.

Tarkastuslautakunta pitää positiivisena, että lääkärit ja kuntoutuksen 
ammattihenkilöt esittävät aktiivisesti potilaitaan laitoskuntoutukseen.

Valittua linjaa jatketaan ja laitoskuntoutukseen sopivia kuntoutettavia etsitään aktiivisesti 
myös muiden palvelujen asiakkaiden parista.

Ehdotus
Esittelijä: Pirjo Vainio, sosiaali- ja terveystoimenjohtaja

Sosiaali- ja terveyslautakunta antaa kunnanhallitukselle ja edelleen VALTUUSTOLLE 
yllä olevan selvityksen tarkastuslautakunnan antamaan vuoden 2017 
arviointikertomukseen.

Päätös
Ehdotus hyväksytään.

Tekninen lautakunta, 18.09.2018, § 80

Valmistelijat / lisätiedot:
Petri Juhola, Ritva Lappalainen
petri.juhola@tuusula.fi
yhdyskuntatekniikan päällikkö, projektijohtaja

Tuusulan kunnanvaltuusto on 7.5.2018 § 42 käsitellyt tarkastuslautakunnan 
arviointikertomusta vuodelta 2017 ja velvoittanut kunnanhallitusta ryhtymään toimiin 
esitettyjen huomioiden johdosta ja raportoimaan niistä valtuustolle viimeistään 
lokakuun 2018 aikana.

Tarkastuslautakunta toteaa vuoden 2017 arviointikertomuksessaan seuraavat 
suositukset teknisen lautakunnan alaiselle toiminnalle:

Yhdyskuntatekniikka, kunnallistekniikan suunnittelu:

Suunnittelukohteiden vaatimasta työpanostuksesta johtuen muu kunnallistekninen 
kehitystyö kärsii. Valmiuksia ottaa käyttöön hulevesimaksu koko kunnan alueella ei 
tällä hetkellä ole. Kadunvarsiojien kunnostuksen suunnitteluun ja kunnostuksen 
toteuttamiseen ei tällä hetkellä ole osoittaa resursseja. Kunnallistekniikan 
suunnitteluun pitää varata lisää määrärahoja sekä henkilökuntaresursseja.
 

Suunnittelun ja investointien aiheuttama kuormitus on ollut noin kahden 
viime vuoden aikana poikkeuksellisen suuri johtuen valtaosin siitä, että 
kunnassa on vahvistunut yhtä aikaan monta asemakaavaa ja kaikki kohteet 
on haluttu tonttituotantotavoitteiden vuoksi rakentaa samanaikaisesti. 
Odotettavissa on, että vuoteen 2020 mennessä suunnittelun ja 
rakentamisen intensiteetti tasaantuu kestävämmälle tasolle asuinalueiden 
osalta. Tosin on olemassa vaara, että suunnittelun ja rakentamisen 
henkilöstö- ja talousresurssit on kohdennettava vuoden 2020 tienoilla 
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työpaikka-alueiden rakentamiseen, jos valmisteilla olevat työpaikka-
asemakaavat halutaan toteuttaa kaikki yhtä aikaa.
 
Suunnittelun ja rakentamisen suuri määrä ei yksistään ole vaikuttanut 
siihen, että kunnallistekninen kehitystyö on kärsinyt. Siihen on vaikuttanut 
myös henkilöstössä tapahtunut varsin voimakas nuorentuminen. Uuden 
henkilökunnan rekrytointiin ja sen jälkeiseen työnohjaukseen on jouduttu 
käyttämään enemmän aikaa. Myös lisääntyneet hallintotehtävät ja niihin 
liittyvät keskijohdolle annetut toimeksiannot ovat suoraan poissa 
substanssipuolen kehittämisestä. Resurssipula on kokeneista 
työntekijöistä, joilla on riittävän laaja-alainen näkemys ja tuntemus alasta, 
jotta he olisivat kykeneviä itsenäisiin toimialan selvitys- ja kehitystehtäviin. 
Nykyisillä työmarkkinoilla tällaisia henkilöitä on erittäin vaikea saada. 
Kunnallistekniikan suunnitteluun osallistuvan henkilöstön määrä on 
periaatteessa riittävä, mutta työkokemus on vielä suhteellisen pieni tai 
henkilöt ovat korvamerkityt aluekehityshankkeisiin siten, että ao. tahoja ei 
voi käyttää muihin tehtäviin. Kunnallistekniikan rakentamiseen on esitetty 
rakennuttajainsinöörin virkaa, joka lisäisi resursseja sekä rakentamiseen 
että suunnitteluun.
 

Tarkastuslautakunta pitää mittauspalveluiden työtapaa, jossa henkilöresursseja on 
kiireaikana kesällä enemmän, hyvänä työtapana joka tulisi laajentaa muihinkin 
palveluihin.
 

Mittauspalveluissa toimintatapa on osoittautunut hyväksi. Menettelyä on 
syytä harkita vapautuvia virkoja/toimia täytettäessä kaikissa sellaisissa 
toiminnoissa, joissa esiintyy kausivaihtelua työmäärän suhteen. 
Kunnallistekniikan rakentamisessa ja viheralueiden hoidossa on ollut 
vastaava järjestelmä käytössä sovellettuna.
 

Henkilöstöresurssit tulee mitoittaa kunnallistekniikan suunnittelussa siten, että 
henkilöiltä ei jää seuraajan palkkausta hankaloittavaa vuosilomaa. Pitämättömät 
vuosilomat voivat viitata myös siihen, että henkilökunta väsyy ja sairastuu 
helpommin.
 

Vuosilomien siiroista lomakauden ulkopuolelle tulisi tehdä yhtenäinen 
linjaus koko kunnassa työehtosopimusten sallimissa puitteissa. Näiltä osin 
yhdyskuntatekniikan tulosalue yhtyy tarkastuslautakunnan näkemykseen.
 

Asiantuntijapalveluiden budjettiylityksiä voitaisiin hillitä oman henkilökunnan 
osaamista ja tietotaitoa kehittämällä ja huomioimalla tulevaisuuden tarpeet myös 
uusia henkilöitä palkattaessa.
 

Suurin osa asiantuntijapalkkioista on sellaista palkkiota, johon ei kannata 
hankkia eritysosaamista joko sen takia, että tarve ao. eritysosaamiselle on 
niin vähäistä, että panostus tieto-taidon jatkuvaan ylläpitoon tulisi 
kalliimmaksi, tai erityisosaaminen vaatisi myös kalliita laite- tai 
koneinvestointeja, joiden käyttöaste jäisi kuitenkin alhaiseksi. Osa 
asiantuntijapalveluista maksettavista palkkioista on myös useamman 
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kunnan tai yksikön yhteisselvityksiä, joihin Tuusulan kuntaa tai 
yhdyskuntatekniikan tulosaluetta on pyydetty mukaan. Yhteisselvityksiin 
on viime aikoina suhtauduttu kriittisemmin kustannusten hillitsemiseksi.

Yhdyskuntatekniikka, kunnallistekniikan rakentaminen:

Tarkastuslautakunta pitää erittäin tärkeänä, että kunnan rakentamisessa 
noudatetaan turvallisuusmääräyksiä ja suoritetaan asianmukaista laaduntarkkailua 
erilaisten jälkipuintien ja lisäkustannusten välttämiseksi.
 

Työsuojeluun ja rakennuttamisen valvontaan panostetaan ja niitä 
kehitetään jatkuvasti. Näiltä osin yhdyskuntatekniikan tulosalue yhtyy 
tarkastuslautakunnan näkemykseen.
 

Henkilöstömäärää täytyy suhteuttaa rakennushankkeiden määrän ja vaativuuden 
kasvuun.
 

Yhdyskuntatekniikan tulosalue yhtyy tarkastuslautakunnan näkemykseen. 
Rakennuttamisen henkilöstöresursseja on lisätty ja pyritään edelleen 
lisäämään. Ulkopuolista rakennuttajavalvontaa on hyödynnetty 
erikoisosaamista vaativissa kohteissa. Omat henkilöstöresurssit on 
kustannustehokkainta mitoittaa jatkuvalle, kohtuullisen vakaalle 
investointimäärälle, mikä edellyttää kunnalta priorisointia sen suhteen, 
mitä alueita rakennetaan ja saneerataan ja missä järjestyksessä. Hetkelliset 
piikit kannattaa kompensoida ostopalveluina.
 

Yhdyskuntatekniikka, kunnossapito ja viheralueet:

Tarkastuslautakunta suosittaa henkilömäärän nostoa siten että henkilöstö ei väsy 
eikä aiheudu kustannuksia sairaspoissaoloina. 
 

Viheralueet-yksikköön on palkattu lisää henkilökuntaa määräaikaisin 
sopimuksin. Kunnossapitoyksikön organisaatiota on pyritty kehittämään 
siten, että katuinsinöörillä (ent. tiemestari) on käytettävissään enemmän 
aikaresursseja yksikön toimintojen kehittämiseen yhdessä tuloalueen 
päällikön kanssa. Katuinsinöörillä ei ole jatkossa lainkaan suoria alaisia, 
jolloin aikaa vapautuu henkilöstöjohtamisesta ja siihen liittyvistä 
hallinnollisista tehtävistä. Katuinsinöörin rekrytointi on parhaillaan 
käynnissä.

Henkilöresurssit tulisi turvata pitkällä tähtäimellä, jotta ei aiheutuisi yllätyksiä 
budjetoinnissa, kun joudutaan hankkimaan runsaasti ostopalveluita.
 

Yhdyskuntatekniikan tulosalue yhtyy tarkastuslautakunnan näkemykseen. 
Omat henkilöstöresurssit on kustannustehokkainta mitoittaa jatkuvalle, 
kohtuullisen vakaalle investointi- ja työmäärälle, mikä edellyttää kunnalta 
priorisointia sen suhteen, mitä alueita rakennetaan, saneerataan ja 
kehitetään ja missä järjestyksessä. Hetkelliset piikit kannattaa 
kompensoida ostopalveluina. Työohjelmien ulkopuolelta tuotavat 
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pikatoimeksiantoluonteiset tehtävät on pakko teetättää ostopalveluna, jos 
ne halutaan toteuttaa pyydetyssä aikataulussa.
 

Rekrytointien ennakointiin sekä kilpailuun osaavista ammattilaisista on kiinnitettävä 
huomiota, jotta rekrytoinnit saataisiin hoidettua ajoissa ja palvelutaso turvattua.
 

Nykyinen työllisyystilanne vaikeuttaa halutun laisen henkilökunnan 
rekrytointia. Hakuprosessia käytetään usein palkkaneuvottelukeinona 
työnantajaa kohtaan. Kuntien vetovoima työnantajana on hiipunut.
 

Yleinen raamikorotus käyttötaloudessa ei todennäköisesti tule riittämään vaan 
korotuksessa on otettava huomioon kunnossapidettävän pinta-alan kasvu.
 

Yhdyskuntatekniikan tulosalue yhtyy tarkastuslautakunnan näkemykseen. 
Hoidettavien pinta-alojen ja kohteiden määrän kasvu on otettava 
huomioon vuoden 2020 budjettia laadittaessa, kun parhaillaan työn alla 
olevat uudet kaava-alueet valmistuvat. Kustannuspainetta kunnossapitoon 
tuovat erityisesti hulevesien hallintaan tarkoitetut rakenteet.
 

Tilakeskus:

Tulevien vuosien talousarviota laadittaessa on otettava huomioon määrärahojen 
riittävyys kunnostettavien ja uusien viheralueiden hoidossa.
 

Viheralueet kuuluvat yhdyskuntatekniikan alle, ks.yllä
 

Toimialan ilmoittama aliresursointi ratkaistaan joko resursseja lisäämällä tai 
toimintaa kehittämällä.
 

Tilakeskus esitti vuoden 2017 talousarvioesityksessään palkattavaksi 
kuntaan määräaikainen sisäilma-asiantuntija. Viittaus: pormestariohjelman 
ja kuntastrategian mukainen 0-toleranssi sisäilma-asioissa.  Tarve on 
entisestään lisääntynyt, ja tilakeskus uusii TAE 2019:ssa sisäilma-
asiantuntijan palkkaamista kuntaan.
 
Lisäksi tilakeskus esittää esi-, tarve- ja hankesuunnitteluun yhden 
hankesuunnittelijan lisäystä, jotta palveluverkon edellyttämät 
peruskorjaus- ja uudisrakennushankkeet saadaan määriteltyä ja 
valmisteltua päätöksentekoa varten suunnitteluissa aikatauluissa. Viite: 
hyväksytyt varhaiskasvatuksen ja koulujen palveluverkkoselvitykset sekä 10 
vuoden investointiohjelman (n. 140-150 M€) toteuttaminen. Tähän liittyen 
tilakeskus esittää TAE 2019:ssa myös lisäresurssia rakennuttamiseen, jossa 
tarvitaan myös lisäkapasiteettia tulevien eläköitymisten ja vuosilomien 
edellyttämässä määrin.
 
Toiminnan kehittämisen ja tehostamisen perusedellytys on 
kiinteistödokumenttien, laajuustietojen ja piirustusaineistojen saattaminen 
digitaaliseen muotoon, arkistojen päivitys ja erityisesti rakennusten 
toteutusvuosien ja pinta-ala- sekä tilavuustietojen ajantasaistamien. Tätä 
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varten tilakeskus esittää TAE 2019:ssa vuoden projektityöntekijän 
palkkaamista.     
 

Laatutason laskeminen ei ole toivottava keino ratkaista resurssien 
käyttöongelmia.
 

Tilakeskus yhtyy tarkastuslautakunnan näkemykseen. Työn laatutaso 
laskee väistämättä, virheiden määrä kasvaa ja riskienhallinta vaikeutuu jos 
henkilökunta työskentelee jatkuvasti ylikuormittuneena.  Lisäksi 
lainsäädäntö edellyttää lukuisia eri toimintoja, raportointeja ja selvityksiä 
sekä työläitä kilpailutuksia, joiden kohdalla työn laatutason laskeminen 
saattaa aiheuttaa kunnalle vakavia taloudellisia seuraamuksia.
 

Tilakeskus, kiinteistöjohtaminen:

Kunnalla tulisi olla hyväksytty kiinteistöstrategia, arkkitehtuuripoliittisen ohjelman 
alaohjelma. Näin vältyttäisiin jatkossa nykyisenkaltaisten sisäilmaongelmien 
kaltaisilta suurilta yhtäkkisinvestoinneilta, jotka asettavat suuria kustannuspaineita.
 

Kiinteistöstrategialla määritellään omistajan kiinteistöihin kohdistuva 
omistamisen tahtotila sekä kiinteistömassan kehittämisen suuntaviivat ja 
noudatettavat periaatteet. APOLI eli arkkitehtuuripoliittista ohjelmaa 
laaditaan KETEK:n eri toimialojen yhteistyönä syystalven 2018 aikana.
 
Pormestariohjelmassa ja kuntastrategiassa on sisäilma-asioiden osalta 
kirjattu 0-toleranssi, josta seuraa nopean puuttumisen malli akuuteissa 
tilanteissa. Tämän lisäksi päivitetään ennakoivaa PTS:ä (pitkän tähtäimen 
suunnitelma) korjausten ohjelmoimiseksi. Valitettavasti paraskin strategia 
tai PTS ei poista yllättäviä ja akuutteja sisäilmaongelmia, mutta 
systemaattisella seurannalla ja rakennusten kuntokartoituksilla voidaan 
kohtalaisen hyvin ennustaa peruskorjaustarpeiden ajallinen 
konkretisoituminen.
 

Tilakeskus, tilahallinta ja suunnittelu:

Tulevassa strategiassa sisäilmaongelmiin puuttuminen on mainittu erikseen. 
Strategian tavoitteiden täyttämiseksi kunnan toimijat tarvitsevat riittävää resursointia 
sekä asiantuntemusta, jonka ostaminen kiireessä ostopalveluna voi kostautua 
lisäkustannuksina. Kunnan tilojen ajanmukainen ja uusien vaatimusten mukainen, 
sisäilmaturvallinen rakentamis- ja hoitotapa vaatii lisäresursseja työn tilaamiseen 
sekä valvontaan.
 

Tilakeskus yhtyy tarkastuslautakunnan näkemykseen. Edellä on todettu 
tilakeskuksen henkilöstöresurssien esitykset TAE 2019:n. Tämän lisäksi 
tilakeskuksessa on lisätty merkittävästi ammatillista koulutusta, mm. 
kiinteistönhoitajien ammattitutkinto ja tilasuunnittelun puurakentamisen ja 
uusien oppimisympäristöjen seminaarit ja koulutusmatkat.
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Sisäilmaongelmien ratkaisemiseksi ostettujen asiantuntijapalvelujen kustannuksia 
seurataan tarkasti.
 

Kaikki kustannukset löytyvät kirjanpidosta. Osa asiantuntijapalveluista 
tosin on hankalaa eriyttää, jos ne ilmenevät ja kohdistuvat esimerkiksi jo 
käynnistyneen koulukeskuksen peruskorjaushankkeeseen. Näin on käynyt 
mm. Kirkonkylän, Hyökkälän ja Riihikallion koulukeskusten strategisten 
kehittämishankkeiden kuluessa, kun ja samanaikaisesti on ilmennyt 
akuutteja väistötilojen ratkaisemistarpeita.

Ehdotus
Esittelijä: Petri Juhola yhdyskuntatekniikan päällikkö, Ritva Lappalainen projektijohtaja

Tekninen lautakunta päättää antaa kunnanhallitukselle ja edelleen VALTUUSTOLLE yllä 
olevan selvityksen tarkastuslautakunnan antamaan vuoden 2017 
arviointikertomukseen.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kuntakehityslautakunta, 19.09.2018, § 99

Tuusulan kunnanvaltuusto on 7.5.2018 § 42 käsitellyt tarkastuslautakunnan 
arviointikertomusta vuodelta 2017 ja velvoittanut kunnanhallitusta ryhtymään toimiin 
esitettyjen huomioiden johdosta ja raportoimaan niistä valtuustolle viimeistään 
lokakuun 2018 aikana. Tarkastuslautakunnan arviointikertomuksen sivuilla 46 - 52 on 
arvioitu kuntakehityksen, kuntasuunnittelun ja kuntakehityslautakunnan toimintaa.

Kuntasuunnittelu

Kuntasuunnitteluun liittyen arviointikertomuksen sivulla 47 arvionnin 
johtopäätöksessä tarkastuslautakunta kertoo: "Valtuuston päätös 100 AO-tontin 

 Asemakaavoja saatiin myyntiin tuottamisesta vuosittain ei ole toteutunut".
lainvoimaiseksi siten, että tavoite täyttyi vuonna 2017 kirkkaasti. Tämän johdosta 
voidaan olla varmoja, että tulevina vuosina tonttitarjontaa on selvästi enemmän kuin 
aiemmin. Ennen kun tontti saadaan varsinainesti myyntikuntoon asemakaavan 
laatimisen jälkeen, tulee laatia tonttijako ja toteuttaa alueelle kunnallistekniikka.

Tarkastuslautakunnan suositus: "Tulevaisuudessa tulee pyrkiä varmistaamaan kunnan 
kehittymisen kannalta tuloksellinen asemakaavojen tuotanto, tonttien tarjonta sekä näiden 

Tähän on aiempaa paremmat edellytykset, kun yleiskaavan markkinointi ja myynti". 
valmistelutyö on niin pitkällä, että tiedetään tärkeimmät laajentumisalueet ja niiden 
arvioituja aikatauluja selvästi aiempaa tarkemmin. Yleiskaavatyön myötä saatua tietoa 
käytetään laadittaessa kaavoitussunnitelma sekä kaavoituksen työohjelma, 
toteutettaessa maanhankintaa ja neuvoteltaessa rakentamishankkeista toteuttajien 
kanssa. Tonttien markkinointiin on kiinnitetty edelleen tarkempaa huomiota ja 
aktiivisesti etsitään uusia tapoja edistää niiden myyntiä.
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Joukkokliikenne eikä talousrakennus ole kuntakehityslautakunnan alaista toimintaa, 
kuten ehkä arviointikertomuksen sivulta 47 lopusta ja sivulta 48 saattaa saada 
mielikuvan.

Kuntakehitys

Rykmentinpuisto

Tarkastuslautakunnan suositus: "Tarkastuslautakunta pitää ohjelmanjohtamisen mallia 
toimivana, jolla varmistetaan kunta strategian tavoitteiden toteutumista. 
Ohjelmajohtamisen mallille olisi kuitenkin hyvä luoda selkeät tavoitteet, jotta 

Ohjelmajohtamisen mallia ei ole kokonaisuudessaan tuloksellisuutta voitaisiin mitata". 
otettu käyttöön johtamisjärjestelmän muuttumisen myötä. Mallin valmistelun 
yhteydessä luotiin myös tavoitteet ja niiden mittaroinnit, joiden jalkauttamista 
selvitetään.

Tarkastuslautakunnan suositus: " Ohjelmajohtaminen tulee ulottaa myös tonttien 
jalostamiseen, jotta näiden kahden nykyään toisistaan riippumattoman toiminnon 
tuotokset tuottavat kunnan kannalta merkityksellistä elinvoima- ja kasvupotentiaalia niin 
yritys kuin monimuotoiseen asumisrakentamiseen suunnitellussa toteutusikkunassa."  
Rykmentinpuiston tonttien jalostamisprosessia on jo hiottu, ja lähtökohtana on juuri 
palvella kunnan tavoitteita. Em. mittarointi voisi selkeyttää myös näitä näkökulmia.  

Focus

Tarkastuslautakunnan suositus: "Hankkeiden etenemisen seurannan kannalta on 
ensiarvoisen tärkeää, että hankkeiden aikataulusuunnitelmat, tavoitteet sekä 

Tarkemmat aikataulut ja tavoitteet projektisuunnitelmat ovat saatavilla ja arvioitavissa."  
tullaan esittämään syksyn aikana alueelle laadittavien asemakaavojen (Focus-
liikekeskus asemakaava ja Kehä IV asemakaava) osallistumis- ja arviointisuunnitelmien 
yhteydessä. Nämä kaksi kaava-aluetta kattavat Focus-alueen oleellisimmat 
maankäyttöratkaisut sekä Kehä IV:n aluevarauksen kokonaisuudessaan.

Tarkastuslautakunnan suositus : "Kehä IV tiesuunnitelmat tulee saattaa sellaiseen 
vaiheeseen, että valtion muiden tahojen kanssa voidaan neuvotella tiehankkeen 

Kehä IV:lle (mt 152) laaditaan aluevaraussuunnitelmaa välille totutuksesta."  
Hämeenlinnanväylä-Tuusulanväylä. Kehätien ns. pohjoinen linjaus huomioidaan 
Vantaan yleiskaava- ja Helsingin seudun vaihemaakuntakaavatöissä. Lisäksi Tuusulan 
kunta pyrkii nostamaan Kehä IV:n uudelleen vertailuun Keski-Uudenmaan logistiikan 
seuraavana poikittaisyhteytenä MAL-2019 työssä. Tarkempaa tiesuunnittelua kehätien 
läntiselle osalle voidaan tehdä vasta kun tielinjaus on vakiintunut. Focus-alueen osalta 
tie- tai katusuunnittelu kytkeytyy Kehä IV:n asemakaavan laadintaan, jossa alueen 
liikenne- ja maankäyttöjärjestelyt sovitetaan yhteen. Huomioitavia seikkoja 
suunnittelussa ovat mm. alueen tasaus ja sisäinen katuverkko, liittymäratkaisut 
kehätielle ja liikenneväylän toteuttamisen vaiheistus. Kehätien toteutumista pyritään 
edistämään vaihtoehtoisten rahoitusmallien hakemisella sekä tien ja siihen 
tukeutuvan maankäytön määrätietoisella suunnittelulla

Hyrylän keskusta

Tarkastuslautakunnan suositus. "Kestävät pysäköintiratkaisut Hyrylän keskustassa 
hakevat edelleen paikkaansa. Hyrylän keskustan pysäköintiratkaisut tulee huomioida 
alueen kokonaissuunnittelussa, eikä niitä ole mielekästä ratkaista ."  erillishankkeina
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Tuusulan keskustassa tullaan tekemään ainutlaatuisen paljon rakenteellista 
pysäköintiä. Maanalaisen pysäköinnin lisäksi tulee keskustaan ainakin kaksi 
pysäköintitaloa, joista ensimmäinen tulee jo kahden ensimmäisen kerrostalon 
rakentamisen jälkeen – noin 3-4 vuoden jälkeen.

Tarkastuslautakunnan suositus: "Tarkastuslautakunta pitää tärkeänä. että 
pysäköintiratkaisut ja asemakaavasuunnittelu tehdään yhdessä ja tahdistetaan tukemaan 
toisiaan. Asioiden ratkaiseminen yksittäin tuo kokonaisuuden kannalta rikkonaisen 
tuloksen ja ei välttämättä palvele kuntalaisia ja alueen tarpeita parhaalla mahdollisella 

Juuri tarkastuslautakunnan esittämällä tavalla tällä hetkellä tehdään. Jopa tavalla." 
niin, että osa p-paikoista valmistuu ennen sitä tai niitä taloja mitä ne palvelevat eli 
kuntaa. Tällöin voidaan ratkaista kahden korttelin autopaikoitus kerralla.

Elinkeinopalvelut

Tarkastuslautakunta piti hyvänä innovointiin tähtäävää hackathon-tapahtumaa ja 
elokuussa 2018 järjestettiin järjestyksessään toinen tapahtuma, tällä kertaa yhdessä 
ArticStartUpin ja Fortum OyJ:n kanssa. Tällä haluttiin myös sitoa tarkastuslautakunnan 
suosituksen mukaisesti elinkeinopalvelujen toimintaa kiinteämmin kunnan 
kärkihankkeisiin, sillä hackathonin kohdealue oli Asuntomessualue sekä 
Rykmentinpuisto laajemminkin.

Tähän samaan tähtää myös helmikuulle 2019 varmistuneet jäänveiston SM-kilpailut, 
jotka järjestetään Rykmentinpuiston puolella, jotta alueen tunnettuutta ja 
markkinointia saadaan nostettua esiin isolla yleisötapahtumalla.

Niin ikään tarkastuslautakunnan suosituksen mukaisesti popup-toimintaa on 
laajennettu sekä tehostettu eli Kellokosken Ruukista vuokrattiin huoneisto 
kuntalaisten popup-käyttöön. Huoneiston tarkoituksena on myös vahvistaa alueella jo 
toimivaa kiertotaloustoimintaa, josta on käyty uutisoimassa Japania myöten. 
Yhteistyötä on tehostettu ottamalla toimintaan mukaan Haaga-Helia.

Muutoinkin elinkeinopalvelut on jatkanut työtä sen eteen, että kunnan omistamat 
tyhjät kiinteistöt olisivat tehokkaammassa käytössä tai vuokrattuina. Isoin työ on tehty 
Tuuskodon saamiseksi vuokralle, mutta alustavia neuvotteluja pidemmälle ei ole vielä 
päästy. Suurimmat haasteet ovat liittyneet kiinteistön vuokratasoon. Tällä hetkellä 
neuvotteluja käydään kiinteistön saamiseksi kansainvälistä matkailua tukevaan 
käyttöön.

 

 

Ehdotus
Esittelijä: Marko Härkönen, kuntakehitysjohtaja

Kuntakehityslautakunta päättää

hyväksyä kuntakehityksen ja kuntasuunnittelun tulosalueiden selvityksen 
arviointikertomuksen johdosta.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kunnanhallitus, 24.09.2018, § 306

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
vt. hallintojohtaja

Kasvatus- ja sivistyslautakunta käsittelee arviointikertomusta 2017 
kokouksessaan 25.9.2018 ja kulttuuri- ja vapaa-
aikalautakunta kokouksessaan 27.9.2018.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

ottaa asian valtuuston 8.10.2018 pidettävän kokouksen esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 1.10.2018 pidettävässä kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

 

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 25.09.2018, § 84

Valmistelijat / lisätiedot:
Hannamari Halinen tuuhalinha, Markus Torvinen, Terttu Turnbull-Smith
markus.torvinen@tuusula.fi, terttu.turnbull-smith@tuusula.fi
opetuspäällikkö, talouspäällikkö

Tuusulan kunnanvaltuusto on 7.5.2018 § 42 käsitellyt tarkastuslautakunnan 
arviointikertomusta vuodelta 2017 ja velvoittanut kunnanhallitusta ryhtymään toimiin 
esitettyjen huomioiden johdosta ja raportoimaan niistä valtuustolle viimeistään 
lokakuun 2018 aikana.

Kasvatus- ja sivistystoimen lausunto:

Kasvatus- ja sivistystoimi toteaa lausuntonaan, että tarkastuslautakunta pyysi 
toimialoilta hyvin pikaisella aikataululla ennen arviointikertomuksen 
hyväksymisprosessia tarkennuksia ja kysymyksiä oli paljon. Kasvatus- ja 
sivistystoimiala toivoo, että jatkossa tarkastuslautakunnan jäsenet tulisivat 
keskustelemaan toimialan johtoryhmään ja voisimme myös lausua 
arviointikertomuksen luonnoksesta ennen sen julkistamista, jotta välttäisimme 
virheelliset tiedot.

Strategian toteuttamisen taulukkoon kohtaan, kehitämme lasten ja nuorten ja 
perheiden palveluiden organisointia soten irtautuminen huomioiden, toteamme, että 
arviointivärin tulisi olla vihreä, koska syksyn 2017 aikana valmisteltiin huolellisesti 
Kasvun ja oppimisen tulosalueelle kasvun ja oppimisen tuen yksikön perustamista, 
johon oppilashuollon ja ohjaamon palvelut siirtyivät 1.1.2018. Kasvun ja oppimisen 
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tuen yksikkö koordinoi erityistä tukea, järjestää oppilashuollon palvelut ja koordinoi 
ohjaamotoimintaa. Kaikki ovat lasten ja nuorten terveyden ja hyvinvoinnin 
edistämisen palveluita ja tavoite on toteutunut.

Strategian toteuttamisen taulukon kohtaan, valmistaudumme v. 2020 
asuntomessuihin suunnittelemalla taloudellisen ja toimivat toteutusmuodon 
päiväkodille, toteamme, että arviointivärin tulisi olla vihreä. Vuoden 2017 aikana 
tehtiin sopimus yksityisen päivähoidon järjestäjän kanssa päiväkodin rakentamisesta. 
Hoivatila Oy rakentaa yksityisen päiväkodin asuntomessualueella, jossa 
mahdollistetaan ikäihmisten ja lasten palveluiden yhteensovittaminen. Tavoite on 
toteutunut.

Strategian toteuttamisen taulukon kohtaan, uuden opetussuunnitelman lukuvuoden 
kehittämiskohde on osallisuuden lisääminen kouluissa ja päiväkodeissa, toteamme, 
että arviointivärin tulisi olla vihreä. Kaikki koulut ovat toteuttaneet uudistuneita 
opetussuunnitelman ja varhaiskasvatussuunnitelman perusteita ja Tuusulan kunnan 
opetussuunnitelmaa, joka laaja-alaisen osaamisen tavoitteessa toteuttaa osallisuuden 
kehittämistä. Osallisuutta ovat erilaiset koulujen toimintaryhmät, 
oppilaskuntatoiminta, nuorisovaltuustotoiminta……. Tavoite on toteutunut.    

Tarkastuslautakunta toteaa vuoden 2017 arviointikertomuksessaan seuraavat 
suositukset kasvatus- ja sivistyslautakunnan alaiselle toiminnalle:

Varhaiskasvatus ja esiopetus

Varhaiskasvatuksessa tulisi tarjota perheille monipuolisempia maksuaikamalleja 
lapsilähtöisesti. Hoitoaikasopimuksessa sovitun keskimääräisen viikoittaisen tai 
kuukausittaisen varhaiskasvatusajan tuntimäärän tulisi olla monipuolisempi ja 
joustavampi, mikä osaltaan helpottaisi lasten hoitoajan lyhentämistä niissä 
perheissä joissa se on mahdollista.
Tuusulan kunnallisissa sekä yksityisissä päiväkodeissa on hyvin tilaa, joten 
perheille tulisi löytää hoitoratkaisut heille sopivimmasta paikasta siten että 
sisarukset voivat olla samassa päivähoitopaikassa, yksityisen päivähoidon ei tule 
olla ainoa lähipalveluvaihtoehto.
Yksityisen päivähoidon kontrollia tulisi lisätä kunnassa siten, että saadaan 
ajantasaista tilastointia henkilöstön ja lapsimäärän tosiasiallisesta suhteesta. 
Tämä voitaisiin toteuttaa esimerkiksi pistokäynnein, nimettömin 
henkilöstökyselyin sekä luomalla henkilöstölle muita nimettömiä ilmoituskanavia.
Varhaiskasvatukseen osallistuville lapsille ja henkilökunnalle on varattava 
riittävästi väistötiloja.  Kunnalliseen rakennusvalvontaan sekä kilpailutukseen on 
saatava sisäilmaosaamista verrattain uusien rakennusten ja tulevien päiväkotien 
sisäilmaongelmien välttämiseksi.
Tulosalueella on onnistuttu erinomaisesti palkkaamalla pätevää henkilökuntaa ja 
varmistamalla riittävät henkilöstöresurssit kunnallisiin 
varhaiskasvatuspalveluihin.
Tieto- ja viestintätekniikan osalta varhaiskasvatuksen ja esiopetuksen tavoitteet 
ovat toteutuneet, kehityssuunta pysynee yhtä hyvänä jatkossakin, laitekantaa 
lisätään ja oppimisympäristöjä kehitetään.

Varhaiskasvatuspalveluiden kommentit suosituksiin:
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Varhaiskasvatuksen asiakasmaksuista säädetään varhaiskasvatuksen 
asiakasmaksulaissa (1503/2016). Laissa varhaiskasvatuksen asiakasmaksuista 
säädetään kunnan järjestämässä päiväkoti- ja perhepäivähoidossa perittävistä 
asiakasmaksuista. Tuusulan kunnan varhaiskasvatuksen asiakasmaksut 
määritellään lautakunnan (Kaskoltk § 23/21.3.2017) päätöksen mukaisesti.  
Varhaiskasvatuksen asiakasmaksut huomioivat huoltajien erilaiset tarpeet 
käyttää palveluita, sillä asiakasmaksulakiin verrattuna lautakunnan päätös 
tarjoaa useampia maksuaikamalleja. 
Päätöksen varhaiskasvatuspaikan hakemisesta lapselle tekevät huoltajat. 
Huoltajat tekevät päätöksen hakevatko lapselle kunnallista tai yksityistä 
hoitopaikkaa.  
Kunnalla on velvollisuus tarjota hoitopaikka kaikille kunnallista 
varhaiskasvatuspaikkaa hakeville. Kunnallista hoitopaikkapäätöstä tehtäessä 
pyritään ottamaan huomioon huoltajien toiveet. Sisaruksille järjestetään 
hoitopaikat ensisijaisesti samasta hoitopaikasta.  
Yksityisessä varhaiskasvatuksessa huoltajat hakevat hoitopaikkaa suoraan 
yksityiseltä palveluntuottajalta. Huoltajat sopivat varhaiskasvatuksesta 
palveluntuottajan kanssa. 
Varhaiskasvatuksen lapsimäärät ovat pienentyneet. Sekä kunnallisissa, että 
yksityisissä palveluissa on valinnan mahdollisuuksia.  
Yksityistä varhaiskasvatusta valvotaan varhaiskasvatuslain (540/2018) ja 
asetuksen 753/2018 mukaisesti. Palveluntuottajia tavataan säännöllisesti ja 
heille annetaan ajantasaista ohjausta. Varhaiskasvatuksen ohjaaja käy vuosittain 
kaikissa yksiköissä etukäteen sovitusti. Tarvittaviin ja ilmoitettuihin asioihin ja 
epäkohtiin puututaan valvonnan edellyttämällä tavalla.  
Varhaiskasvatuksen laitekantaa on saatu lisättyä. Tavoitteena saavuttaa tilanne, 
että jokaisella pienryhmällä on oma laite käytettävissään. 

 

Perusopetus ja lukio

Tarkastuslautakunta suosittaa, että lasten terveyden ja turvallisuuden vuoksi 
oppilaita pyritään siirtämään mahdollisimman nopeasti väistötiloihin, mikäli 
koulussa on terveydelle haitallisia sisäilmaongelmia.
Tarkastuslautakunta suosittaa, että Tuusulassa käytetään jatkossakin paikallisten 
oppilaitosten ja opiskelijoiden potentiaalia vastaavissa hankkeissa.
Tarkastuslautakunta suosittaa, että lukion eri toimipisteiden sisällön 
yhtenäistämispyrkimykset jatkuvat.
Maahanmuuton vaikutuksia oppilasmääriin ei ole arvioitu lainkaan, mikä voi 
johtaa haasteisiin budjetin toteumassa sekä hankkeisiin budjetoitujen varojen 
käyttämistä normaaliin opetustoimintaan, johon varat pitäisi olla jo 
perusbudjetissa. Budjetin tulee olla realistinen ja suhteessa todelliseen 
oppilasmäärään.
Myös ruotsinkielisen koulun palveluita voisi markkinoida lähikuntiin ja saada 
näin Tuusulaan uusia oppilaita.Tarkastuslautakunta suosittaa myös kielikylvyn 
harkintaa markkinointivalttina.

Opetuksen kommentit suosituksiin:

Sisäilmaongelmien ilmetessä tavoitteena on mahdollisimman pian selvittää 
oireilun laajuus ja syy sekä tehdä tarvittavat korjaustoimenpiteet tai siirtyä 
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väistötiloihin. Lähtökohtana ovat terveet ja turvalliset oppimisympäristöt lapsille 
ja aikuisille. 
Oppilaiden osallisuutta opetuksen hankkeiden toteuttamisessa pyritään 
lisäämään etenkin lukiokoulutuksen hankkeissa. 
Tuusulan lukion toimipisteiden yhtenäistämistä jatketaan. 
Tuusulassa muuta kuin suomea tai ruotsia äidinkielenään puhuvien määrä on n. 
3% oppilasmäärästä. Maahanmuuttajien määrää on vuosittain hyvin vaikea 
arvioida ja määrät ovat vielä kohtalaisen pieniä. Talousarviossa arvioidaan 
valmistavan opetuksen, S2- sekä oman äidinkielen ja uskonnon opetuksen 
määrää ja näihin varataan määrärahoja. Jo kunnassa olevat maahanmuuttajat 
ovat normaalisti mukana koulujen oppilasmäärissä ja tulevat siten arvioiduksi 
talousarvion laadinnassa. 
Naapurikunnista Kerava, Nurmijärvi, Vantaa ja Hyvinkää järjestävät itse 
ruotsinkielisen opetuksen. Järvenpään kannalta Tuusulan Klemetskogin koulu on 
logistiselta sijainniltaan haastavassa paikassa. Sama tilanne on muiden kuntien 
osalta mahdollisen kuntayhteistyön näkökulmasta.  

 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää antaa kunnanhallitukselle ja edelleen 
VALTUUSTOLLE yllä olevan selvityksen tarkastuslautakunnan antamaan vuoden 2017 
arviointikertomukseen.

Kasvatus- ja sivistytyslautakunta päättää tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän 
pykälän osalta välittömästi kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, 27.09.2018, § 57

Valmistelijat / lisätiedot:
Ulla Kinnunen, Risto Kanerva
ulla.kinnunen@tuusula.fi, risto.kanerva@tuusula.fi
kulttuuri- ja museotoimenjohtaja, vapaa-aikapalveluiden päällikkö

Tuusulan kunnanvaltuusto on 7.5.2018 § 42 käsitellyt tarkastuslautakunnan 
arviointikertomusta vuodelta 2017 ja velvoittanut kunnanhallitusta ryhtymään toimiin 
esitettyjen huomioiden johdosta ja raportoimaan niistä valtuustolle viimeistään 
lokakuun 2018 aikana.

Kasvatus- ja sivistystoimen lausunto:

Kasvatus- ja sivistystoimi toteaa lausuntonaan, että tarkastuslautakunta pyysi 
toimialoilta hyvin pikaisella aikataululla ennen arviointikertomuksen 
hyväksymisprosessia tarkennuksia ja kysymyksiä oli paljon. Kasvatus- ja 
sivistystoimiala toivoo, että jatkossa tarkastuslautakunnan jäsenet tulisivat 
keskustelemaan toimialan johtoryhmään ja voisimme myös lausua 



Tuusulan kunta Pöytäkirja 7/2018 42 ( )143
Valtuusto 08.10.2018

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

arviointikertomuksen luonnoksesta ennen sen julkistamista, jotta välttäisimme 
virheelliset tiedot.

Tarkastuslautakunta toteaa vuoden 2017 arviointikertomuksessaan seuraavat 
suositukset kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnan alaiselle toiminnalle:

Nuorisopalvelut

Tarkastuslautakunta suosittaa yksityiskohtaisemman toimintakertomuksen 
tekemistä tulostavoitteiden sekä painopistealueiden seuraamista varten.
Vapaa-ajan palvelut-tavoitteen toteuttamiseksi ja toimintatuntimäärien 
nostamiseksi tarkastuslautakunta suosittaa Hyrylän keskustaajaman alueelle 
omaa nuorisotilaa alueen nuorille, kuten on luvattu.

 

Nuorisopalveluiden kommentit suosituksiin:

Toimintakertomukseen 2018 lisätään enemmän yksityiskohtaisempaa tietoa 
alueellisen nuorisotyön toiminnasta. Toimialan ja tulosalueen kehittämissuunnitelman 
yhtenä tavoitteena on tutkia mm. alueellisen nuorisotyön yksiköiden lisäämistä. 
Tämän lisäksi alueellista nuorisotyötä on lisätty Hyrylän alueella toimintavuosina 2017. 
Kokemusten mukaan alueellinen ja ei tiloihin sidottu Hyrylän alueen nuorisotyö on 
onnistunut saamaan toiminnan pariin nuoria, jotka eivät välttämättä hakeutuisi 
nuorisotaloille. Molemmat toimintamuodot ovat erittäin tärkeitä nuoristyön muotoja 
ja niiden kehittämistä jatketaan.

Kulttuuripalvelut

Kirjastojen rooli muuttuu myös Tuusulassa siihen suuntaan, että niistä tulee 
kuntalaisten omia olohuoneita. Tämä on myös kulttuuripalvelujen oma arvio 
tulevasta kehityksestä ja tarkastuslautakunta suosittaa samaa kehityssuuntaa. 
Tapahtumien avulla ihmiset tutustuvat toisiinsa ja yhteisöllisyys kunnassa 
lisääntyy.
Tuusulan vetovoimaisuuden lisäämiseksi on tärkeää hyödyntää arvokasta 
kulttuurihistoriaa ja kehittää edelleen Tuusulanjärven kohteiden 
saavutettavuutta kaikille kiinnostuneille matkailijoille ja kuntalaisille. Jotta 
kulttuurikunnan imago vahvistuisi, on myös resurssien oltava kunnossa.

 

Kulttuuripalveluiden kommentit suosituksiin:

Kirjastot ovat huomioineet toiminnassaan toimimisen kuntalaisten olohuoneina. 
Hyrylän kirjaston remontissa talvella 2018 uudistettiin sisustusta ja toimintoja 
asiakkaita osallistaen. Tavoitteena oli kirjastolain edellyttämät monikäyttöiset tilat 
sekä asiakaspalveluprosessien uudistaminen. Jokelan kirjaston uudistaminen  
tapahtuu vuonna 2019 ja Kellokosken kirjaston uudistus on vuorossa muutaman 
vuoden kuluttua. Molempien kirjastojen uudistustöissä otetaan huomioon 
asiakkaiden muuttuneet käyttötarpeet ja odotukset. Kirjastot ovat kehittäneet 
tapahtumatoimintaansa mm. lisäämällä yhteistyötä kulttuuripalveluiden kanssa. 

Halosenniemen kehittämissuunnitelma on käynnistynyt. Museotoimi tunnistaa 
tarpeen kehittää sekä museopalveluja että parantaa asiakaspalvelutoimintoja 
laajentamalla kohteen parkkipaikkaa, päivittämällä lipunmyynti- ja museokauppatiloja 
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sekä kunnostamalla puutarhaa vastaamaan alueen kulttuurihistoriallisille kohteille 
asetettuja odotuksia. Klaavolan aluetta kehitetään yhdessä Ilmatorjuntamuseon 
kanssa Suomen Kulttuurirahaston myöntämällä apurahalla. Erkkolan piha-alueella on 
tehty saavutettavuutta parantavia toimia kesällä 2018.

Vapaa-aikapalvelut

Palvelutarjonnan markkinointia ja kuntalaisille tiedottamista kannattaa miettiä, 
jotta palvelujen käyttäjien määrä ei tulevaisuudessa laske.

 

Vapaa-aikapalveluiden kommentit suosituksiin:

Palveluista tiedottamista ei tehdä koskaan liikaa ja erilaisia uusia tapoja kertoa 
palveluista kohderyhmille ja suurelle yleisölle otetaan käyttöön mahdollisuuksien 
mukaan. 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta päättää antaa kunnanhallitukselle ja edelleen 
VALTUUSTOLLE yllä olevan selvityksen tarkastuslautakunnan antamaan vuoden 2017 
arviointikertomukseen.

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta päättää tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän 
asian osalta välitttömästi kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 01.10.2018, § 325

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
vt. hallintojohtaja

Tarkastuslautakunta on vuoden 2017 toiminnasta antamassaan 
arviointikertomuksessaan todennut, että odottaa vastauksia ensisijaisesti 
arviointikertomuksessa esitettyjen suositusten toteuttamiseen. Tarkastuslautakunta 
myös rohkaisee toimialoja antamaan palautetta ja kehitysehdotuksia 
arviointikertomuksesta ja tarkastuslautakunnan toiminnasta.

Poliittinen päätöksentekoprosessi

Tarkastuslautakunnan suositukset:

Poliittisen johtajuuden taso 1 ja siellä käsiteltävät asiat tehdään läpinäkyviksi.
Poliittisen johtoryhmän kokouksista laaditaan pöytäkirjat ja ne asetetaan 
näkyville.
Hallintosääntö päivitetään ja sinne kuvataan poliittisen johtoryhmän ja 
valtuustoasioiden valmistelutoimikunnan toiminta.
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Valtuustoryhmien välinen neuvotteluprosessi ja käytännöt kuvataan 
hallintosääntöön.
Valtuustoryhmien välisistä neuvotteluista laaditaan pöytäkirja ja pöytäkirjat 
asetetaan näkyville.
Valtuustoasioiden valmistelutoimikunnan tarkoitus ja toiminta määritellään 
uudelleen.
Valtuustoasioiden valmistelutoimikunnan jäsenille valitaan henkilökohtaiset 
varajäsenet.

Vastaus:
Tarkastuslautakunta on arviointikertomuksessa käsitellyt poliittista 
päätöksentekojärjestelmää keskittyen ainoastaan arvioimaan valtuustoasiain 
valmistelutoimikuntaan liittyvää aihepiiriä. 

Johtopäätöksissä on aivan oikein todettu, ettei poliittisen johtajuuden 
päätösprosessista ole valtuuston päätöstä. Poliittinen johtaminen perustuu 
hallintosäännön toimivaltuuksiin ja hallintosäännössä määriteltyjen toimielinten 
päätöksentekoon.

Poliittisten ryhmien väliset neuvottelut ja keskenään tekemät sopimukset ohjaavat 
kunnan toimintaa edustuksellisen toiminnan kautta, eivätkä näin ole suoraan kunnan 
toimintaa.

Tarkastuslautakunnan suosituksiin vastataan seuraavasti:

Hallintosäännössä kuvataan pääsääntöisesti päätöksentekoelimet ja lakisääteisyyteen 
perustuvat vaikuttamistoimielimet. Tuusulassa on lisäksi kirjattu osallisuuteen liittyvät 
kehittämisverkostot.

Poliittisen toiminnan kuvaukset eivät kuulu hallintosääntöön kirjattaviin asioihin.
Näitä poliittiseen toimintaan kuuluvia ovat esimerkiksi poliittinen johtoryhmä, 
valtuustoasiain valmistelutoimikunta ja valtuustoryhmien väliset neuvottelut. 

Kuntastrategian toteutuminen valtuustokaudella

Tarkastuslautakunnan suositukset:

Strategiaprosessissa johtavien virkamiesten sekä poliittisen johdon tulee 
tarkentaa prosessia merkittäviin tavoitteisiin. Panoksen kohdistaminen sellaisiin 
tavoitteisiin, joilla on merkitystä myös muihin prosessin aikana muodostuneiden 
tavoitteen toteutumisessa, muodostaa selkeämmän viitekehyksen toteutukselle, 
että niiden seurannalle.
Strategisille päämäärille luodaan sellaiset mittarit, joilla niiden toteutumista 
voidaan arvioida ja todeta mikä toteutuu ja mikä ei. 
Mikäli halutaan toteuttaa kehityshankkeet usean vuoden aikana, on hyvä, että se 
näkyisi jo tavoitteissa ja niiden toteuttamisen seuraamisessa.
Organisaatiostrategian osalta virkamies- ja luottamusmiesjohto asettaa 
organisaatiolle ja toiminnalle sellaiset tavoitteet, että niiden toteutumista voi 
mitata ja todentaa onnistuminen tai edistyminen.
Moni tavoitteista on usean valtuustokauden mittainen, joten niiden sitovuutta ja 
toteutusta tulee pohtia erityisesti.

Vastaus:
Tarkastuslautakunta on arviointikertomuksessaan arvioinut kuntastrategian 
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toteutumista valtuustokaudella 2013-2017. Valtuustokauden 2013-2017 strategia 
laadittiin kevään 2013 aikana ja sitä toteutettiin koko valtuustokauden. Strategiassa oli 
kuusi kuntastrategian päämäärää ja kolme organisaatiostrategian päämäärää. 
Kunnalle oli määritetty neljä strategista mittaria, joilla pyrittiin todentamaan kunnan 
päämäärien saavuttamista. Tuusula uudistaa kuntastrategiansa valtuustokausittain ja 
tarkastuslautakunnan valtuustokauden 2013-2017 strategian arvioinnissa onkin 
nostettu esiin asioita, joihin kunnan uudistuneessa kuntastrategiassa pyritään 
vastaamaan.
Tarkastuslautakunnan arvioinnissa esiin nostettuja johtopäätöksiä ja suosituksia:

Toteutusohjelmilla on ollut eroa vaatimustasolla
Toimenpiteiden ja toteutusohjelman vastuutahoa ei ole määritetty
Strategiassa tulee panokset kohdistaa sellaisiin tavoitteisiin, joilla on merkitystä 
myös muihin prosessin aikana muodostuneiden tavoitteiden toteutumisessa, 
muodostaa selkeämmän viitekehyksen toteutukselle, että niiden seurannalle
Strategisille päämäärille asetetut tavoitteet eivät kaikilta osin mittaa asetettujen 
päämäärien onnistumista tai onnistumisen tasoa
Strategisille tavoitteille tulee luoda sellaiset mittarit, joilla niiden toteutumista 
voidaan arvioida ja todeta mikä toteutuu ja mikä ei
Mikäli halutaan toteuttaa kehityshankkeet usean vuoden aikana, on hyvä, että se 
näkyisi jo tavoitteissa ja niiden toteuttamisen seuraamisessa
Tavoitteet tulee asettaa siten, että niiden toteutumista voi mitata ja todentaa 
onnistuminen tai edistyminen
Moni tavoitteista on usean valtuustokauden mittainen, joten niiden sitovuutta ja 
toteutusta tulee pohtia erityisesti.

Tuusula on uudistanut kuntastrategiansa vuosina 2017-2018 osallistuvassa 
prosessissa ja laatinut strategian valtuustokaudelle 2018-2021. Uudessa 
kuntastrategiassa on kolme päämäärää: sujuvuus, hyvinvointi ja vireys. Kolmea 
päämäärää toteuttaa 32 valtuustokauden tavoitetta, jota toteuttamaan asetetaan 
vuositavoitteita ja toimenpiteitä. Kaikille valtuustokauden tavoitteille on asetettu 
indikaattoreita ja niistä osa on nostettu päämäärien saavuttamista mittaaviksi 
strategisiksi indikaattoreiksi. Valtuustokauden tavoitteet on myös priorisoitu 
kehittämisen tiekartalle merkittävyyden ja toteutuksen painottumisen näkökulmista. 
Tavoitteille on myös määritetty vastuutaho sekä tavoitteen saavuttamista uhkaavat 
riskit.

Uuden strategian tavoitteiksi valitaan keskeisimmät kehittämiskohteet. 
Valtuustokauden kestoiset tai sitä pidemmät, strategiaprosessissa ja 
pormestariohjelmassa esiin nousseet, keskeiset kehittämiskohteet on strategiassa 
nostettu valtuustokauden tavoitteiksi. Valtuustokauden tavoitteet pyritään 
saavuttamaan valtuustokauden aikana ja niitä toteuttamaan asetetaan 
vuositavoitteita ja toimenpiteitä. Vuositavoitteilla ja -toimenpiteillä kuvataan vuoden 
aikana otettavia askelia strategiatavoitteiden saavuttamiseksi. 
Tavoitteita asetettaessa arvioidaan niiden vaikuttavuutta, hyötyjä ja resursseja, jotka 
tavoitteen toteuttaminen sitoo. Mitä asioita kuntalaiset arvostavat ja kokevat 
hyödyllisiksi? Mitä kunta pystyy toteuttamaan helposti ja pienillä kustannuksilla? 
Mielekkäintä on tavoitella ja toteuttaa kehittämiskohteita, jotka ovat kuntalaisille 
keskeisiä ja kunnalle helppoja toteuttaa. Toisaalta on myös tärkeää edistää 
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kehittämiskohteita, jotka ovat kuntalaiselle merkittäviä, mutta kunnalle syystä tai 
toisesta (hinta, resursointi, pitkäkestoisuus jne.) hankalia toteuttaa. Tavoitteet, 
toimenpiteet ja toteutusohjelmat voivat tästä syystä muodostua hyvin erityyppisiksi.

Tavoitteiden määrittelyssä hyödynnetään SMART-periaattetta. Tavoitteiden tulee olla 
mahdollisimman selkeitä, yhdessä sovittuja, riittävän yksityiskohtaisia ja eriteltyjä niin, 
että kaikki ymmärtäisivät ne samalla tavalla.
SMART-tavoite on:
S – selkeästi määritelty
M – mitattavissa
A – aikaan sidottu
R – realistinen
T – tavoittelemisen arvoinen
Vuositavoitteet ja toimenpiteet määritellään aina keväisin käynnistyvässä 
vuorovaikutteisessa prosessissa, jossa keskusteluja käydään niin yhdessä kuin 
erikseen kunnanhallituksen, lautakuntien, poliittisen johtoryhmän, kunnan 
johtoryhmän, toimialojen johtoryhmien, tulosalueiden johtoryhmien, yksiköiden kuin 
yksittäisten henkilöidenkin kanssa.

Asukastyytyväisyys

Tarkastuslautakunnan suositukset.

Asukastyytyväisyys on tärkeä mittari kunnan toiminnalle, joten mittaaminen 
tulee olla tarkoituksenmukaista ja luotettavaa. Tarkastuslautakunta ehdottaa, 
että Tuusula kehittää asukastyytyväisyyden mittaamiseen oman tavan.
Mittarina voisi toimia esimerkiksi negatiivisen asiakaspalautteen määrä.

Vastaus:
Kunta on toteuttanut asukastyytyväisyystutkimukset valtuustokausittain FCG Oy:n 
hallinnoimalla Kunta- ja kaupunkipalvelututkimuksella. Selvitämme vaihtoehtoisten 
tutkimustapojen toteuttamista.

Henkilöstön hyvinvointi

Tarkastuslautakunnan suositukset:

Ennen koulutusta muodostetun arvion lähtötilanteesta tulee toimia vertailuna, 
kun koulutuksen tuloksellisuutta aikanaan tarkastellaan.
Johtamisen, esimiestyön ja työyhteisöjen tuloksellisuuden arvioimiseen on hyvä 
luoda mittareita.
Mittareina voi olla esim. asiakaspalautteiden määrä ja niiden sisällön 
kehittyminen, kuinka työmenetelmiä ja –tapoja kehitetään, kuinka innovoidaan 
ja kuinka työyksikön ilmapiiri kehittyy.

Vastaus:

Työhyvinvointikysely ottaa monipuolisesti kantaa, esimerkiksi esimiestyöhön, ja siten 
voidaan hyödyntää pohjatietona. 

Erilaisia mittareita löytyy paljon ja yksittäisiä asioita mitataan paljon. Kokonaisvaltaista 
mittaria, jolla voidaan mitata asioiden yhtäläisyyksiä ja suhteita ei ole edes 
valtakunnan tasolla henkilöstöasioihin liittyen. Tosin tämän puute tunnistetaan. 
Tuusulassa mitataan kattavasti hyödyntäen kaikkia yleisiä henkilöstöasioita 
tarkastelevia mittareita.
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Toimialat keräävät paljon erilaisiatietoa, kuten asiakaspalautteita. Indikaattoreiden 
kokonaisvaltainen tarkastelu voi tuoda vertailtavuutta näihinkin asioihin.

Työmenetelmien- ja tapojen kehittämisen mittaaminen on haastavaa, erityisesti 
kuntasektorilla. Tämä työmenetelmien- ja tapojen kehittäminen on ensi vuoden yksi 
tärkeimmistä panostuksista kunnan organisaatiossa.

Henkilöstön määrän kehitys

Tarkastuslautakunnan suositukset:

Henkilöstön keski-iän ollessa lähempänä viittäkymmentä vuotta, varmistetaan 
jatkossa riittävät ja ammattitaitoiset resurssit kunnalle.
Henkilöstökertomuksessa mainitaankin, että rekrytoinneissa on erittäin tärkeää 
niin sanotun ”hiljaisen tiedon” välittäminen uusille työntekijöille. Tämä vaatii 
päällekkäisiä työsuhteita työntekijöiden jäädessä eläkkeelle.
Työssä jaksamista ja tehokkuutta edesauttaa myös etätyömahdollisuus, jonka 
määrää voisi entisestään lisätä niillä aloilla, joilla sen toteuttaminen on 
mahdollista.

Vastaus:
Kunnan henkilöstön hyvinvointiin tulee panostaa, jotta kaikenikäiset jaksavat 
työssään. 
Kunnassa tulisikin pohtia, voidaanko eläköityvän henkilön tilalle palkata jo hyvissä 
ajoin ennen henkilön eläkkeelle jäämistä uusi työntekijä, tiedonsiirron takaamiseksi, 
vaikka se hieman lisäisi henkilöstökuluja ja hetkellisesti henkilöstön määrää. Tämä 
maksaisi pidemmän päälle itsensä takaisin, uusien työntekijöiden nopeampana 
perehdyttämisenä ja esimerkiksi virheiden määrän vähenemisenä työsuhteiden 
alussa.
Kunnassa etätöiden määrä on suosituksena max. 4 pvää/ kk. Etätyömalli onkin jo 
jalkautunut kunnan toimintatavaksi ja etätöiden lisäämisen mahdollisuus on 
mahdollista. Etätyön määrää vielä lisätessä, on tärkeää varmistaa yhteys säännöllisillä 
kokouksilla muuhun työyhteisöön. Varsinkin sisäilmaongelmien takia, on hyvä 
mahdollistaa esimiehille myös etätöiden lisäämisen mahdollisuus, jotta työntekijän 
altistuminen sisäilmaongelmalle  voidaan vähentää.

Tarkastuslautakunnan suositukset:

Kunnan on tärkeää valita jokin pidempiaikaiseen seurantaan sopiva väline, jolla 
se voi arvioida johtamisen kehittämisen vaikutuksia.
Työterveyslaitoksen Kunta10-tutkimus on Suomen laajin kunta-alan 
valtakunnallinen seurantatutkimus. Työntekijöiden työtä ja hyvinvointia 
seurataan kahden vuoden välein tehtävillä kyselyillä, joihin osallistuu noin 90 
000 vakinaista työntekijää ja pitkäaikaista sijaista. Johtamiseen on kiinnitetty 
kunnissa yhä suurempaa huomiota. Esimiehiä on koulutettu ja tämä näkyy 
tuloksissa, todetaan Työterveyslaitoksesta. Johtamisen oikeudenmukaisuus on 
parantunut 2010-luvulla. Tämä on tärkeää, koska tutkimusten mukaan 
oikeudenmukaiseksi koettu johtaminen on yhteydessä muun muassa 
vähäisempiin sairauspoissaoloihin.

Vastaus:
Kunnassa on toteutettu työhyvinvointi/henkilöstökysely kahden vuoden välein. 
Kunta10-tutkimus on erityisesti suurien kaupunkien käyttämä työhyvinvointia 
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seuraava väline. Se onkin siksi koettu hyvin kankeaksi välineeksi. Sen räätälöitävyys on 
ollut vähäistä. Kunnassa on panostettu kyselyyn, joka on ollut Kuuma-kuntien 
käytössä ja siten on voitu hyödyntää saman kokoisten kuntien tuloksia vertailussa. 
Myöskin räätälöitävyys on ollut tämän kyselyn vahvuus.
Kunnassa toteutetaan työhyvinvointikysely kahden vuoden välein. Pohdinnassa on 
ollut kevyemmän kyselyn käyttöönotto, jotta tarvittaessa esimies voi teettää kevyen 
kyselyn ongelmien esiintyessä työyhteisössä. Kunnan raportointityökaluun Kuntariin 
voidaan helposti ottaa käyttöön sosiaalisen pääoman mittari, joka on nopea ja kevyt 
työväline. Monissa kunnissa/ kaupungeissa on ns. fiilis-mittari. Tuusulassa 
Ruokapalvelut-yksikkö on käyttänyt vastaavaa menetelmää. Tämä toimii erittäin hyvin 
työyhteisöissä, joissa lähtökohtaisesti ilmapiiri on hyvä. Mutta työyhteisöissä joissa on 
haasteita, tämä ruokkii huonoa ilmapiiriä entisestään.
Johtaminen ja erityisesti oikeudenmukainen johtaminen on ehdottomasti tärkeä osa-
alue ja siksi Tuusulan kunnassa onkin panostettu koko esimieskunnan kattavaan 
johtamisvalmennukseen. Tämä tulee olla toki jatkuvaa kehittämistä.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

antaa valtuustolle tiedoksi selostusosassa annetut vastaukset v. 2017 
arviointikertomukseen
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

merkitä tiedoksi v. 2017 arviointikertomukseen annetut vastaukset.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 08.10.2018, § 104

Valmistelija / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
vt. hallintojohtaja

Liitteet
1 Arviointikertomus 2017

Ehdotus

Valtuusto päättää

merkitä tiedoksi v. 2017 arviointikertomukseen annetut vastaukset.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
lautakunnat
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Kunnanhallitus, § 404,18.09.2017
Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, § 19,26.10.2017
Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, § 18,22.03.2018
Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, § 19,22.03.2018
Kunnanhallitus, § 121,09.04.2018
Valtuusto, § 50,07.05.2018
Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, § 51,23.08.2018
Kunnanhallitus, § 282,10.09.2018
Valtuusto, § 105, 08.10.2018

§ 105
Rykmentinpuiston taideohjelman päivittäminen

TUUDno-2017-798

Kunnanhallitus, 18.09.2017, § 404

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuomo Sipilä

Kuntakehityslautakunta § 13 / 15.2.2017
Kunnanhallitus § 65 / 27.2.2017
Kulttuurilautakunta § 18 /  28.2.2017 
Kuntakehityslautakunta § 32 / 1.3.2017
Kunnanhallitus § 82 / 6.3.2017

Kkl § 13/15.2.2017 
Taide kuuluu kiinteästi suomalaiseen rakennettuun ympäristöön. Taidetta voi olla 
rakennuksissa joko itsenäisinä teoksina tai rakenteisiin integroituna taiteena ja sitä voi 
olla rakennusten välitiloissa, kaduilla, aukioilla sekä puistoissa. Taide voi olla julkista 
tai yksityistä, mutta se on aina osoitus arvostuksesta yhteistä ympäristöä kohtaan. 
Taide tuo rakennettuun ympäristöön monia hyötyjä. Kuten hyvä arkkitehtuuri, myös 
taide lisää kohteen vetovoimaisuutta ja arvoa koko sen elinkaaren ajan. Taide voi 
tuoda rakentamiseen myönteistä huomiota jo suunnittelu- ja työmaavaiheessa. 
Työmaan aiheuttamia melu- ja ulkonäköhaittoja voidaan lieventää vaikkapa 
väliaikaisilla taideteoksilla. Usein asukkaat ihastuvat väliaikaisiin teoksiin, ja ottavat ne 
omikseen siinä määrin, että niistä toivotaan pysyviä. Taide auttaa luomaan uudelle 
alueelle identiteettiä, ja teoksista muodostuu nopeasti yhteisiä maamerkkejä. Julkinen 
tai muissa yhteisissä paikoissa sijaitseva taide on kenen tahansa saavutettavissa ilman 
pääsymaksuja ja aukioloaikoja. Taideteokset tuovat rakennushankkeelle myös 
mediahuomiota. 

Rykmentinpuistossa alueen yhdeksi alueen vetovoimatekijäksi on tunnistettu taide. 
Tuusulassa taide on jo historiankin valossa ollut merkittävä identiteettitekijä, ja onkin 
luontevaa jatkaa tätä perinnettä uudella Rykmentinpuiston alueella. Valmistelutyö 
taiteen edistämiseksi Rykmentinpuistossa käynnistyi konkreettisesti vuonna 2015, kun 
Ympäristötaiteen säätiön tuella laadittiin yleissuunnitelma taiteen sijoittamisesta 
alueelle. Yleissuunnitelmassa suositeltiin, että alueelle sijoitettavien kokoelmateosten 
lisäksi alueen ympäristötaiteellista kokonaisuutta täydennetään vähitellen uusilla 
teoksilla. Nämä voivat olla itsenäisiä teoksia tai esimerkiksi ympäristörakenteisiin 
liittyviä integroitavia taide-elementtejä ja leikittäviä veistoksia.
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Taideohjelma jatkaa taiteen yleissuunnitelman käynnistämää suunnittelutyötä 
laatimalla toteutustavat ja käytännöt uuden taiteen mukaantulolle alueelle, ja samalla 
tukemalla alueen korkealuokkaisen rakentamisen periaatetta. Taideohjelman 
valmistelussa on ollut mukana viranhaltijoita monialaisesti KETEK:istä sekä 
Kulttuuritoimesta. Valmistelutyötä on koordinoinut taidekonsultti Frei Zimmer Oy. 
Taideohjelman avulla voidaan Rykmentinpuistosta luoda kukoistava ja ihmisläheinen 
asuinympäristö, jossa taide nivoutuu osaksi ihmisten arkea. Rykmentinpuiston 
taideohjelman tavoitteena on luoda:

- Selkäranka taiteen toteuttamiselle Rykmentinpuistossa
- Ohjenuora yksittäisten projektien hallinnalle ja selkeät raamit kokonaisuudelle
- Yhteiset pelisäännöt kaikille toimijoille
- Aikataulu taiteen toteuttamiselle
- Määritellä käytettävät sijoituspaikat ja niissä sovellettavat tekniikat
- Luoda taiteen tekijöille teemalliset raamit ehjän kokonaisuuden tavoittamiseksi

Rykmentinpuistossa taidevelvoite on kytketty tonttien tontinluovutus- ja 
vuokraehtoihin, joissa on määritelty tontinluovutushintaan sidotun taidevelvoitteen 
suuruus. Velvoite kirjataan sopimuksiin, kun tontit myydään tai vuokrataan 
oikeushenkilölle, esim. rakennusliikkeille tai kiinteistöyhtiölle. Maankäyttösopimusten 
yhteydessä myös alueen muut maanomistajat tullaan sitomaan taidevelvoitteeseen. 
Taidevelvoitteen avulla kerättävät varat kerätään kunnan hallinnoimaan, 
perustettavaan taiderahastoon. Taiderahasto on alkuvaiheessa tili, jonka varoja 
käytetään taideohjelman mukaisesti.

Tontinostajat maksavat tontinluovutuksen yhteydessä myyntihinnan lisäksi 2 % 
taiderahaa, jonka lisäksi kunta luovuttaa 1 % myyntihintaa vastaavan summan 
perustettavaan taiderahastoon. Tontinvuokraaja on velvollinen maksamaan 
vuokrasopimuksen yhteydessä 2 % myyntihintaa vastaavan summan taiderahastoon, 
jonka lisäksi kunta luovuttaa 1 % myyntihintaa vastaavan summan taiderahastoon. 
Varojen kertymisestä rakentamisen eri vaiheissa on laadittu suuntaa-antava arvio, 
joka on suunnitelman liitteenä. Arvion mukaan varoja kertyy kaiken kaikkiaan noin 3,6 
miljoonaa euroa vuoteen 2040 mennessä.

Taideohjelman koordinoinnista vastaa nimettävä ohjausryhmä. Ohjausryhmän 
tehtävänä on

- tehdä taiteilijavalinnat ja päättää hankkeiden aikataulusta ja eri kohteisiin 
suuntautuvien varojen määrästä ja käytöstä
- taiteilijoiden valintatapojen määritteleminen ja mahdollisten tapahtumien ja 
workshop-työskentelyn suunnitteleminen
- toteuttaa taideohjelmassa määriteltyjä toimenpiteitä ja tehdä esityksiä sen 
mahdollisesta päivityksestä
- päättää koordinaattorin palkkauksesta, hyväksyä taiteilijoiden luonnokset ja toimia 
sopimuskumppanina taiteilijoiden kanssa tehtävissä sopimuksissa

Ohjausryhmän tulee esittää ohjelman toteuttamisesta ja kertyneiden varojen käytöstä 
kunnanhallitukselle vuosittain seurantaraportti. Ryhmään nimetään valtuuston 
hyväksymisen jälkeen kunnanhallituksen toimesta edustajat KETEK:in toimialalta, 
Rykmentinpuiston ohjelmasta sekä Tuusulan taidemuseosta. Heidän lisäkseen 
ryhmään valitaan Aune Laaksosen säätiön nimeämä edustaja.
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Taideohjelman kulmakivenä on taideohjelman kautta kerätyillä varoilla rahoittaa 
alueen yhteisten alueiden tavallista korkeatasoisempi suunnittelu ja toteutus sekä 
edistää alueen tapahtumatoimintaa. Taiderahalla katetaan kaikki taiteen 
suunnittelusta ja toteuttamisesta aiheutuvat kulut. Tämä tarkoittaa taiteilijapalkkion 
lisäksi materiaali- ja toteutuskuluja, taiteen koordinoinnin kuluja, sekä esimerkiksi 
rakennesuunnittelusta aiheutuvia lisäkuluja. Alustava arvio taiderahaston varojen 
käyttökohteista on seuraava:

- Taideteos 65 %
- Tapahtumat, sisältäen koordinoinnin 15 %
- Taiteen koordinointi 10 %
- Suunnittelun lisäkustannukset 5 %
- Teosten huolto 5 %

Lisätiedot: ohjelmapäällikkö Tuomo Sipilä 040 314 3017; asemakaava-arkkitehti Jouni 
Määttä, 040 314 2016

Ehdotus / Kkj 
Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että

VALTUUSTO päättää

-  hyväksyä liitteenä olevan Rykmentinpuiston taideohjelman

-  hyväksyä, että Rykmentinpuiston alueella otetaan käyttöön taideohjelman 
mukaisesti tontinluovutusehdoissa, maanvuokrasopimuksissa sekä 
maankäyttösopimuksissa Taiteen prosenttiperiaate

-  todeta, että Rykmentinpuiston keskuksen asemakaavaehdotuksen kortteleissa 5726 
ja 5724, joissa toteuttajien kanssa on jo sopimukset, taidevelvoite voi poiketa 
taideohjelman mukaisesta

-  valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään vähäisiä- tai teknisluonteisia muutoksia 
taideohjelmaan

Päätös 
Kuntakehityslautakunta päätti

- jättää asian pöydälle seuraavaan kokoukseen.

___________

Khall § 65/27.2.2017 
Kulttuurilautakunta käsittelee asiaa kokouksessaan 28.2. ja kuntakehityslautakunta 
käsittelee asiaa 1.3. pidettävässä kokouksessa.

Ehdotus / Kj 
Kunnanhallitus päättää

- ottaa asian valtuuston 13.3.2017 pidettävän kokouksen esityslistalle

- tehdä ehdotuksensa valtuustolle 6.3.2017 pidettävässä kokouksessa.

Päätös 
Ehdotus hyväksyttiin.
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__________

Kultk § 18/28.2.2017 
Liitteenä taideohjelma

Ehdotus / kmtj 
Kulttuurilautakunta päättää

- osaltaan hyväksyä liitteenä olevan Rykmentinpuiston taideohjelman.

Kulttuurilautakunta toteaa lisäksi, että

- Rykmentinpuiston taideohjelmassa on hyvin huomioitu taidemuseon, Aune 
Laaksosen Taidesäätiön ja alueen taidekoordinoinnista vastaavien tahojen yhteistyö.
 
- ilahduttavaa on, että myös tapahtumatuotannon merkitys alueen identiteetin 
synnylle ja asukkaiden yhteisöllisyyden kasvulle on huomioitu. Kulttuurilautakunta 
esittää, että kulttuuripalvelut ovat yhteistyötahona tapahtumakoordinoinnissa (sivun 
24 lista yhteistyökumppaneista).

- kuntalaisten ja erityisesti alueen asukkaiden osallistaminen ja mukaanottaminen on 
tärkeää

- kulttuurilautakunta haluaa jatkossakin olla mukana taideohjelman kehittämisessä ja 
toteuttamisessa ja toivoo siksi edustusta ohjausryhmään.

- kulttuurilautakunta toivoo vanhojen rakennusten ja niihin sijoitettavien toimintojen 
hyödyntävän alueen identiteetin rakentumista. 

- kulttuurilautakunta toivoo Rykmentinpuiston kaavoitusta ja taideohjelmaa 
kehitettäessä otettavan huomioon Olympiakasarmin kulttuuri- ja taidekäytöstä tehdyn 
valtuustoalueen ja kulttuurilautakunnan 26.10.2016 antaman aloitevastauksen. 
Erityisesti VOIMALAN PARKKI -nimellä kutsutun alueen jatkokehittelytyössä 
kulttuurilautakunnan vastuksessa linjataan näin:

  "Alueen suunnittelun ja rakentumisen edetessä tulisi siis tarkastella 
Olympiakasarmin ja lämpökeskuksen lähialueen rakentamisen ja vapaiden alueiden 
tarvetta pitäen monipuolinen kulttuurikäyttö yhtenä mahdollisuutena. Vanhan 
lämpökeskuksen purkua ei myöskään pitäisi kiirehtiä, vaan etsiä sen 
kunnostusmahdollisuuksia muun muassa taiteen prosenttiperiaatteen nojalla, kun 
Rykmentinpuisto alkaa rakentua. Lämpökeskus voisi melko pienin 
korjauskustannuksin toimia kulttuurihistoriallisen ajan rakennusmuistomerkkinä
/taideteoksena ja olla taustana elävälle kulttuuripuistolle".

---

Puheenjohtajan avattua keskustelun, lautakunta päätti yksimielisesti lisätä 
ehdotukseen seuraavat asiat:

- 3. ranskalainen viiva: Kulttuurilautakunta toivoo, että tapahtumatuotannon 
prosenttisosuus nostetaan 20 prosenttiin.
- 4. ranskalainen viiva: jatkaa lausetta sanoin: ...mikä pitää ottaa huomioon 
taideohjelmaa edelleen kehitettäessä ja toteutettaessa
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- 5. ranskalainen viiva: vaihtaa kulttuurilautakunta sanan kulttuuri- ja taidetoiminnasta 
vastaava lautakunta (jotta toteamus on validi myös organisaatiomuutoksen jälkeen)
- tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa

Päätös 
Kulttuurilautakunta päätti

- osaltaan hyväksyä liitteenä olevan Rykmentinpuiston taideohjelman.

- tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa.

Kulttuurilautakunta päätti todeta lisäksi, että

-  Rykmentinpuiston taideohjelmassa on hyvin huomioitu taidemuseon, Aune 
Laaksosen Taidesäätiön ja alueen taidekoordinoinnista vastaavien tahojen yhteistyö.

-  ilahduttavaa on, että myös tapahtumatuotannon merkitys alueenidentiteetin 
synnylle ja asukkaiden yhteisöllisyyden kasvulle on huomioitu. Kulttuurilautakunta 
toivoo, että tapahtumatuotannon prosenttiosuus nostetaan 20 prosenttiin. 
Kulttuurilautakunta esittää, että kulttuuripalvelut ovat yhteistyötahona 
tapahtumakoordinoinnissa (sivun 24 lista yhteistyökumppaneista).

-  kuntalaisten ja erityisesti alueen asukkaiden osallistaminen ja mukaan ottaminen on 
tärkeää, mikä pitää ottaa huomioon taideohjelmaa edelleen kehitettäessä ja 
toteutettaessa.

- kulttuuri- ja taidetoiminnasta vastaava lautakunta haluaa jatkossakin olla mukana 
taideohjelman kehittämisessä ja toteuttamisessa ja toivoo siksi edustusta 
ohjausryhmään.

- kulttuurilautakunta toivoo vanhojen rakennusten ja niihin sijoitettavien toimintojen 
hyödyntävän alueen identiteetin rakentumista.

-  kulttuurilautakunta toivoo Rykmentinpuiston kaavoitusta ja taideohjelmaa 
kehitettäessä otettavan huomioon Olympiakasarmin kulttuuri- ja taidekäytöstä tehdyn 
valtuustoalueen ja kulttuurilautakunnan 26.10.2016 antaman aloitevastauksen. 
Erityisesti VOIMALAN PARKKI -nimellä kutsutun alueen jatkokehittelytyössä 
kulttuurilautakunnan vastuksessa linjataan näin:

"Alueen suunnittelun ja rakentumisen edetessä tulisi siis tarkastella Olympia-kasarmin 
ja lämpökeskuksen lähialueen rakentamisen ja vapaiden alueiden tarvetta pitäen 
monipuolinen kulttuurikäyttö yhtenä mahdollisuutena. Vanhan lämpökeskuksen 
purkua ei myöskään pitäisi kiirehtiä, vaan etsiä sen kunnostusmahdollisuuksia muun 
muassa taiteen prosenttiperiaatteen nojalla, kun Rykmentinpuisto alkaa rakentua. 
Lämpökeskus voisi melko pienin korjaus-kustannuksin toimia kulttuurihistoriallisen 
ajan rakennusmuistomerkkinä/taideteoksena ja olla taustana elävälle 
kulttuuripuistolle".

__________

Kkl § 32/1.3.2017 
Liitteenä taideohjelma.

Ehdotus / Kkj 
Kuntakehityslautakunta päättää



Tuusulan kunta Pöytäkirja 7/2018 54 ( )143
Valtuusto 08.10.2018

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

-  ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

-  hyväksyä liitteenä olevan Rykmentinpuiston taideohjelman

-  hyväksyä, että Rykmentinpuiston alueella otetaan käyttöön taideohjelman 
mukaisesti tontinluovutusehdoissa, maanvuokrasopimuksissa sekä 
maankäyttösopimuksissa Taiteen prosenttiperiaate

-  todeta, että Rykmentinpuiston keskuksen asemakaavaehdotuksen kortteleissa 5726 
ja 5724, joissa toteuttajien kanssa on jo sopimukset, taidevelvoite voi poiketa 
taideohjelman mukaisesta

-  valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään vähäisiä- tai teknisluonteisia muutoksia 
taideohjelmaan.

---

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Jani Peltonen teki Klaus Koivusen, Ulla 
Palomäen ja Liisa Sorrin kannattamina seuraavan muutosesityksen: "Taideohjelman 
rahoitus on toteutettava prosenttiperiaatteen mukaisesti  1 % prosenttiosuutena 
kokonaiskustannuksista. Tästä hyvä esimerkki on Jyväskylän Kankaan 
aluerakentamishanke, jossa noin 1 % rakentamisen kustannuksista sijoitetaan 
taiteeseen ja kulttuuritapahtumiin. Kankaan alueella kulttuuriin varataan n. 1 % 
tonttien myyntihinnasta, maankäyttömaksuista ja kiinteistöjen 
rakennuskustannuksista."

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, puheenjohtaja esitti toimitettavaksi asian 
ratkaisemiseksi nimenhuutoäänestyksen. Äänestysesitykseksi hyväksyttiin 
puheenjohtajan esitys, jonka mukaan esittelijän pohjaehdotusta kannattavat 
äänestävät "jaa" ja jos "ei" voittaa on Jani Peltosen muutosesitys tullut 
kuntakehityslautakunnan päätökseksi.

Suoritetussa äänestyksessä esittelijän pohjaehdotusta kannattivat jäsenet Heikkinen, 
Lundberg, Maula, Lars Winqvist ja Mäki-Kuhna ja Peltosen muutosesitystä jäsenet 
Koivunen, Palomäki, Peltonen, Sorri, Margita Winqvist ja Salonen.

Puheenjohtaja totesi Peltosen muutosesityksen tulleen äänin 6 -5 
kuntakehityslautakunnan päätökseksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin seuraavalla muutoksella:

- taideohjelman rahoitus on toteutettava prosenttiperiaatteen mukaisesti  1 % 
prosenttiosuutena kokonaiskustannuksista. Tästä hyvä esimerkki on Jyväskylän 
Kankaan aluerakentamishanke, jossa noin 1 % rakentamisen kustannuksista 
sijoitetaan taiteeseen ja kulttuuritapahtumiin. Kankaan alueella kulttuuriin varataan n. 
1 % tonttien myyntihinnasta, maankäyttömaksuista ja kiinteistöjen 
rakennuskustannuksista.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti

- tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.
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Merkittiin, että Tuomo Sipilä poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn jälkeen klo 
18.49.

__________

Khall § 82/6.3.2017 
Liitteenä taideohjelma

Ehdotus / Kkj
Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

-  hyväksyä liitteenä olevan Rykmentinpuiston taideohjelman

-  hyväksyä, että Rykmentinpuiston alueella otetaan käyttöön taideohjelman 
mukaisesti tontinluovutusehdoissa, maanvuokrasopimuksissa sekä 
maankäyttösopimuksissa Taiteen prosenttiperiaate

-  todeta, että Rykmentinpuiston keskuksen asemakaavaehdotuksen kortteleissa 5726 
ja 5724, joissa toteuttajien kanssa on jo sopimukset, taidevelvoite voi poiketa 
taideohjelman mukaisesta

-  valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään vähäisiä- tai teknisluonteisia muutoksia 
taideohjelmaan.

---

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun esittelijä muutti pohjaesitystään 
seuraavasti:

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

-  hyväksyä liitteenä olevan Rykmentinpuiston taideohjelman

-  hyväksyä, että Rykmentinpuiston alueella otetaan käyttöön taideohjelman 
mukaisesti tontinluovutusehdoissa, maanvuokrasopimuksissa sekä 
maankäyttösopimuksissa Taiteen prosenttiperiaate

-  hyväksyä, että taideohjelman rahoitus on toteutettava prosenttiperiaatteen 
mukaisesti. Tontinostajat maksavat tontinluovutuksen yhteydessä myyntihinnan 
lisäksi 2,5 % taiderahaa, jonka lisäksi kunta luovuttaa 1 % myyntihintaa vastaavan 
summan perustettavaan taiderahastoon. Tontinvuokraaja on velvollinen maksamaan 
vuokrasopimuksen yhteydessä 2,5 % myyntihintaa vastaavan summan 
taiderahastoon, jonka lisäksi kunta luovuttaa 1 % myyntihintaa vastaavan summan 
taiderahastoon

-  tapahtumatuotannon osuus nostetaan 20 prosenttiin, taideteosten osuus lasketaan 
60 prosenttiin

-  todeta, että Rykmentinpuiston keskuksen asemakaavaehdotuksen kortteleissa 5726 
ja 5724, joissa toteuttajien kanssa on jo sopimukset, taidevelvoite voi poiketa 
taideohjelman mukaisesta
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-  valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään vähäisiä- tai teknisluonteisia muutoksia 
taideohjelmaan.

Jussi Salonen esitti Liisa Sorrin kannattamana seuraavaa:

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

-  hyväksyä liitteenä olevan Rykmentinpuiston taideohjelman

-  hyväksyä, että Rykmentinpuiston alueella otetaan käyttöön taideohjelman 
mukaisesti tontinluovutusehdoissa, maanvuokrasopimuksissa sekä 
maankäyttösopimuksissa Taiteen prosenttiperiaate

-  hyväksyä, että taideohjelman rahoitus on toteutettava prosenttiperiaatteen 
mukaisesti. Tontinostajat maksavat tontinluovutuksen yhteydessä myyntihinnan 
lisäksi 3 % taiderahaa, jonka lisäksi kunta luovuttaa 1,5 % myyntihintaa vastaavan 
summan perustettavaan taiderahastoon. Tontinvuokraaja on velvollinen maksamaan 
vuokrasopimuksen yhteydessä 3 % myyntihintaa vastaavan summan taiderahastoon, 
jonka lisäksi kunta luovuttaa 1,5 % myyntihintaa vastaavan summan taiderahastoon

-  tapahtumatuotannon osuus nostetaan 20 prosenttiin, taideteosten osuus lasketaan 
60 prosenttiin

-  todeta, että Rykmentinpuiston keskuksen asemakaavaehdotuksen kortteleissa 5726 
ja 5724, joissa toteuttajien kanssa on jo sopimukset, taidevelvoite voi poiketa 
taideohjelman mukaisesta

-  valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään vähäisiä- tai teknisluonteisia muutoksia 
taideohjelmaan.

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, puheenjohtaja esitti toimitettavaksi asian 
ratkaisemiseksi nimenhuutoäänestyksen. Äänestysesitykseksi hyväksyttiin 
puheenjohtajan esitys, että kunnanhallitus äänestää muutetun pohjaesityksen ja Jussi 
Salosen tekemän muutosesityksen välillä siten, että ne, jotka kannattavat muutettua 
pohjaesitystä, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat Salosen tekemää esitystä, 
äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 4 jaa-ääntä (Huuhtanen, Kuusisto, Nyman, 
Kervinen) ja 6 ei-ääntä (Friman, Heinänen, Salonen, Mäensivu, Mäki-Kuhna, Sorri), ja 
yksi tyhjä (Seppälä). Puheenjohtaja totesi, että Salosen tekemä muutosesitys oli tullut 
kunnanhallituksen päätökseksi äänin 6-4.

Päätös 
Kunnanhallitus päätti ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

-  hyväksyä liitteenä olevan Rykmentinpuiston taideohjelman

-  hyväksyä, että Rykmentinpuiston alueella otetaan käyttöön taideohjelman 
mukaisesti tontinluovutusehdoissa, maanvuokrasopimuksissa sekä 
maankäyttösopimuksissa Taiteen prosenttiperiaate
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-  että tontinostajat maksavat tontinluovutuksen yhteydessä myyntihinnan lisäksi 3 % 
taiderahaa, jonka lisäksi kunta luovuttaa 1,5 % myyntihintaa vastaavan summan 
perustettavaan taiderahastoon. Tontinvuokraaja on velvollinen maksamaan 
vuokrasopimuksen yhteydessä 3 % myyntihintaa vastaavan summan taiderahastoon, 
jonka lisäksi kunta luovuttaa 1,5 % myyntihintaa vastaavan summan taiderahastoon

-  tapahtumatuotannon osuus nostetaan 20 prosenttiin, taideteosten osuus lasketaan 
60 prosenttiin

-  todeta, että Rykmentinpuiston keskuksen asemakaavaehdotuksen kortteleissa 5726 
ja 5724, joissa toteuttajien kanssa on jo sopimukset, taidevelvoite voi poiketa 
taideohjelman mukaisesta

-  valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään vähäisiä- tai teknisluonteisia muutoksia 
taideohjelmaan.

Tuomo Sipilä ja Jouni Määttä olivat asiantuntijoina kokouksessa.

___________

Valt § 30/13.3.2017  
Ehdotus Valtuusto päättää

-  hyväksyä liitteenä olevan Rykmentinpuiston taideohjelman

-  hyväksyä, että Rykmentinpuiston alueella otetaan käyttöön taideohjelman 
mukaisesti tontinluovutusehdoissa, maanvuokrasopimuksissa sekä 
maankäyttösopimuksissa Taiteen prosenttiperiaate

-  että tontinostajat maksavat tontinluovutuksen yhteydessä myyntihinnan lisäksi 3 % 
taiderahaa, jonka lisäksi kunta luovuttaa 1,5 % myyntihintaa vastaavan summan 
perustettavaan taiderahastoon. Tontinvuokraaja on velvollinen maksamaan 
vuokrasopimuksen yhteydessä 3 % myyntihintaa vastaavan summan taiderahastoon, 
jonka lisäksi kunta luovuttaa 1,5 % myyntihintaa vastaavan summan taiderahastoon

-  tapahtumatuotannon osuus nostetaan 20 prosenttiin, taideteosten osuus lasketaan 
60 prosenttiin

-  todeta, että Rykmentinpuiston keskuksen asemakaavaehdotuksen kortteleissa 5726 
ja 5724, joissa toteuttajien kanssa on jo sopimukset, taidevelvoite voi poiketa 
taideohjelman mukaisesta

-  valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään vähäisiä- tai teknisluonteisia muutoksia 
taideohjelmaan.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Pasi Huuhtanen Antti Kaikkosen, Risto 
Rämön ja Timo Huhtaluoman kannattamana esitti, että pohjaehdotus hyväksytään 
muutoin, mutta tontinostajat maksavat tontinluovutuksen yhteydessä myyntihinnan 
lisäksi 2 % taiderahaa, jonka lisäksi kunta luovuttaa 1 % myyntihintaa vastaavan 
summan perustettavaan taiderahastoon ja tontinvuokraaja on velvollinen maksamaan 
vuokrasopimuksen yhteydessä 2 % myyntihintaa vastaavan summan taiderahastoon, 
jonka lisäksi kunta luovuttaa 1 % myyntihintaa vastaavan summan taiderahastoon.
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Jarno Ruusala Eetu Niemelän kannattamana esitti em. taiderahaksi sekä tontinostajan, 
tontinvuokraajan että kunnan osalta 0 %.

Koska oli tehty kannatetut muutosesitykset, puheenjohtaja esitti toimitettavaksi asian 
ratkaisemiseksi nimenhuutoäänestykset. Puheenjohtaja esitti, että ensiksi 
äänestetään Huuhtasen tekemän muutosesityksen ja Ruusalan tekemän 
muutosesityksen välillä siten, että ne, jotka kannattavat Huuhtasen tekemää 
muutosesitystä, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat Ruusalan tekemää 
muutosesitystä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 36 jaa-ääntä, 2 ei-ääntä ja 13 valtuutettua 
äänesti tyhjää. Puheenjohtaja totesi, että Huuhtasen tekemä muutosesitys voitti 
äänestyksen äänin 36-2, 13 tyhjää.

Äänestysluettelo liitteenä

Tämän jälkeen puheenjohtaja esitti nimenhuutoäänestyksen toimittamista 
pohjaehdotuksen ja Huuhtasen tekemän muutosesityksen välillä siten, että ne, jotka 
kannattavat pohjaehdotusta, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat Huuhtasen 
tekemää muutosesitystä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 36 jaa-ääntä, 14 ei-ääntä ja yksi valtuutettu 
äänesti tyhjää. Puheenjohtaja totesi, että pohjaehdotus tuli valtuuston päätökseksi 
äänin 36-14, 1 tyhjä.

Äänestysluettelo liitteenä

Päätös 
Valtuusto päätti

-  hyväksyä liitteenä olevan Rykmentinpuiston taideohjelman

-  hyväksyä, että Rykmentinpuiston alueella otetaan käyttöön taideohjelman 
mukaisesti tontinluovutusehdoissa, maanvuokrasopimuksissa sekä 
maankäyttösopimuksissa Taiteen prosenttiperiaate

-  että tontinostajat maksavat tontinluovutuksen yhteydessä myyntihinnan lisäksi 3 % 
taiderahaa, jonka lisäksi kunta luovuttaa 1,5 % myyntihintaa vastaavan summan 
perustettavaan taiderahastoon. Tontinvuokraaja on velvollinen maksamaan 
vuokrasopimuksen yhteydessä 3 % myyntihintaa vastaavan summan taiderahastoon, 
jonka lisäksi kunta luovuttaa 1,5 % myyntihintaa vastaavan summan taiderahastoon

-  tapahtumatuotannon osuus nostetaan 20 prosenttiin, taideteosten osuus lasketaan 
60 prosenttiin

-  todeta, että Rykmentinpuiston keskuksen asemakaavaehdotuksen kortteleissa 5726 
ja 5724, joissa toteuttajien kanssa on jo sopimukset, taidevelvoite voi poiketa 
taideohjelman mukaisesta

-  valtuuttaa kunnanhallituksen hyväksymään vähäisiä- tai teknisluonteisia muutoksia 
taideohjelmaan.

Kim Kiuru poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn aikana klo 19.40, ja hänen 
tilalleen tuli Sosialidemokraattien 3. varavaltuutettu Jorma Sulander.

Kokous keskeytettiin tauon ajaksi klo 19.45-20.
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___________

Khall 18.9.2017/§

Valtuusto hyväksyi 13.3.2017 Rykmentinpuiston taideohjelman. Taideohjelman 
koordinoinnista vastaa hyväksytyn taideohjelman mukaisesti taiteen ohjausryhmä.

Ohjausryhmän tehtävänä on

tehdä taiteilijavalinnat ja päättää hankkeiden aikataulusta ja eri kohteisiin 
suuntautuvien varojen määrästä ja käytöstä
taiteilijoiden valintatapojen määritteleminen ja mahdollisten tapahtumien ja 
workshop-työskentelyn suunnitteleminen
toteuttaa taideohjelmassa määriteltyjä toimenpiteitä ja tehdä esityksiä sen 
mahdollisesta päivityksestä
päättää koordinaattorin palkkauksesta, hyväksyä taiteilijoiden luonnokset ja 
toimia sopimuskumppanina taiteilijoiden kanssa tehtävissä sopimuksissa
Lisäksi ohjausryhmän tulee esittää ohjelman toteuttamisesta ja kertyneiden 
varojen käytöstä kunnanhallitukselle vuosittain seurantaraportti.       

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti

Kunnanhallitus päättää

perustaa Rykmentinpuiston taideohjelman mukaisen taiteen ohjausryhmän ja 
nimetä siihen jäseniksi taidemuseon intendentin (pj), elinkeinopäällikön, 
kunnanpuutarhurin, Rykmentinpuiston infran projektipäällikön, asemakaava-
arkkitehdin sekä kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnan nimeämät kolme edustajaa 
sekä Aune Laaksosen säätiön nimeämän edustajan, joka kutsutaan kokouksiin 
tarvittaessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, 26.10.2017, § 19

Valmistelijat / lisätiedot:
Jaana Koskenranta

Valtuusto hyväksyi 13.3.2017 Rykmentinpuiston taideohjelman. Taideohjelman 
koordinoinnista vastaa hyväksytyn taideohjelman mukaisesti taiteen ohjausryhmä. 
Kunnanhallitus päätti kokouksessaan 18.9.2017 perustaa Rykmentinpuiston 
taideohjelman mukaisen taiteen ohjausryhmän ja nimetä siihen jäseniksi 
taidemuseon intendentin (pj), elinkeinopäällikön, kunnanpuutarhurin, 
Rykmentinpuiston infran projektipäällikön, asemakaava-arkkitehdin sekä kulttuuri- ja 
vapaa-aikalautakunnan nimeämät kolme edustajaa sekä Aune Laaksosen säätiön 
nimeämän edustajan, joka kutsutaan kokouksiin tarvittaessa.

Ohjausryhmän tehtävänä on
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tehdä taiteilijavalinnat ja päättää hankkeiden aikataulusta ja eri kohteisiin 
suuntautuvien varojen määrästä ja käytöstä
taiteilijoiden valintatapojen määritteleminen ja mahdollisten tapahtumien ja 
workshop-työskentelyn suunnitteleminen
toteuttaa taideohjelmassa määriteltyjä toimenpiteitä ja tehdä esityksiä sen 
mahdollisesta päivityksestä
päättää koordinaattorin palkkauksesta, hyväksyä taiteilijoiden luonnokset ja 
toimia sopimuskumppanina taiteilijoiden kanssa tehtävissä sopimuksissa
Lisäksi ohjausryhmän tulee esittää ohjelman toteuttamisesta ja kertyneiden 
varojen käytöstä kunnanhallitukselle vuosittain seurantaraportti.       

 

Ehdotus
Esittelijä: Jari Wäre

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta päättää nimetä keskuudestaan kolme (3) edustajaa 
Rykmentinpuiston taideohjelman mukaisen taiteen ohjausryhmään.

Päätös
Lautakunta päätti yksimielisesti valita työryhmään Jukka Klintin, Markus Meckelborgin 
ja Margit Väkipartan.

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, 22.03.2018, § 18

Valmistelijat / lisätiedot:
Ulla Kinnunen, Kirsi Paananen tuupaanaki
ulla.kinnunen@tuusula.fi
kulttuuri- ja museotoimenjohtaja

Tuusulan kunnanvaltuusto hyväksyi kokouksessaan 13.3.2017 § 30 Rykmentinpuiston 
taideohjelman. Tuusulan kunnanhallituksen päätöksen 18.09.2017 § 404 mukaisesti 
on perustettu Rykmentinpuiston taiteen ohjausryhmä, joka on aloittanut toimintansa 
15.1.2018. Rykmentinpuiston taiteen ohjausryhmän tehtävänä on taiteen 
hankkiminen ja ylläpito Rykmentinpuiston alueelle sekä tapahtumatuotannon 
järjestäminen Rykmentinpuiston taideohjelman mukaisesti. Tätä tehtävää varten 
perustetaan Rykmentinpuiston Taideohjelman rahasto. Rahaston pääomaa 
kartutetaan Rykmentinpuiston tontinluovutushintoihin sidotun taidevelvoitteen 
suuruisilla määrillä ja sitä on mahdollisuus kerryttää myös testamentein ja 
lahjoitusvaroin. Rykmentinpuistossa taidevelvoite on kytketty tonttien luovutus- ja 
vuokraehtoihin sekä maankäyttösopimuksiin.

Rahaston varoilla tehtävistä hankinnoista ja toimista päättää Rykmentinpuiston 
taiteen ohjausryhmä Rykmentinpuiston taideohjelman mukaisesti. Varoja käytetään 
taideteoksiin, tapahtumatuotantoon, taiteen koordinointiin, suunnittelun 
kustannuksiin ja teosten huoltoon, rahaston sääntöjen mukaisesti.

Rykmentinpuiston Taideohjelman rahaston säännöt on liitteessä.   

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi
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Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta päättää

ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että
VALTUUSTO päättää

perustaa Rykmentinpuiston Taiderahaston
hyväksyä rahastolle liitteen mukaiset säännöt

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, 22.03.2018, § 19

Valmistelijat / lisätiedot:
Ulla Kinnunen
ulla.kinnunen@tuusula.fi
kulttuuri- ja museotoimenjohtaja

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta nimesi kokouksessaan 26.10.2017 § 19 
keskuudestaan kolme (3) edustajaa Rykmentinpuiston taideohjelman mukaisen 
taiteen ohjausryhmään Jukka Klintin, Markus Meckelborgin ja Margit Väkipartan.

Margit Väkiparta on ilmoittanut olevansa estynyt osallistumaan ohjausryhmän 
kokouksiin, joten kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta valitsee hänen tilalleen edustajan 
Rykmentinpuiston taideohjelman taiteen ohjausryhmään.

 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta päättää nimetä keskuudestaan edustajan 
Rykmentinpuiston taideohjelman mukaiseen taiteen ohjausryhmään Margit 
Väkipartan tilalle.

 

Päätös
Lautakunta päätti yksimielisesti nimetä keskuudestaan edustajaksi Rykmentinpuiston 
taideohjelman mukaiseen taiteen ohjausryhmään jäsen Pirjo Lehtosen.

Kunnanhallitus, 09.04.2018, § 121

Valmistelijat / lisätiedot:
Ulla Kinnunen, Kirsi Paananen tuupaanaki
ulla.kinnunen@tuusula.fi
kulttuuri- ja museotoimenjohtaja

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja
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Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

perustaa Rykmentinpuiston taiderahaston
hyväksyä rahastolle liitteen mukaiset säännöt.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 07.05.2018, § 50

Ehdotus

VALTUUSTO päättää

perustaa Rykmentinpuiston taiderahaston
hyväksyä rahastolle liitteen mukaiset säännöt.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, 23.08.2018, § 51

Valmistelijat / lisätiedot:
Ulla Kinnunen
ulla.kinnunen@tuusula.fi
kulttuuri- ja museotoimenjohtaja

Kunnanvaltuusto hyväksyi Rykmentinpuiston taideohjelman kokouksessaan 13.3.2017 
§ 30. Kunnanhallitus asetti Rykmentinpuiston taiteen ohjausryhmän 18.9.2017 § 404 ja 
se on toiminut vuoden 2018 alusta. Työryhmän tehtävinä ovat olleet

• tehdä taiteilijavalinnat ja päättää hankkeiden aikataulusta ja eri kohteisiin 
suuntautuvien varojen määrästä ja käytöstä

• taiteilijoiden valintatapojen määritteleminen ja mahdollisten tapahtumien ja 
workshop-työskentelyn suunnitteleminen

• toteuttaa taideohjelmassa määriteltyjä toimenpiteitä ja tehdä esityksiä sen 
mahdollisesta päivityksestä

• päättää koordinaattorin palkkauksesta, hyväksyä taiteilijoiden luonnokset ja toimia 
sopimuskumppanina taiteilijoiden kanssa tehtävissä sopimuksissa

• Lisäksi ohjausryhmän tulee esittää ohjelman toteuttamisesta ja kertyneiden varojen 
käytöstä kunnanhallitukselle vuosittain seurantaraportti.

 

Taiteen hankintoja on ohjannut Rykmentinpuiston taideohjelma. Rykmentinpuiston 
taideohjelma on päivitetty vastaamaan Rykmentinpuiston rakentamista ja vaihtuneita 
olosuhteita. Muuttuneita ovat rakentamisaikataulu, baanan linjaus Hyrylän keskustan 
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päässä ja portaikon suunnitelma. Kaikki nämä vaikuttavat taideohjelman 
toteuttamiseen ja taidekilpailujen järjestämiseen. Myös tarjolla olevien (kokoelma)
teosten määrä ja mahdollisuudet niiden käyttämiseen suunnittelussa on muuttunut. 
Päivitetty Rykmentinpuiston taideohjelma on käytettävissä baanan taideohjelman 
kilpailun järjestämisen pohjaksi, joka julkistetaan syyskuussa. Kilpailu on 
kansainvälinen, joten taideohjelma käännetään myös englanniksi.

Ehdotus
Esittelijä: Risto Kanerva, vapaa-aikapalveluiden päällikkö

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta

- päättää osaltaan hyväksyä päivitetyn Rykmentinpuiston taideohjelman

- ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

- hyväksyä päivitetyn Rykmentinpuiston taideohjelman.

 

 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 10.09.2018, § 282

Valmistelijat / lisätiedot:
Ulla Kinnunen
ulla.kinnunen@tuusula.fi
kulttuuri- ja museotoimenjohtaja

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että 

VALTUUSTO päättää

hyväksyä päivitetyn Rykmentinpuiston taideohjelman.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 08.10.2018, § 105

Liitteet
1 Rykmentinpuiston taideohjelma 10.9.2018

Ehdotus
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Valtuusto päättää

hyväksyä päivitetyn Rykmentinpuiston taideohjelman.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
kasvatus- ja sivistystoimi, kuntakehitys ja tekniikka, kaavoitus
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Kunnanhallitus, § 307,24.09.2018
Kunnanhallitus, § 322,01.10.2018
Valtuusto, § 106, 08.10.2018

§ 106
Omakotitonttien myyntihinnan ja vuokran suuruuden päättäminen vuonna 2019 
luovutettavien tonttien osalta

TUUDno-2018-1217

Kunnanhallitus, 24.09.2018, § 307

Valmistelijat / lisätiedot:
Sari Tennijärvi, Päivi Hämäläinen
paivi.hamalainen@tuusula.fi
tontti-insinööri, maankäyttöpäällikkö

Tuusulan kunnan maapoliittisten tavoitteiden mukaisesti kunta pyrkii vuonna 2019 
luovuttamaan omakotitontteja omatoimiseen rakentamiseen. Kunnanvaltuusto voi 
aiempien vuosien tapaan tehdä päätöksen luovutettavien kohteiden hinnoittelusta 
alueittain. Hinnoittelun lähtökohtana voidaan pitää kohtuullisia käypiä hintoja. 
Valtuusto vahvistaa hinnat vuosittain.

Valtuuston 11.12.2017 § 223 hyväksymän hallintosäännön mukaan toimivalta tonttien 
luovutuspäätösten tekemiseen valtuuston hyväksymin hinnoin ja ehdoin on 
maankäyttöpäälliköllä 200.000 e saakka ja yli 200.000 e kuntakehitysjohtajalla.

Vuonna 2017 tuli voimaan Anttilanrannan ja Lahelanpelto II asemakaava-alueet. 
Anttilanrannan alueelle valmistui kunnallistekniikka 15.6.2018 mennessä. Alueella oli 
kunnan omistuksessa 41 kpl tontteja, joista tällä hetkellä on myymättä 25 kpl. Tontit 
ovat jatkuvassa haussa tarjouskilpailuna valtuuston päättämin pohjahinnoin vuoden 
2018 loppuun. Lahelanpelto II alueella on kunnalla omakotitonttivarantoa 119 kpl. 
Alueelle rakennetaan parhaillaan infraa. I-vaihe rakentuu kesäkuussa 2019 siihen 
valmiuteen, että rakentamisen voi aloittaa noin 9 omakotitontin osalta. Siltä osin kun 
kunnallistekniikka oli valmis, on alueelta myyty yksi omakotitontti ja vuokrattu kaksi.

Valtuusto on 13.3.2017 § 31 päättänyt hinnat asuntomessualueen tonteille. Hinnat 
ovat voimassa 31.8.2020 saakka.

Pohjois-Tuusulassa, Jokelan Peltokaaren asemakaava-alueella on tonttivarantoa 
useiksi vuosiksi. Tontit ovat jatkuvassa haussa.

Kellokoskella ei ole tällä hetkellä luovutettavia omakotitontteja. Kaavoitusohjelman 
mukaan seuraavat omakotitaloalueiden asemakaavat olisivat Linjapuisto II ja 
Joenranta, joiden oletetaan vahvistuvan vuosina 2019 ja 2020. Mikäli Linjapuisto II saa 
lainvoiman alkuvuodesta 2019, voidaan alueelta mahdollisesti syksyllä luovuttaa 
26 kpl tontteja.

Kunnan omakotitonttien hinnoitteluperuste muutettiin vuonna 2015 
kerrosneliöpohjaiseksi, joka on käytössä suurimmalla osalla kuntia ja kaupunkeja.

Vuoden 2018 tonttien hinnat ovat seuraavat:



Tuusulan kunta Pöytäkirja 7/2018 66 ( )143
Valtuusto 08.10.2018

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Kiinteähintaiset AO-tontit 
Kellokoski           225 e/k-m²
Jokela                  225 e/k-m²
Etelä-Tuusula     425 e/k-m²

Tarjouskilpailulla myytävien Anttilanrannan tonttien pohjahinnat ovat 600–700 e/k-m².

Varausmaksu on 1.000 euroa.

Hintoihin ei esitetä muutoksia vuodelle 2019.

Vuokrattujen omakotitonttien lunastushinta

Hallintosäännön mukaan maankäyttöpäällikkö päättää ja allekirjoittaa sopimukset 
kunnan vuokraamien omakotitonttien myynnistä vuokrasopimuksen ehtojen ja 
kunnanvaltuuston hintapäätöksen mukaisesti.

Vuokralaisella on vuokrasopimuksen ehtojen mukaan oikeus lunastaa tontti omaksi 
vuokrasopimuksen allekirjoitushetkellä voimassa olleella myyntihinnalla kolmen 
vuoden kuluessa vuokrasopimuksen allekirjoitushetkestä lukien.Tämän jälkeen 
myytävän vuokratontin käypä hinta seuraa luovutettavien omakotitonttien 
hinnoittelua.

Etelä-Tuusulassa Pekkolan asemakaava-alueella on asemakaavassa mahdollistettu 
sivuasunnon rakentaminen erillisen lisärakennusoikeuden perusteella. Sivuasunnon 
rakentamisen mahdollistavan lisärakennusoikeuden hintana kerrosneliömetriä 
kohden on pidetty puolta varsinaisen rakennusoikeuden hinnasta.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdotaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää 

että yli 3 vuotta voimassa olleiden vuokrattujen omakotitonttien lunastushinta 
vuonna 2019 noudattaa valtuuston vuoden 2019 omakotitonttien hintapäätöstä 
ellei vuokrasopimuksessa ole muuta sovittu
että Etelä-Tuusulassa Pekkolan asemakaava-alueella on asemakaavassa 
mahdollistettu sivuasunnon rakentaminen erillisen lisärakennusoikeuden 
perusteella. Sivuasunnon rakentamisen mahdollistavan lisärakennusoikeuden 
hintana kerrosneliömetriä kohden voidaan pitää puolta varsinaisen 
rakennusoikeuden hinnasta
myydä ja vuokrata 31.12.2019 saakka seuraavilla, luovutussopimuksissa 
tarkemmin sovittavilla ehdoilla Pohjois-Tuusulassa Jokelan ja Kellokosken 
taajamissa asemakaavojen mukaiset pientalotontit (AO) hintaan 225 e/k-m² ja 
Etelä-Tuusulassa asemakaavojen mukaiset pientalotontit (AO) hintaan 425 e/k-m²
edellä mainitusta kiinteästä hinnoittelusta poiketen asettaa Anttilanranta-
nimiseltä asemakaava-alueelta kunnanosassa 1 tarjouskilpailuna myyntiin

seuraavien kortteleiden kaavatontit pohjahinnan ollessa 700 e/k-m²:
kortteli 8093
kortteli 8092
kortteli 8091
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kortteli 8090
kortteli 8089 tontti 1

seuraavat kaavatontit pohjahinnan ollessa 600 e/k-m²:
kortteli 8089 tontit 2-7

tontit voidaan laittaa vapaaseen myyntiin
lisäksi peritään tonttiliittymän ja tonttikohtaisten vesihuoltojohtojen 
rakentamisesta aiheutuneet kustannukset tehtyjen rasitesopimusten mukaisesti 
niiltä kiinteistöiltä joita asia koskee
periä kiinteistönmuodostus- ja toimitusmaksuja sopimuksentekohetkellä 
voimassa olevan valtuuston hyväksymän kiinteistötoimitustaksan mukaisesti
että rakennuspaikan rakentajan ja haltijan tulee esittää hankekohtainen 
maaperätutkimus ja perustamistapalausunto hakiessaan rakennuslupaa tai 
esittäessään rakennesuunnitelmia hyväksyttäväksi
että rakennuspaikan varaamisesta tulee suorittaa varausmaksua 1.000 e. 
Varausmaksu hyvitetään lopullisen luovutuskirjan allekirjoituksen yhteydessä. 
Mikäli varaus peruuntuu rakennuspaikan varauksen saajan toimesta, 
varausmaksua ei palauteta
että korvaukset vesihuoltoverkostoon (vesi- ja viemäri) liittymisestä peritään 
erillisinä liittymähetkellä voimassaolevien taksojen mukaan
että vuokrausehdot ovat seuraavat:

vuokra-aika on 50 vuotta
vuotuinen vuokra kaikilla nyt päätettävillä rakennuspaikoilla on 5 % 
kauppahinnasta sidottuna vuokrasopimuksen allekirjoitusvuotta edeltävän 
kalenterivuoden keskimääräiseen elinkustannusindeksin pistelukuun siten 
kuin voimassa oleva laki sallii
vuokra peritään siten, että sopimuksen tekovuoden osavuokra vuokra-ajan 
alkamisesta vuoden loppuun, sekä seuraavan vuoden koko vuokra 
peritään vuokrasopimuksen allekirjoituksen yhteydessä, muutoin vuokra 
maksetaan vuosittain kesäkuun loppuun mennessä
jos vuokrasopimus peruuntuu vuokralaisesta johtuvista syistä, niin 
suoritettua vuokraa ei makseta takaisin
vuokralaisella on oikeus lunastaa rakennuspaikka nyt vahvistettavaan 
hintaan kolmen (3) vuoden kuluessa vuokrasopimuksen 
allekirjoituspäivästä lukien edellyttäen, että vuokrat on maksettu
muilta osin noudatetaan maanvuokralain säännöksiä.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Päivi Hämäläinen oli asiantuntijana kokouksessa.

Kunnanhallitus, 01.10.2018, § 322

Valmistelijat / lisätiedot:
Sari Tennijärvi
tontti-insinööri

Kuntakehitysjohtajan viranhaltijapäätöksellä 19.9.2018 § 89 kunta ostaa 
rakentamattoman kiinteistön 858-1-8071-13 takaisin Tuuliviirinkujan asemakaava-
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alueelta Klaavonkalliosta. Kiinteistön pohjahintana on vuonna 2015 ollut 96.000 e.
Kiinteistö voidaan laittaa samalla pohjahinnalla uudelleen myyntiin tarjouskilpailuna 
vuoden 2019 puolella, kun omistusoikeus on saatu kunnalle.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää 

että yli 3 vuotta voimassa olleiden vuokrattujen omakotitonttien lunastushinta 
vuonna 2019 noudattaa valtuuston vuoden 2019 omakotitonttien hintapäätöstä 
ellei vuokrasopimuksessa ole muuta sovittu
että Etelä-Tuusulassa Pekkolan asemakaava-alueella on asemakaavassa 
mahdollistettu sivuasunnon rakentaminen erillisen lisärakennusoikeuden 
perusteella. Sivuasunnon rakentamisen mahdollistavan lisärakennusoikeuden 
hintana kerrosneliömetriä kohden voidaan pitää puolta varsinaisen 
rakennusoikeuden hinnasta
myydä ja vuokrata 31.12.2019 saakka seuraavilla, luovutussopimuksissa 
tarkemmin sovittavilla ehdoilla Pohjois-Tuusulassa Jokelan ja Kellokosken 
taajamissa asemakaavojen mukaiset pientalotontit (AO) hintaan 225 e/k-m² ja 
Etelä-Tuusulassa asemakaavojen mukaiset pientalotontit (AO) hintaan 425 e/k-m²
edellä mainitusta kiinteästä hinnoittelusta poiketen asettaa Anttilanranta-
nimiseltä asemakaava-alueelta kunnanosassa 1 tarjouskilpailuna myyntiin

seuraavien kortteleiden kaavatontit pohjahinnan ollessa 700 e/k-m²:
kortteli 8093
kortteli 8092
kortteli 8091
kortteli 8090
kortteli 8089 tontti 1

seuraavat kaavatontit pohjahinnan ollessa 600 e/k-m²:
kortteli 8089 tontit 2-7

tontit voidaan laittaa vapaaseen myyntiin
lisäksi peritään tonttiliittymän ja tonttikohtaisten vesihuoltojohtojen 
rakentamisesta aiheutuneet kustannukset tehtyjen rasitesopimusten mukaisesti 
niiltä kiinteistöiltä joita asia koskee
periä kiinteistönmuodostus- ja toimitusmaksuja sopimuksentekohetkellä 
voimassa olevan valtuuston hyväksymän kiinteistötoimitustaksan mukaisesti
että rakennuspaikan rakentajan ja haltijan tulee esittää hankekohtainen 
maaperätutkimus ja perustamistapalausunto hakiessaan rakennuslupaa tai 
esittäessään rakennesuunnitelmia hyväksyttäväksi
että rakennuspaikan varaamisesta tulee suorittaa varausmaksua 1.000 e. 
Varausmaksu hyvitetään lopullisen luovutuskirjan allekirjoituksen yhteydessä. 
Mikäli varaus peruuntuu rakennuspaikan varauksen saajan toimesta, 
varausmaksua ei palauteta
että korvaukset vesihuoltoverkostoon (vesi- ja viemäri) liittymisestä peritään 
erillisinä liittymähetkellä voimassaolevien taksojen mukaan
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asettaa tarjouskilpailuna myyntiin Tuuliviirinkujan asemakaava-alueelta 
kiinteistön 858-1-8071-13 pohjahinnan ollessa 96.000 e kunnan 
tarjouskilpailussa käyttämin yleisin ehdoin
että vuokrausehdot ovat seuraavat:

vuokra-aika on 50 vuotta
vuotuinen vuokra kaikilla nyt päätettävillä rakennuspaikoilla on 5 % 
kauppahinnasta sidottuna vuokrasopimuksen allekirjoitusvuotta edeltävän 
kalenterivuoden keskimääräiseen elinkustannusindeksin pistelukuun siten 
kuin voimassa oleva laki sallii
vuokra peritään siten, että sopimuksen tekovuoden osavuokra vuokra-ajan 
alkamisesta vuoden loppuun, sekä seuraavan vuoden koko vuokra 
peritään vuokrasopimuksen allekirjoituksen yhteydessä, muutoin vuokra 
maksetaan vuosittain kesäkuun loppuun mennessä
jos vuokrasopimus peruuntuu vuokralaisesta johtuvista syistä, niin 
suoritettua vuokraa ei makseta takaisin
vuokralaisella on oikeus lunastaa rakennuspaikka nyt vahvistettavaan 
hintaan kolmen (3) vuoden kuluessa vuokrasopimuksen 
allekirjoituspäivästä lukien edellyttäen, että vuokrat on maksettu
muilta osin noudatetaan maanvuokralain säännöksiä.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 08.10.2018, § 106

Valmistelija / lisätiedot:
Sari Tennijärvi
tontti-insinööri

Ehdotus

Valtuusto päättää 

että yli 3 vuotta voimassa olleiden vuokrattujen omakotitonttien lunastushinta 
vuonna 2019 noudattaa valtuuston vuoden 2019 omakotitonttien hintapäätöstä 
ellei vuokrasopimuksessa ole muuta sovittu
että Etelä-Tuusulassa Pekkolan asemakaava-alueella on asemakaavassa 
mahdollistettu sivuasunnon rakentaminen erillisen lisärakennusoikeuden 
perusteella. Sivuasunnon rakentamisen mahdollistavan lisärakennusoikeuden 
hintana kerrosneliömetriä kohden voidaan pitää puolta varsinaisen 
rakennusoikeuden hinnasta
myydä ja vuokrata 31.12.2019 saakka seuraavilla, luovutussopimuksissa 
tarkemmin sovittavilla ehdoilla Pohjois-Tuusulassa Jokelan ja Kellokosken 
taajamissa asemakaavojen mukaiset pientalotontit (AO) hintaan 225 e/k-m² ja 
Etelä-Tuusulassa asemakaavojen mukaiset pientalotontit (AO) hintaan 425 e/k-m²
edellä mainitusta kiinteästä hinnoittelusta poiketen asettaa Anttilanranta-
nimiseltä asemakaava-alueelta kunnanosassa 1 tarjouskilpailuna myyntiin

seuraavien kortteleiden kaavatontit pohjahinnan ollessa 700 e/k-m²:
kortteli 8093
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kortteli 8092
kortteli 8091
kortteli 8090
kortteli 8089 tontti 1

seuraavat kaavatontit pohjahinnan ollessa 600 e/k-m²:
kortteli 8089 tontit 2-7

tontit voidaan laittaa vapaaseen myyntiin
lisäksi peritään tonttiliittymän ja tonttikohtaisten vesihuoltojohtojen 
rakentamisesta aiheutuneet kustannukset tehtyjen rasitesopimusten mukaisesti 
niiltä kiinteistöiltä joita asia koskee
periä kiinteistönmuodostus- ja toimitusmaksuja sopimuksentekohetkellä 
voimassa olevan valtuuston hyväksymän kiinteistötoimitustaksan mukaisesti
että rakennuspaikan rakentajan ja haltijan tulee esittää hankekohtainen 
maaperätutkimus ja perustamistapalausunto hakiessaan rakennuslupaa tai 
esittäessään rakennesuunnitelmia hyväksyttäväksi
että rakennuspaikan varaamisesta tulee suorittaa varausmaksua 1.000 e. 
Varausmaksu hyvitetään lopullisen luovutuskirjan allekirjoituksen yhteydessä. 
Mikäli varaus peruuntuu rakennuspaikan varauksen saajan toimesta, 
varausmaksua ei palauteta
että korvaukset vesihuoltoverkostoon (vesi- ja viemäri) liittymisestä peritään 
erillisinä liittymähetkellä voimassaolevien taksojen mukaan
asettaa tarjouskilpailuna myyntiin Tuuliviirinkujan asemakaava-alueelta 
kiinteistön 858-1-8071-13 pohjahinnan ollessa 96.000 e kunnan 
tarjouskilpailussa käyttämin yleisin ehdoin
että vuokrausehdot ovat seuraavat:

vuokra-aika on 50 vuotta
vuotuinen vuokra kaikilla nyt päätettävillä rakennuspaikoilla on 5 % 
kauppahinnasta sidottuna vuokrasopimuksen allekirjoitusvuotta edeltävän 
kalenterivuoden keskimääräiseen elinkustannusindeksin pistelukuun siten 
kuin voimassa oleva laki sallii
vuokra peritään siten, että sopimuksen tekovuoden osavuokra vuokra-ajan 
alkamisesta vuoden loppuun, sekä seuraavan vuoden koko vuokra 
peritään vuokrasopimuksen allekirjoituksen yhteydessä, muutoin vuokra 
maksetaan vuosittain kesäkuun loppuun mennessä
jos vuokrasopimus peruuntuu vuokralaisesta johtuvista syistä, niin 
suoritettua vuokraa ei makseta takaisin
vuokralaisella on oikeus lunastaa rakennuspaikka nyt vahvistettavaan 
hintaan kolmen (3) vuoden kuluessa vuokrasopimuksen 
allekirjoituspäivästä lukien edellyttäen, että vuokrat on maksettu
muilta osin noudatetaan maanvuokralain säännöksiä.

---

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Ilmari Sjöblom Kari Kinnusen 
kannattamana esitti, että asia palautetaan uudelleen valmisteltavaksi. Jokelan 
Peltokaaren tonttimyyntiä tulisi vauhdittaa kaikin mahdollisin keinoin.

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatettu esitys asian palauttamisesta 
uudelleen valmisteltavaksi, on asian käsittely ratkaistava äänestämällä. Valtuusto 
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hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat asian käsittelyä tässä 
kokouksessa, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat asian palauttamista uudelleen 
valmisteltavaksi, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä

jaa-ääniä antoivat: Pasi Huuhtanen, Kim Kiuru, Kati Lepojärvi, Aarno Järvinen, 
Aila Koivunen, Anna Yltävä, Antti Kaikkonen, Anu Åberg, Ari Nyman, Arto 
Lindberg, Eeva-Liisa Nieminen, Elisa Laitila, Emmi Sirniö, Ilona Toivanen, Jani 
Peltonen, Jere Pulska, Jerry Airikka, Johanna Sipiläinen, Jorma Sulander, Jussi 
Salonen, Kari Friman, Karita Mäensivu, Lea Ahonen, Liisa Palvas, Margita 
Winqvist, Mika Mäki-Kuhna, Monica Avellan, Pekka Heikkinen, Raimo Stenvall, 
Sanna Kervinen, Sanna Tuhkunen, Satu Heikkilä, Satu Taiveaho, Seppo Noro, Ulla 
Palomäki, Ulla Rosenqvist, Jari Anttalainen, Kirsi Viitanen, Leena Joensuu, Päivö 
Kuusisto
ei-ääniä antoivat: Janne Mellin, Eetu Niemelä, Henri Koskela, Ilmari Sjöblom, 
Jouko Riola, Jukka Ahlgren, Kari Kinnunen, Laura Åvall, Lilli Salmi, Arto 
Nätkynmäki, Ruut Sjöblom.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 40 jaa-ääntä ja 11 ei-ääntä. Puheenjohtaja totesi, 
että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Keskustelun jatkuessa Sanna Kervinen esitti Arto Lindbergin ja Pasi 
Huuhtasen kannattamana, että päätösesitykseen lisätään: 

"Lisäksi valtuusto päättää

että Jokelan Peltokaaressa tehdään 10 tontin osalta myyntitoimeksianto 
kiinteistövälittäjien kanssa."

Puheenjohtaja totesi, että koska päätösesitykseen oli tehty  kannatettu lisäysesitys, on 
asia ratkaistava äänestämällä. Valtuusto hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, 
jotka kannattavat pohjaehdotusta, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat 
pohjaehdotusta Kervisen esittämällä lisäyksellä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä

jaa-äänen antoi: Eetu Niemelä
ei-ääniä antoivat: Ruut Sjöblom, Kim Kiuru, Kati Lepojärvi, Aarno Järvinen, Aila 
Koivunen, Anna Yltävä, Antti Kaikkonen, Anu Åberg, Ari Nyman, Arto Lindberg, 
Eeva-Liisa Nieminen, Elisa Laitila, Emmi Sirniö, Henri Koskela, Ilmari Sjöblom, 
Ilona Toivanen, Jani Peltonen, Janne Mellin, Jere Pulska, Jerry Airikka, Johanna 
Sipiläinen, Jorma Sulander, Jouko Riola, Jukka Ahlgren, Jussi Salonen, Kari 
Kinnunen, Karita Mäensivu, Laura Åvall, Lea Ahonen, Liisa Palvas, Lilli Salmi, 
Margita Winqvist, Mika Mäki-Kuhna, Monica Avellan, Pasi Huuhtanen, Pekka 
Heikkinen, Raimo Stenvall, Sanna Kervinen, Sanna Tuhkunen, Satu Heikkilä, Satu 
Taiveaho, Seppo Noro, Ulla Palomäki, Ulla Rosenqvist, Jari Anttalainen, Kirsi 
Viitanen, Leena Joensuu, Päivö Kuusisto, Arto Nätkynmäki
tyhjä ääni: Kari Friman.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 1 jaa-ääni, 49 ei-ääntä ja 1 tyhjä ääni. 
Puheenjohtaja totesi valtuuston hyväksyneen pohjaehdotuksen Kervisen tekemällä 
lisäyksellä täydennettynä.
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Päätös
Valtuusto päätti

että yli 3 vuotta voimassa olleiden vuokrattujen omakotitonttien lunastushinta 
vuonna 2019 noudattaa valtuuston vuoden 2019 omakotitonttien hintapäätöstä 
ellei vuokrasopimuksessa ole muuta sovittu
että Etelä-Tuusulassa Pekkolan asemakaava-alueella on asemakaavassa 
mahdollistettu sivuasunnon rakentaminen erillisen lisärakennusoikeuden 
perusteella. Sivuasunnon rakentamisen mahdollistavan lisärakennusoikeuden 
hintana kerrosneliömetriä kohden voidaan pitää puolta varsinaisen 
rakennusoikeuden hinnasta
myydä ja vuokrata 31.12.2019 saakka seuraavilla, luovutussopimuksissa 
tarkemmin sovittavilla ehdoilla Pohjois-Tuusulassa Jokelan ja Kellokosken 
taajamissa asemakaavojen mukaiset pientalotontit (AO) hintaan 225 e/k-m² ja 
Etelä-Tuusulassa asemakaavojen mukaiset pientalotontit (AO) hintaan 425 e/k-m²
edellä mainitusta kiinteästä hinnoittelusta poiketen asettaa Anttilanranta-
nimiseltä asemakaava-alueelta kunnanosassa 1 tarjouskilpailuna myyntiin

seuraavien kortteleiden kaavatontit pohjahinnan ollessa 700 e/k-m²:
kortteli 8093
kortteli 8092
kortteli 8091
kortteli 8090
kortteli 8089 tontti 1

seuraavat kaavatontit pohjahinnan ollessa 600 e/k-m²:
kortteli 8089 tontit 2-7

tontit voidaan laittaa vapaaseen myyntiin
lisäksi peritään tonttiliittymän ja tonttikohtaisten vesihuoltojohtojen 
rakentamisesta aiheutuneet kustannukset tehtyjen rasitesopimusten mukaisesti 
niiltä kiinteistöiltä joita asia koskee
periä kiinteistönmuodostus- ja toimitusmaksuja sopimuksentekohetkellä 
voimassa olevan valtuuston hyväksymän kiinteistötoimitustaksan mukaisesti
että rakennuspaikan rakentajan ja haltijan tulee esittää hankekohtainen 
maaperätutkimus ja perustamistapalausunto hakiessaan rakennuslupaa tai 
esittäessään rakennesuunnitelmia hyväksyttäväksi
että rakennuspaikan varaamisesta tulee suorittaa varausmaksua 1.000 e. 
Varausmaksu hyvitetään lopullisen luovutuskirjan allekirjoituksen yhteydessä. 
Mikäli varaus peruuntuu rakennuspaikan varauksen saajan toimesta, 
varausmaksua ei palauteta
että korvaukset vesihuoltoverkostoon (vesi- ja viemäri) liittymisestä peritään 
erillisinä liittymähetkellä voimassaolevien taksojen mukaan
asettaa tarjouskilpailuna myyntiin Tuuliviirinkujan asemakaava-alueelta 
kiinteistön 858-1-8071-13 pohjahinnan ollessa 96.000 e kunnan 
tarjouskilpailussa käyttämin yleisin ehdoin
että vuokrausehdot ovat seuraavat:

vuokra-aika on 50 vuotta
vuotuinen vuokra kaikilla nyt päätettävillä rakennuspaikoilla on 5 % 
kauppahinnasta sidottuna vuokrasopimuksen allekirjoitusvuotta edeltävän 
kalenterivuoden keskimääräiseen elinkustannusindeksin pistelukuun siten 
kuin voimassa oleva laki sallii
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vuokra peritään siten, että sopimuksen tekovuoden osavuokra vuokra-ajan 
alkamisesta vuoden loppuun, sekä seuraavan vuoden koko vuokra 
peritään vuokrasopimuksen allekirjoituksen yhteydessä, muutoin vuokra 
maksetaan vuosittain kesäkuun loppuun mennessä
jos vuokrasopimus peruuntuu vuokralaisesta johtuvista syistä, niin 
suoritettua vuokraa ei makseta takaisin
vuokralaisella on oikeus lunastaa rakennuspaikka nyt vahvistettavaan 
hintaan kolmen (3) vuoden kuluessa vuokrasopimuksen 
allekirjoituspäivästä lukien edellyttäen, että vuokrat on maksettu
muilta osin noudatetaan maanvuokralain säännöksiä.

Lisäksi valtuusto päätti

että Jokelan Peltokaaressa tehdään 10 tontin osalta myyntitoimeksianto 
kiinteistövälittäjien kanssa.

Eriävä mielipide
Eetu Niemelä ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Kuten kokouskäyttäytymisestäni saattaa päätellä, olen eri mieltä valtuuston 
päätöksestä §106 / 08.10.2018.

En ymmärrä miksi valtuusto ryhtyy tällä päätöksellä tekemään virkamiesten töitä. 
Tonttien myynti on kunnan ydintoimintaa, joka tulee olla johdettu ja järjestetty 
kunnan taholta. Valtuustolta toivoisi malttia asioissa, eikä ole mitään syytä lähteä 
höntyilemään tonttien myynnissä."

Tiedoksi
maankäyttö, kuntakehitys ja tekniikka, talouspalvelut
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Kunnanhallitus, § 142,23.04.2018
Valtuusto, § 45,07.05.2018
Kunnanhallitus, § 308,24.09.2018
Valtuusto, § 107, 08.10.2018

§ 107
Kiinteistö Oy Hyrylän Upseerikerho, maankäyttösopimus ja esisopimus alueiden vaihdosta, 
Kirkonmäki, Rykmentinpuisto

TUUDno-2018-589

Kunnanhallitus, 23.04.2018, § 142

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuija Palkki, Päivi Hämäläinen
tuija.palkki@tuusula.fi, paivi.hamalainen@tuusula.fi
maankäyttöinsinööri, maankäyttöpäällikkö

Asiaselostus

Suomen Valtio, jota edustaa Senaatti-kiinteistöt omistaa Tuusulan 
kunnassa kiinteistön 858-401-1-7. Osalle kiinteistöä on laadittu maankäyttösopimus. 
Maankäyttösopimusalueen pinta-ala on noin 14 774 m². 

Asemakaava 

Tuusulan kunta on laatinut Rykmentinpuiston asemakaavaluonnoksen, joka on ollut 
nähtävillä 13.2. - 14.4.2014. Osalle asemakaavaluonnosaluetta Kunta on laatinut 
Kirkonmäki -nimisen asemakaavaehdotuksen (nro 3573).  

Maankäyttösopimus 

Maanomistajan kanssa on neuvoteltu maankäyttösopimus ja alueiden luovutusta 
koskeva esisopimus. Sopimuksella maanomistaja osallistuu asemakaava-alueen 
rakentamista palvelevan sisäisen ja ulkoisen yhdyskuntarakentamisen kunnalle 
aiheuttamiin kustannuksiin, maankäyttö- ja rakennuslain 91 b §:n, Rykmentinpuiston 
aiesopimuksen, kunnan maapoliittisen ohjelman ja valtuuston päätöksen mukaisesti.  

Kirkonmäen asemakaavaehdotuksessa maanomistajan omistamalle alueelle tuleva 
arvonnousu on yhteensä 784 120 euroa, josta aiesopimuksen perusteella kunnalle 
tuleva sopimuskorvausosuus on 60 % eli 470 472 euroa. Alueiden rakennusoikeuden 
arvon määritys perustuu ulkopuolisen arvioitsijan tekemään Rykmentinpuiston hinta-
arvioon. Maanomistaja maksaa sopimuskorvauksesta rahana 73 352 euroa ja 
suorittaa loppuosan korvauksesta 397 120 euroa alueluovutuksina.

Kunta saa Kirkonmäen asemakaavaehdotuksen mukaista A-23 -korttelialuetta 
korttelista 5738 noin 2178 m² (1241 k-m²). Yleiset alueet noin 10 210 m² maanomistaja 
luovuttaa kunnalle ilman erillistä korvausta, osana maankäyttösopimuskorvausta.

Koska kyseessä on maapoliittisesta ohjelmasta poikkeavan maankäyttösopimuksen ja 
alueiden luovutusta koskevan esisopimuksen hyväksyminen, on päätösvalta 
valtuustolla. 

Ehdotus
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Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että 

 VALTUUSTO päättää 

hyväksyä Tuusulan kunnan sekä Suomen valtion / Senaatti-kiinteistöjen välillä 
10.4.2018 allekirjoitetun maankäyttösopimuksen ja esisopimuksen alueiden 
luovuttamisesta koskien kiinteistöä 858-401-1-7
oikeuttaa allekirjoittajien tarvittaessa tekemään lopulliseen 
luovutuskirjaan pieniä, teknisluonteisia tarkistuksia ja allekirjoituksillaan 
hyväksymään esisopimuksen mukaisen lopullisen luovutuskirjan, joka 
allekirjoitetaan kolmen kuukauden kuluessa siitä, kun aluetta koskeva 
asemakaava (nro 3573) on tullut voimaan.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Päivi Hämäläinen oli asiantuntijana kokouksessa.

Valtuusto, 07.05.2018, § 45

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuija Palkki
tuija.palkki@tuusula.fi
maankäyttöinsinööri

Ehdotus

Valtuusto päättää 

hyväksyä Tuusulan kunnan sekä Suomen valtion / Senaatti-kiinteistöjen välillä 
10.4.2018 allekirjoitetun maankäyttösopimuksen ja esisopimuksen alueiden 
luovuttamisesta koskien kiinteistöä 858-401-1-7
oikeuttaa allekirjoittajien tarvittaessa tekemään lopulliseen 
luovutuskirjaan pieniä, teknisluonteisia tarkistuksia ja allekirjoituksillaan 
hyväksymään esisopimuksen mukaisen lopullisen luovutuskirjan, joka 
allekirjoitetaan kolmen kuukauden kuluessa siitä, kun aluetta koskeva 
asemakaava (nro 3573) on tullut voimaan.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 24.09.2018, § 308

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuija Palkki
tuija.palkki@tuusula.fi
maankäyttöinsinööri
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Khall § 120/11.3.2013       
Rykmentinpuiston osayleiskaavassa yhtiön omistama alue on merkitty 
keskustatoimintojen alueeksi (C). Ravintolarakennus (entinen upseerikerho) on 
osoitettu kaavamerkinnällä sr (kulttuurihistoriallisesti arvokas rakennus).

Osayleiskaavan kunnanvaltuusto on hyväksynyt kokouksessaan 7.5.2012 (päätöksestä 
on valitettu).

Yhtiö ja kunta ovat neuvotelleet ja allekirjoittaneet sopimuksen asemakaavoituksen 
käynnistämiseksi. Sopimuksen mukaan tuleva asemakaava laaditaan 
Rykmentinpuiston osayleiskaavassa esitettyjä periaatteita noudattaen. Tuleva 
asemakaavan sisältö sekä muut yksityiskohdat ratkaistaan asemakaavatyön 
yhteydessä.

Sopimus on valmisteltu valtuuston 12.12.2011 hyväksymän Tuusulan kunnan ja 
Senaatti-kiinteistöjen välisen käynnistämissopimuksen periaatteita noudattaen ja 
sopimus on kunnan normaalien sopimuskäytäntöjen mukainen.

Kaavoituksen kohteena olevan alueen osalta kyse on yhdyskuntarakennetta 
eheyttävän jo rakennetun keskusta-alueen asemakaavoittamisesta, jolloin 
maapoliittisen ohjelman periaatteita noudattaen kaavoituksen 
käynnistämissopimuksen hyväksymisestä päättää kunnanhallitus.

Lisätiedot: kuntakehitysjohtaja Hannu Haukkasalo, p. 040 314 3020 ja projektipäällikkö 
Kalervo Lankinen, p. 040 314 2013.

Liitteenä sijaintikartta ja allekirjoitettu sopimus.

Ehdotus/Kj
Kunnanhallitus päättää
–  hyväksyä Tuusulan kunnan sekä Kiinteistö Oy Hyrylän Upseerikerhon välillä 
6.2.2013 allekirjoitetun asemakaavoituksen käynnistämissopimuksen.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

__________

Khall 24.9.2018
Kiinteistö Oy Hyrylän Upseerikerho omistaa Tuusulan kunnassa sijaitsevat määräalat 
858-401-1-8-M602 ja 858-401-1-792-M602. Maanomistajan omistamalle alueelle on 
laadittu maankäyttösopimus. Maankäyttösopimusalueen pinta-ala on noin 5 178 m². 

Asemakaava 

Tuusulan kunta on laatinut Rykmentinpuiston asemakaavaluonnoksen, joka on ollut 
nähtävillä 13.2. - 14.4.2014. Osalle asemakaavaluonnosaluetta Kunta on laatinut 
Kirkonmäki-nimisen asemakaavaehdotuksen (nro 3573).  

Maankäyttösopimus 

Maanomistajan kanssa on neuvoteltu maankäyttösopimus ja alueiden vaihtoa 
koskeva esisopimus. Sopimuksella maanomistaja osallistuu asemakaava-alueen 



Tuusulan kunta Pöytäkirja 7/2018 77 ( )143
Valtuusto 08.10.2018

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

rakentamista palvelevan sisäisen ja ulkoisen yhdyskuntarakentamisen kunnalle 
aiheuttamiin kustannuksiin, maankäyttö- ja rakennuslain 91 b §:n, kunnan 
maapoliittisen ohjelman ja valtuuston päätöksen mukaisesti.  

Asemakaavaehdotuksessa C-3 keskustatoimintojen korttelialueeksi merkityllä alueella 
sijaitsee olemassa oleva ravintolarakennus, joka on merkitty suojeltavaksi 
kaavamääräyksellä sr-24. C-3 alueelle ei ole osoitettu lisärakennusoikeutta. 
Maanomistajan omistamalle alueelle on asemakaavaehdotuksessa osoitettu 
lisärakennusoikeutta kaavamerkinnällä A-23 noin 1 718 k-m², tästä määrästä 
vähennetään 500 k-m² eli korvauksen perusteeksi määräytyy 1 218 k-m². Hintatasolla 
310 €/k-m², alueen arvonnousu on 377 580 euroa, joka on korvauksen peruste.

Sopimuskorvauksen määrä on puolet edellä esitetystä arvonnoususta, jolloin 
korvattava summa on euroa.188 790 

Esisopimus

Kunta omistaa noin 4 291 m²:n (4 282 k-m²) suuruisen osan tulevasta A-23 korttelista 
5739 ja myy sen Kiinteistö Oy Hyrylän Upseerikerholle 1 327 420 euron myyntihinnalla 
(4 282 k-m² x 310 €/k-m² = 1 327 420 €). Maanomistaja luovuttaa sopimusalueella 
olevat katualueet, pinta-alaltaan noin 220 m², korvauksetta kunnalle. 

Alueiden rakennusoikeuden arvon määritys perustuu ulkopuolisen arvioitsijan 
tekemään Rykmentinpuiston hinta-arvioon.

Koska kyseessä on maapoliittisesta ohjelmasta poikkeavan maankäyttösopimuksen ja 
alueiden luovutusta koskevan esisopimuksen sekä esisopimuksen mukaisen lopullisen 
vaihtokirjan hyväksyminen, on päätösvalta valtuustolla.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että 

 VALTUUSTO päättää 

hyväksyä Tuusulan kunnan sekä Kiinteistö Oy Hyrylän Upseerikerhon välillä 
13.9.2018 allekirjoitetun maankäyttösopimuksen ja esisopimuksen alueiden 
vaihdosta, jolla Kiinteistö Oy Hyrylän Upseerikerho luovuttaa Tuusulan kunnalle 
korvauksetta yhteensä noin 220 m²:n suuruiset määräalat määräaloista 858-401-
1-8-M602 ja 858-401-1-792-M602 ja kunta luovuttaa 1 327 420 euron 
kauppahinnalla Kiinteistö Oy Hyrylän Upseerikerholle yhteensä noin 4 291 m²:n 
suuruisen määräalan, joka muodostuu koko kiinteistöstä 858-401-1-83, 
määräalasta kiinteistöjä 858-401-1-785 ja 858-1-9903-24 sekä määräalan 
määräalasta 858-401-1-8-M501.
oikeuttaa allekirjoittajien tarvittaessa tekemään lopulliseen vaihtokirjaan pieniä, 
teknisluonteisia tarkistuksia ja allekirjoituksillaan hyväksymään esisopimuksen 
mukaisen lopullisen vaihtokirjan, joka allekirjoitetaan kolmen kuukauden 
kuluessa siitä, kun aluetta koskeva asemakaava (nro 3573) on tullut voimaan.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Päivi Hämäläinen oli asiantuntijana kokouksessa.
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Valtuusto, 08.10.2018, § 107

Valmistelija / lisätiedot:
Tuija Palkki
tuija.palkki@tuusula.fi
maankäyttöinsinööri

Liitteet
1 Sijaintikartta, Kiinteistö Oy Hyrylän Upseerikerho, 24.9.2018
2 Maankäyttösopimus ja esisopimus alueiden vaihdosta, Kiinteistö Oy Hyrylän 
Upseerikerho, 13.9.2018

Ehdotus

VALTUUSTO päättää 

hyväksyä Tuusulan kunnan sekä Kiinteistö Oy Hyrylän Upseerikerhon välillä 
13.9.2018 allekirjoitetun maankäyttösopimuksen ja esisopimuksen alueiden 
vaihdosta, jolla Kiinteistö Oy Hyrylän Upseerikerho luovuttaa Tuusulan kunnalle 
korvauksetta yhteensä noin 220 m²:n suuruiset määräalat määräaloista 858-401-
1-8-M602 ja 858-401-1-792-M602 ja kunta luovuttaa 1 327 420 euron 
kauppahinnalla Kiinteistö Oy Hyrylän Upseerikerholle yhteensä noin 4 291 m²:n 
suuruisen määräalan, joka muodostuu koko kiinteistöstä 858-401-1-83, 
määräalasta kiinteistöjä 858-401-1-785 ja 858-1-9903-24 sekä määräalan 
määräalasta 858-401-1-8-M501.
oikeuttaa allekirjoittajien tarvittaessa tekemään lopulliseen vaihtokirjaan pieniä, 
teknisluonteisia tarkistuksia ja allekirjoituksillaan hyväksymään esisopimuksen 
mukaisen lopullisen vaihtokirjan, joka allekirjoitetaan kolmen kuukauden 
kuluessa siitä, kun aluetta koskeva asemakaava (nro 3573) on tullut voimaan.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
Kiinteistö Oy Hyrylän Upseerikerho, kuntakehitys ja tekniikka, maankäyttöposti, 
kaavoitus, taloushallinto, KuntaPro
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Kuntakehityslautakunta, § 41,21.03.2018
Kunnanhallitus, § 109,26.03.2018
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 62,12.06.2018
Kuntakehityslautakunta, § 92,19.09.2018
Kunnanhallitus, § 310,24.09.2018
Kunnanhallitus, § 321,01.10.2018
Valtuusto, § 108, 08.10.2018

§ 108
Suutarintie, asemakaavan muutos

TUUDno-2018-305

Kuntakehityslautakunta, 21.03.2018, § 41

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Aikaisempi käsittely  kuntakehityslautakunta 3.2.2016 § 14

Suunnittelualue

Suunnittelualue sijoittuu Tuusulan keskuksen Hyrylän kunnanosaan. Kaava-alue 
koskee Hyryläntien, Suutarintien, Tuusulanjoen, Koskenmäentien ja Koskensillantien 
rajaamaa aluetta. Suunnittelualueen pinta-ala on noin 4,1 hehtaaria.

Alueella sijaitsevat Hyrylän paloasema sekä Rapsikanmäki, entinen Hyrylän
/kirkonkylän alakansakoulu. Lisäksi suunnittelualueeseen kuuluu Tuusulanjokeen 
rajautuva Jokipuiston puistoalue, "monttu", valaistuine kävelyreitteineen.

Aloite, sopimukset ja maanomistus

Asemakaavan muutos on kunnan hanke. Tuusulan paloaseman siirtyminen uusiin 
tiloihin on käynnistänyt alueen käyttötarkoituksen muutoksen suunnittelun.

Asemakaava ja asemakaavan muutos sisältyy kärkihankkeena kunnanvaltuuston 
hyväksymään kaavoitussuunnitelmaan 2016-2020.

Kaava-alue on suurimmalta osin kunnan omistuksessa. Asemakaavoittamaton osa 
Koskenmäentien varrella on yksityisessä omistuksessa.

Kaavan laatimisen tarkoitus ja tavoite

Alueelle pyritään kaavoittamaan keskustamaisia asuinkerrostalojen korttelialueita. 
Jokipuiston roolia paikallisesti merkittävänä puistoalueena tarkastellaan, kuten 
Hyryläntien varrella sijaitsevan vanhan rakennuksen sekä paloaseman 
suojelutarvettakin.

Hyrylän ydintaajaman tiivistyminen edellyttää pysäköinnin eri rakenteellisten 
vaihtoehtojen tutkimista ja kevyen liikenteen jouhevien yhteyksien järjestämistä 
keskustan alueella.
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Kunnan tavoitteena on etsiä yhteistyökumppaniksi rakennuttaja, jotta kaavatyö 
voidaan viedä loppuun hankekaavana.

Asemakaava on osa Hyrylän keskustan kehittämistyötä.

Osallistumis- ja arviointisuunnitelma

Suutarintien asemakaavan ja asemakaavan muutoksen osallistumis- ja 
arviointisuunnitelma (OAS) asetettiin nähtäville 19.11.2015. OAS on nähtävillä 
Tuusulan internetsivuilla koko suunnitteluprosessin ajan ja siihen on mahdollisuus 
ottaa kantaa, kunnes asemakaavaehdotus tulee nähtäville. Osallistumis- ja 
arviointisuunnitelmaa päivitetään asemakaavatyön edetessä. Osallistumis- ja 
arviointisuunnitelmasta annetut mielipiteet ja lausunnot sekä niistä annetut vastineet 
ovat kaavaselostuksen erillisenä liiteasiakirjana.

Kaavoitustilanne

Kaavaa laadittaessa tai muutettaessa on otettava huomioon maakuntakaava ja 
oikeusvaikutteinen yleiskaava. Vahvistetussa maakuntakaavassa alue on 
taajamatoimintojen ja keskustatoimintojen aluetta ja alue ei ole lentomelualuetta. 
Suunnittelualue on pohjavesialueella (pv). Tuusulanjoen varren viheryhteystarve on 
osoitettu Tuusulanjokilaaksosta Tuusulanjärven eteläpäähän saakka. Suunnittelualue 
on myös kulttuuriympäristön tai maiseman vaalimisen kannalta tärkeällä alueella. 
Ympäristöministeriö vahvisti 2. vaihemaakuntakaavan 30.10.2014. Vireillä oleva 4. 
vaihemaakuntakaava on ollut luonnoksena nähtävillä 20.1.-20.2.2015.

Alueella ei ole oikeusvaikutteista yleiskaavaa. Kunnanvaltuuston hyväksymässä 
Tuusulan yleiskaava 2010 suunnittelualue on osoitettu julkisten palveluiden ja 
hallinnon alueena (PY) ja lähivirkistysalueena (VL); alueella sallitaan ulkoilua ja muuta 
yleistä virkistystoimintaa palveleva rakentaminen. Alueen läpi on osoitettu kunnan 
sisäisen ulkoilun pääreitti.

Tuusulan yleiskaava 2040 on tekeillä ja se on ollut kaavaluonnoksena julkisesti 
nähtävillä 11.8. - 30.9.2014. Suutarintien alue on osoitettu yleiskaavaluonnoksessa 
keskustatoimintojen alueeksi (C), alueen tavoitetehokkuus ea=0,20 ja viheralueeksi 
(VL).

Hyrylän laajentumissuuntien osayleiskaavassa rakennuspaikan kohdalla ei ole 
kaavassa käyttötarkoitusmerkintää tai muuta alueen käyttöä ohjaavaa merkintää. 
Suunnittelualue on osoitettu pohjavesialueen alueenosamerkinnällä (pv-1), 
vedenhankintaa varten tärkeää pohjavesialuetta. Suunnittelualueen läpi on osoitettu 
ulkoilureitti.

Asemakaavan muutos kohdistuu seuraaviin asemakaavoihin ja käyttötarkoituksiin:

Hyrylän keskustan asemakaava: Suutarintien katualue sekä kortteli 33070, joka 
on osoitettu Yleisten rakennusten korttelialueeksi (YT)
Hyrylinnan alue: Osa korttelista 2017, joka on osoitettu Yleisten rakennusten 
korttelialueeksi (Y) sekä istutettavaa puistoaluetta (Pl) eli Jokipuiston alue
Hyrylän keskusta asemakaavan muutos: Osa korttelista 33078 (L) ja pysäköintiin 
osoitettu alue (LP), sekä puistoalue (P)
Seurakuntakeskuksen asemakaavan muutos: Hyryläntien katualuetta.
Terveyskeskuksen ympäristön asemakaava: Hyryläntien katualuetta.
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Kaava-alueeseen kuuluu lisäksi kaavoittamatonta aluetta Tuusulanjoen alkupäässä 
Koskenmäen eteläpuolella.

Asemakaavaluonnos

Valmisteluvaiheessa laadittiin neljä vaihtoehtoista asemakaavaluonnosta (Vaihtoehdot 
A-D). Luonnosvaihtoehdoissa tarkasteltiin ja vertailtiin ratkaisuja liittyen mm. 
aluevarausten rajoihin, rakennusoikeuksiin, kerroskorkeuksiin, ja kaavamerkintöihin 
sekä -määräyksiin.

Asuinrakentamisen korttelialueet on osoitettu kaavamerkinnällä AK-45, yleisten 
rakennusten korttelialue kaavamerkinnällä Y, jossa sijaitsevilla rakennuksilla on sr-
merkintä.

Osa suunnittelualueella olevista pysäköintialueista muuttuu asuinrakentamisen 
korttelialueeksi. Hyrylän ydintaajaman tiivistyminen ja kaupallisten palvelujen 
lisääntyminen edellyttää toimivia pysäköintiratkaisuja. Yleisten pysäköintilaitosten 
korttelialueelle LPY-1 voidaan osoittaa osa asuinkerrostalojen vaadittavista 
autopaikoista ja osa autopaikoista varataan yleiseen pysäköintiin.

Lisäksi kaavassa varataan alueita lähivirkistysalueille (VL) ja kaduille.

Suunnittelualue sijaitsee pohjavesialueella (/pv), jolloin pohjaveden suojelumääräykset 
on otettu osaksi kaavamääräyksiä.

Alue tukeutuu valmiiseen katuverkkoon, jonka runkona on Hyryläntie. Asemakaavan 
aiheuttama liikennemäärän kasvu ei aiheuta kapasiteetti- ja toimivuusongelmia. 
Kaavaratkaisun tarkentuessa kaavaehdotusvaiheessa laaditaan tarkemmat liikenne-
ennusteet ja varmistetaan liikenteen toimivuus.

Jokipuiston lähivirkistysalueen saavutettavuutta on parannettu osoittamalla 
ohjeellinen kevyen liikenteen yhteys Koskenmäentieltä. Jokipuiston 
puistosuunnitelmaa tarkistetaan asemakaavan ehdotusvaiheessa.

Mitoitus

Asemakaava-alueen pinta-ala on kokonaisuudessaan noin 4,1 hehtaaria. 
Rakennusoikeus on osoitettu kerrosalaneliömetreinä rakennusalalla. Asemakaava-
alueen rakennusoikeus vaihtelee vaihtoehtoluonnoksista riippuen  seuraavasti.

Vaihtoehto A: Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 9 600 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,44. Suurin sallittu kerrosluku V.

Vaihtoehto B:  Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 13 600 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,27. Suurin sallittu kerrosluku III-VIII.

Vaihtoehto C:  Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 13 500 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,45. Suurin sallittu kerrosluku IV-VIII.

Vaihtoehto D:  Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 12 000 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,29. Suurin sallittu kerrosluku II-VII.

Kaikissa luonnosvaihtoehdoissa yleisten rakennusten korttelialueella sijaitsevat 
rakennukset on merkitty suojeltaviksi (sr) eikä tontille ole osoitettu rakennusoikeutta. 
Pysäköintitalon rakentamiseen (LPY-1) on osoitettu rakennusoikeutta 6 000 k-m2. 
Jokipuisto lähivirkistysalueen pinta-ala vaihtelee välillä noin 17 047 m2 - noin 20 008 
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m2. Rakennusoikeutta alueen käyttöön on osoitettu kaikissa vaihtoehtoluonnoksissa 
80 k-m2.

Kaavataloudelliset vaikutukset

Asemakaavan muutosalue tukeutuu olemassa olevaan katuverkkoon, jolloin uutta 
katua ei tarvitse rakentaa. Infran osalta kustannuksia tuo ainoastaan mahdollisen 
jalkakäytävän rakentaminen Suutarintien laitaan. Uusi rakentaminen voi kuitenkin 
edellyttää kunnallisteknisen verkoston uusimista tai johtojen siirtämistä.

Kustannuksia aiheuttaa Jokipuistoon rakennettava leikkipuisto, polkuvalaistuksen 
parantaminen ja uusien polkujen rakentaminen. Kustannuksia aiheuttaa myös vanhan 
paloaseman purkaminen.

Pysäköintitalon rakentamisen kustannusten jakamisesta sovitaan 
rakentamishankkeen käynnistyessä. Noin puolet rakennettavista autopaikoista tulee 
osoittaa yleiseen pysäköintiin ja loput voidaan osoittaa viereisten asuinkerrostalojen 
tarpeisiin. Jos pysäköintitaloon rakennetaan 220 autopaikkaa, tällöin yleisen 
pysäköinnin kustannukset kunnalle 110 autopaikasta ovat arviolta noin 2,2 - 2,75 milj. 
euroa.

Jos asuintonttien rakennushankkeet toteutuvat, tuottavat ne kunnalle 
tontinmyyntituloja vaihtoehdosta riippuen vähintään noin 2,4 - 2,8 milj. euroa. Jos 
hankkeet kilpailutetaan, myyntitulo voi olla arviolta 3,84 - 5,44 milj.. Arviot tarkistetaan 
kaavan ehdotusvaiheessa.

Lisätietoja:

kaavasuunnittelija Teija Hallenberg  p. 040 314 3039

Sähköisesti: Kaavaselostus liitteineen sekä asemakaavaluonnosvaihtoehdot A, B, C ja 
D , mittakaavassa 1:2000 sekä asemakaavamääräykset.

Ehdotus kp

Kuntakehityslautakunta päättää

asettaa asemakaavan ja asemakaavan muutoksen luonnosvaihtoehdot A, B, C ja 
D MRA 30 §:n mukaisesti nähtäville mielipiteiden esittämistä varten.

---

Kokouksessa jaettiin luonnosvaihtoehto E:

Vaihtoehto E:  Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 16 100 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,74. Suurin sallittu kerrosluku IV-VIII.

Muutettu päätösehdotus kp

Kuntakehityslautakunta päättää

asettaa asemakaavan ja asemakaavan muutoksen luonnosvaihtoehdot A, B, C, D 
ja E MRA 30 §:n mukaisesti nähtäville mielipiteiden esittämistä varten.

Päätös      Ehdotus hyväksyttiin.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti:
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Kuntakehityslautakunta edellyttää asemakaavaluonnoksen nähtävillä olon 
aikana erityistä rakentajien, rakennuttajien ja alan asiantuntijoiden kuulemista 
vuorovaikutteisella tavalla esimerkiksi Hyrylän suunnitteluseminaarin tai 
Rykmentinpuiston kutsuntojen tyyppisellä tapahtumalla, jossa myös 
lautakunnan jäsenillä on mahdollisuus olla mukana ja jossa esillä on niin 
luonnoksen sisältö kuin hankkeen tuleva prosessi.
Kuntakehityslautakunta edellyttää edelleen lautakunnan 20.5.2015 
pysäköintinormin päättämisen yhteydessä päättämää jatkovalmistelua 
liityntäpysäköinnistä, liittymisestä joukkoliikennestrategiaan ja sen tavoitteisiin, 
pysäköinnin valvonnan järjestämiseen sekä velvoitepysäköinnin tarpeeseen ja 
mahdollisuuksiin.
Tässä yhteydessä selvitetään myös kunnanvaltuuston 7.12.2015 päättämä 
vuositavoite 8.3 Linjaamme Tuusulan kunnan pysäköintipolitiikan, jossa Hyrylän 
julkisen pysäköinnin tarve selvitetään sekä liityntäpysäköinnin tarjonta ja 
toimivuus varmistetaan. Tähän liittyen Suutarintien pysäköintiratkaisu on 
keskeinen tarkastelun kohde.

Merkittiin, että Liisa Sorri ei osallistunut asian käsittelyyn ja päätöksentekoon 
intressijääviyden vuoksi.

Nuorisovaltuuston edustaja Daniel Levander poistui kokouksesta tämän asian 
käsittelyn aikana klo 18.00

__________

Kuntakehityslautakunta 21.3.2018

Suunnittelualue

Suunnittelualue sijoittuu Tuusulan keskuksen Hyrylän kunnanosaan. Kaava-alue 
koskee Hyryläntien, Suutarintien, Tuusulanjoen, Koskenmäentien ja Koskensillantien 
rajaamaa aluetta. Suunnittelualueen pinta-ala on noin 3,84 hehtaaria. Alueella 
sijaitsevat purkupäätöksen saanut Hyrylän vanha paloasema sekä Rapsikanmäki, jossa 
toimii Hyrylän kudonta-asema. Suunnittelualueeseen kuuluu Tuusulanjokeen 
rajautuva Jokipuiston puistoalue.

Suutarintien asemakaavan ja asemakaavan luonnosvaiheessa laadittiin alueelle viisi 
vaihtoehtoa, vaihtoehdot A – E. Luonnokset olivat nähtävillä 25.2.2016 – 31.3.2016 
välisenä aikana. Luonnoksia esiteltiin yleisötilaisuudessa 17.3.2016.

Kunnan tavoitteena on ollut löytää yhteistyökumppaniksi rakennuttaja, jotta kaavatyö 
voidaan viedä loppuun hankekaavana. Yhteistyökumppania etsittiin suunnittelu- ja 
tontinluovutuskilpailun avulla. Tontinluovutuskilpailua esiteltiin workshopissa 
31.5.2016 ja kilpailu käytiin 1.7. – 30.9.2016 välisenä aikana. Kilpailuun ei jätetty 
osallistumisilmoituksia.

Luonnosten nähtävilläolon aikana jätettiin 12 lausuntoa ja kolme mielipidettä, joihin 
on laadittu vastineet.

Suutarintien asemakaava-aluetta koskevan palautteen pääkohdat olivat:

suunnittelualue on maisemallisesti arvokas ja paikalla olevilla rakennuksilla on 
kulttuuri- ja paikallishistoriallisia arvoja jotka on huomioitava.
kiinnitettävä huomiota rakentamisen sijoitteluun mittakaavaan ja massoitteluun
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paloaseman säilyminen toivottavaa
Jokipuisto aktiivisempaan käyttöön, virkistysarvojen huomioiminen sekä 
ekologisten yhteyksien säilyminen
pohjavesialueen huomioiminen ja hulevesien huomioiminen pohjavesialueella.

Asemakaavan kehittäminen luonnoksesta ehdotukseksi

Julkisen nähtävilläolon jälkeen otettiin yhteyttä potentiaaliseen yhteistyökumppaniin, 
edelleen toiveena saada asemakaavan muutos valmisteltua yhteistyökumppanin 
kanssa. Tuolloin saatiin neuvottelu alueen toteuttamisesta käyntiin Lujatalo Oy:n 
kanssa. Asemakaavaehdotusta on laadittu yhteistyössä Lujatalo Oy:n ja 
arkkitehtikonsulttinsa Arkkitehtitoimisto Mika Päivärinne Oy:n kanssa. Samalla on 
valmisteltu kumppanuuskaavoitussopimusta, mutta tätä ei vielä ole hyväksytty. 
Neuvottelut ovat edenneet sopimuksen osalta hyvässä hengessä.

Kaavan yleiskuvaus

Suutarintien asemakaava tiivistää Hyrylän nykyistä keskusta-aluetta. Samalla 
tiivistyvälle keskustalle luodaan eri aikakausien rakennuskantaa hyödyntävää imagoa. 
Alue muodostuu asuinkerrostalokorttelista, yleisten rakennusten korttelialueesta sekä 
yleiselle pysäköintilaitokselle osoitetusta korttelialueesta. Kaava-alue Hyryläntiehen, 
Suutarintiehen sekä Koskensillantiehen. Muilta osin korttelialueet rajautuvat 
Jokipuiston virkistysalueeseen.

Asemakaavalla muodostuu kerrosalaa asuinrakentamiseen 16 800 k-m2 josta 
liikerakentamisen osuus on 250 k-m² sekä kerrosalaa pysäköintitalon rakentamiseen 
6 000 m². Asukasmääräksi on arvioitu noin 420 asukasta (1 as / 40 kem2). 
Asuinkerrostalokorttelin toteuttaminen edellyttää vanhan paloaseman purkamista.

Asuinkerrostalojen kortteliin kuuluu myös vanhaa säilyvää rakennuskantaa, joka on 
asemakaavaehdotuksessa merkitty palvelurakennusten korttelialueeksi (P). Uutta 
kerrosalaa tälle palvelurakennusten tontille ei ole osoitettu, olevat rakennukset 
esitetään suojeltaviksi kulttuurihistoriallisin ja kaupunkikuvallisin syin. Lisäksi 
muodostuu virkistys- ja katualueita.

Asuinrakennusten korttelialueet

Asuinrakennusten korttelialueita on n. 24% kaava-alueesta.

Tehokas asuinkerrostalorakennusten korttelialue. (AK-46)

Alue on osoitettu pääasiassa korttelialueeksi. Hyryläntien varteen rakennettavaan 
asunkerrostaloon tulee ja Suutarintien varteen rakennettaviin asuinkerrostaloihin saa 
tehdä myös liiketilaa. Korttelialueen pinta-ala on noin 9 310 m².

Muut korttelialueet

Palvelurakennusten korttelialue (P)

Alueelle sijaitsee suojeltu (sr-27) rakennus ja talousrakennus. Korttelialueen pinta-ala 
on 1 274 m². Kaavamerkintä mahdollistaa monipuolisten toimintojen, palvelujen ja 
myymälätilojen sijoittamisen suojeltuun rakennukseen ja siten pitää Rapsikanmäen 
että ympäröivän alueen elävänä.

Yleiset alueet
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Virkistysalueet

Kaava-alueen alasta virkistysalueita on n. 40 % ja pinta-ala noin 15 390 m².

Kaava-alueen virkistysalueet on osoitettu lähivirkistysalueina (VL-4). Näille viheralueille 
on osoitettu yhteystarpeet pyöräilyä ja jalankulkua varten.

Liikennealueet

Asemakaava-alueesta katualuetta n. 8 800 m², joka vastaa noin 23 % kaava-alueen 
alasta.

Asemakaava-alueen katuverkko on valmis, mutta tarpeen mukaan katusuunnitelmiin 
tehdään muutoksia, jotka laaditaan erikseen.

Muodostuvat korttelit ovat yhteydessä Hyryläntiehen ja sitä kautta seututeihin.

Muuta

Asuinkerrostalokorttelin toteuttaminen edellyttää pysäköintitalon rakentamista. Koska 
asuinrakentamisen sijoittuminen osittain Hyrylän ydintaajaman nykyisille 
pysäköintialueille että rakennettavien asuntojen lukumäärä ja sen vaatimat 
autopaikat, edellyttävät kaikkiaan yli 500 autopaikkaa, joista noin 90 on suunniteltu 
toteutettavan asuinkorttelissa. On suunniteltu, että kunta korvaa suunnitellun 
rakentamisen myötä poistuvia pintapysäköintipaikkoja merkitsemällä 
pysäköintitalosta noin 280 autopaikkaa kunnan tarpeisiin. Nämä paikat on suunniteltu 
myytävän eteenpäin lähistöön rakennettaville asuinkerrostalojen asunto-
osakeyhtiöille, kun esim. kunnantalon toiminnot voidaan sijoittaa toisaalle.

Kaava-alue sijaitsee pohjaveden muodostumisalueella ja pohjavesialueella. 
Asemakaavamääräyksillä pyritään siihen, ettei pohjaveden laatu eikä riittoisuus 
vaarannu. Myös hulevesien käsittelyn osalta on annettu määräyksiä.

Lisätietoja:

kuntasuunnittelupäällikkö Asko Honkanen p. 040 314 2012 ja kaavasuunnittelija Teija 
Hallenberg  p. 040 314 3039

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus

hyväksyy laaditun Suutarintien asemakaavan muutosehdotuksen ja 
luonnosvaiheessa saatuihin mielipiteisiin ja lausuntoihin laaditut vastineet
asettaa asemakaavaehdotuksen MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville muistutusten 
ja lausuntojen esittämistä varten.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa.
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Merkittiin, että Liisa Sorri ei osallistunut asian ja käsittelyyn ja päätöksentekoon 
intressijääviyden vuoksi. Sorrin tilalla oli varajäsen Anne Vähätalo.

Kuntakehityslautakunnan kokous keskeytettiin neuvottelutauon ajaksi klo 17.55 - 
18.04.

Merkittiin, että Hannu Kantola ja Jussi Salonen poistuivat kokouksesta tämän asian 
käsittelyn jälkeen klo 18.06

 

 

Esteellisyys
Liisa Sorri

Kunnanhallitus, 26.03.2018, § 109

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä laaditun Suutarintien asemakaavan muutosehdotuksen ja luonnosvaiheessa saatuihin mielipiteisiin ja lausuntoihin laaditut vastineet
asettaa asemakaavaehdotuksen MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville muistutusten ja lausuntojen esittämistä varten.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Jussi Salonen Kari Frimanin ja Veikko Seunan kannattamana teki seuraavan palautusesityksen:

”Ehdotan asiaa palautettavaksi uudelleen valmisteltavaksi siten, että valmistellaan päätöksentekoon myös vaihtoehto, jossa

1
Pysäköintiä ei toteuteta ak-ehdotuksessa esitetyllä rakennettavan pysäköintitalon tavalla, vaan pysäköintitalon kohdalle suunnitellaan sijoitettavaksi asuntorakentamista 
kuitenkin siten, että nyt esillä olevasta pohjaehdotuksesta poiketen tärkeä itä-länsisuuntainen viheryhteys säilyy visuaalisestikin leveänä ja houkuttelevana. Tällä alueella 
pitää tarkastella yhden tai kahden pistetalon tai muuta kohdalle sopivaa ratkaisua.

2
Pysäköintitalon sijasta on tutkittava ratkaisua, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös ehdotettujen 
rakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa  Hyryläntien itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä.

3
Nyt esillä olevan pohjaesityksen monotonisuus ja raskaus korvataan kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla, joka rakentaa Tuusulan uutta 
vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle.

4
Nyt KH:ssa 26.3.2018 pohjaehdotuksena olevasta ja tämän palautusehdotuksen mukaisesta vaihtoehdosta tehdään vertailu laskelmineen ja arviointi sopivuudesta alueelle 
myös Tuusulan vetovoimaisuuden kannalta.
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Tämän jälkeen tehdään valinta, kumpi vaihtoehto asetetaan nähtäville.”

Koska oli tehty kannatettu palautusesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, jonka mukaan ne, jotka kannattavat 
asian käsittelyä tässä kokouksessa äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat Salosen tekemää palautusesitystä, äänestävät "ei".
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 8 jaa-ääntä (Huusko, Koivunen, Mäki-Kuhna, Peltonen, Salmi, Sipiläinen, Tamminen ja Lindberg) ja 5 ei-ääntä (Friman, Seuna, Nyman, 
Heikkilä ja Salonen). 
Puheenjohtaja totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

hyväksyä laaditun Suutarintien asemakaavan muutosehdotuksen ja luonnosvaiheessa saatuihin mielipiteisiin ja lausuntoihin laaditut vastineet
asettaa asemakaavaehdotuksen MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville muistutusten ja lausuntojen esittämistä varten.

Jussi Salonen jätti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:

"Asia olisi pitänyt palauttaa uudelleen valmisteltavaksi tekemäni palautusehdotuksen siten, että päätöksentekoon valmistellaan myös vaihtoehto, jossa

1
Pysäköintiä ei toteuteta ak-
ehdotuksessa esitetyllä rakennettavan pysäköintitalon tavalla, vaan pysäköintitalon kohdalle suunnitellaan sijoitettavaksi asuntorakentamista kuitenkin siten, että nyt esillä 
olevasta pohjaehdotuksesta poiketen tärkeä itä-
länsisuuntainen viheryhteys säilyy visuaalisestikin leveänä ja houkuttelevana. Tällä alueella pitää tarkastella yhden tai kahden pistetalon tai muuta kohdalle sopivaa ratkaisua. 

2
Pysäköintitalon sijasta on tutkittava ratkaisua, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös 
ehdotettujen rakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa  Hyryläntien itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä.

3
Nyt esillä olevan pohjaesityksen monotonisuus ja raskaus korvataan kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla, joka rakentaa Tuusulan uutta 
vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle.

4 
Nyt KH:ssa 26.3.2018 pohjaehdotuksena olevasta ja tämän palautusehdotuksen mukaisesta vaihtoehdosta tehdään vertailu laskelmineen ja arviointi sopivuudesta alueelle 
myös Tuusulan vetovoimaisuuden kannalta.

Tämän jälkeen tehdään valinta, kumpi vaihtoehto asetetaan nähtäville.

Keskellä Hyrylää Palokunnanmäellä, Tuusulanjoen ääressä sijaitseva Suutarintien asemakaava-alue on Hyrylän, kenties koko Tuusulan paras ja arvokkain rakennuspaikka 
keskustarakentamisessa. Aloituksella on suuri merkitys. Se taso, jolla suunnittelemme ja rakennamme tämän alueen ensimmäiset kohteet, määrittää myös sitä seuraavan, 
tulevan tason. Tässä meillä on oltava kunnianhimoa ja halu laatuun, korkeatasoiseen suunnitteluun. Laadun ja korkeatasoisen suunnittelun puute tulee kalliiksi monellakin 
tapaa. Mikäli alku on keskinkertainen, turha on enää odottaa jatkossa mitään parempaa. Tämä on useasti kaupunkirakentamisessa todettu.

Tässä meidän on seurattava vaikkapa ruotsalaisten esimerkkiä. Volvo esittelee aina uuden mallistonsa huipputuotteella. Sen jälkeen seuraa ne tavallisemmat ja suuremmalle 
joukolle mahdolliset mallit. Tällä tavalla toimimalla herätämme alueeseen ja tapaamme toimia mielenkiintoa, houkuttelevuutta. Vetovoimamme kasvaa, erotumme joukosta 
myönteisesti.

Suutarintien nyt käsittelyssä oleva asemakaavaehdotus havainnekuvineen on valitettavasti sitä samaa mitä muuallakin. Siinä ei ole mitään sellaista, joka herättäisi alueeseen 
minkäänlaista intohimoa eikä erottavuutta. Kaavamateriaalista perusteluineen välittyy tavoite kustannusten alentamiseen, jotta hanke olisi mahdollinen.  On vaarallista 
ajatella, että parempi nyt vain on hyväksyä tämä kohtalainen suunnitelma, jotta jotain saisimme alkuun.

Keskeisiä kritiikin kohtia:

1
Itä-länsisuuntainen Rykmentinpuistosta Hyrylän kautta Tuusulanjoen laaksoon kulkeva tärkeä viher/kävelyyhteys kaventuu vaarallisella tavalla ehdotetun pysäköintitalon 
takia. Esitetty Suutarintien pysäköintitalo esitetään sijoitettavaksi kunnantalon eteläpäähän, Hyrylän lähes parhaimmalle paikalle, Tuusulanjoen laakson puiston ääreen. 
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Tässä sijainnissa massiivinen, nelikerroksinen rakennus estää kaikissa Hyrylän keskustan kehittämistöissä tärkeänä pidetyn ja edistettävän itä-länsisuuntaisen kävely
/vihervyöhykkeen toteutumisen katkaistessaan lähes kokonaan yhteyden Tuusulanjoen laaksoon. Ehdotettu pysäköintitalo on huono kaupunkikuvallisestikin - suuri, korkea, 
leveä ja pitkä - tämän myöntää myös kuntasuunnittelupäällikkömmekin.

2
Ehdotettu pysäköintitalo poikkeaa myös valtuuston aiemmasta 11.12.2017 päätöksesta - maanalaista pysäköintiä keskustassa, vain jos ei riitä, niin pysäköintitalo - sekä 
aiemmin tehdyistä pysäköintiselvitysten periaatteista.

3
Ehdotettu pysäköintitalo on myös Tuusulan kunnan ja Hyrylän keskustan kehittämisen kannalta kallis. Menetämme maanmyyntituloja 2-2,5 meuroa, vuotuisia kuntaveroja 
500-600.000 euroa. Samalla mahdollisuus saada liikkeelle Hyrylän kaupallinen keskus osallistumalla pysäköintiratkaisuun vaikeutuu. Tällä uudella vaihtoehdolla saisimme 
järjestymään myös liityntä-asiointipysäköinnin, myös mahdollisesti toteutuvan, mutta jo nyt ennakoidun Monion pysäköintitilojen vähyyden ratkaistuksi.

Pysäköintitalon sijasta on tutkittava ratkaisua, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko Hyryläntien itäpuolelle tai Suutarintien korttelialueelle ehdotettujen rakennusten 
alle tai näiden yhdistelmänä. Kunnalle tulevat pysäköintipaikat on ensisijaisesti sijoitettava Hyrylän itäpuolelle joko nyt YIT:n varausalueelle tulevaan kortteliin ja/tai 
mahdollisen kaupallisen keskuksen K-Hyrrä + tyhjä S-Market alueelle.

Tässä viittaan myös kh 26.2.2018 pykälässä "§ 63 Keskustan yleissuunnitelma, hyväksyntä" jättämääni eriävään mielipiteeseen.

4
Ehdotettu ak-ehdotus on monotoninen, raskas ja tuottaa tavanomaista asuinrakentamista. Siinä olevat kerroskorkeudet 6-8 eivät muodosta mielenkiintoista, vaihtelevaa eikä 
houkuttelevaa näkymää. Havainnekuvassa olevat viistotut katot eivät näy kuin ilmassa liikkuvalle.

5
Kuntakehitys ei ole noudattanut asian valmistelussa kuntakehityslautakunnan 3.2.2016 §14 päättämää hyväksi todettu suunnitteluseminaarimenettelyä, ei myöskään 
päätettyä jatkovalmistelua velvoitepysäköinnin tarpeesta ja mahdollisuuksista.

• "Kuntakehityslautakunta edellyttää edelleen lautakunnan 20.5.2015 pysäköintinormin päättämisen yhteydessä päättämää jatkovalmistelua liityntäpysäköinnistä, 
liittymisestä joukkoliikennestrategiaan ja sen tavoitteisiin, pysäköinnin valvonnan järjestämiseen sekä velvoitepysäköinnin tarpeeseen ja mahdollisuuksiin.
• Tässä yhteydessä selvitetään myös kunnanvaltuuston 7.12.2015 päättämä vuositavoite 8.3 Linjaamme Tuusulan kunnan pysäköintipolitiikan, jossa Hyrylän julkisen 
pysäköinnin tarve selvitetään sekä liityntäpysäköinnin tarjonta ja toimivuus varmistetaan. Tähän liittyen Suutarintien pysäköintiratkaisu on keskeinen tarkastelun kohde."

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 12.06.2018, § 62

Valmistelijat / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi, Risto Kanerva, Ulla Kinnunen, Markus Torvinen
risto.kanerva@tuusula.fi, ulla.kinnunen@tuusula.fi, markus.torvinen@tuusula.fi
vapaa-aikapalveluiden päällikkö, kulttuuri- ja museotoimenjohtaja, opetuspäällikkö

Suunnittelualue

Suunnittelualue sijoittuu Tuusulan keskuksen Hyrylän kunnanosaan. Kaava-alue 
koskee Hyryläntien, Suutarintien, Tuusulanjoen, Koskenmäentien ja Koskensillantien 
rajaamaa aluetta. Suunnittelualueen pinta-ala on noin 3,84 hehtaaria. Alueella 
sijaitsevat purkupäätöksen saanut Hyrylän vanha paloasema sekä Rapsikanmäki, jossa 
toimii Hyrylän kudonta-asema. Suunnittelualueeseen kuuluu Tuusulanjokeen 
rajautuva Jokipuiston puistoalue.

Suutarintien asemakaavan ja asemakaavan luonnosvaiheessa laadittiin alueelle viisi 
vaihtoehtoa, vaihtoehdot A – E. Luonnokset olivat nähtävillä 25.2.2016 – 31.3.2016 
välisenä aikana. Luonnoksia esiteltiin yleisötilaisuudessa 17.3.2016.
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Kunnan tavoitteena on ollut löytää yhteistyökumppaniksi rakennuttaja, jotta kaavatyö 
voidaan viedä loppuun hankekaavana. Yhteistyökumppania etsittiin suunnittelu- ja 
tontinluovutuskilpailun avulla. Tontinluovutuskilpailua esiteltiin workshopissa 
31.5.2016 ja kilpailu käytiin 1.7. – 30.9.2016 välisenä aikana. Kilpailuun ei jätetty 
osallistumisilmoituksia.

Luonnosten nähtävilläolon aikana jätettiin 12 lausuntoa ja kolme mielipidettä, joihin 
on laadittu vastineet.

Suutarintien asemakaava-aluetta koskevan palautteen pääkohdat olivat:

suunnittelualue on maisemallisesti arvokas ja paikalla olevilla rakennuksilla on 
kulttuuri- ja paikallishistoriallisia arvoja jotka on huomioitava.
kiinnitettävä huomiota rakentamisen sijoitteluun mittakaavaan ja massoitteluun
paloaseman säilyminen toivottavaa
Jokipuisto aktiivisempaan käyttöön, virkistysarvojen huomioiminen sekä 
ekologisten yhteyksien säilyminen
pohjavesialueen huomioiminen ja hulevesien huomioiminen pohjavesialueella.

Asemakaavan kehittäminen luonnoksesta ehdotukseksi

Julkisen nähtävilläolon jälkeen otettiin yhteyttä potentiaaliseen yhteistyökumppaniin, 
edelleen toiveena saada asemakaavan muutos valmisteltua yhteistyökumppanin 
kanssa. Tuolloin saatiin neuvottelu alueen toteuttamisesta käyntiin Lujatalo Oy:n 
kanssa. Asemakaavaehdotusta on laadittu yhteistyössä Lujatalo Oy:n ja 
arkkitehtikonsulttinsa Arkkitehtitoimisto Mika Päivärinne Oy:n kanssa. Samalla on 
valmisteltu kumppanuuskaavoitussopimusta, mutta tätä ei vielä ole hyväksytty. 
Neuvottelut ovat edenneet sopimuksen osalta hyvässä hengessä.

Kaavan yleiskuvaus

Suutarintien asemakaava tiivistää Hyrylän nykyistä keskusta-aluetta. Samalla 
tiivistyvälle keskustalle luodaan eri aikakausien rakennuskantaa hyödyntävää imagoa. 
Alue muodostuu asuinkerrostalokorttelista, yleisten rakennusten korttelialueesta sekä 
yleiselle pysäköintilaitokselle osoitetusta korttelialueesta. Kaava-alue Hyryläntiehen, 
Suutarintiehen sekä Koskensillantiehen. Muilta osin korttelialueet rajautuvat 
Jokipuiston virkistysalueeseen.

Asemakaavalla muodostuu kerrosalaa asuinrakentamiseen 16 800 k-m2 josta 
liikerakentamisen osuus on 250 k-m² sekä kerrosalaa pysäköintitalon rakentamiseen 
6 000 m². Asukasmääräksi on arvioitu noin 420 asukasta (1 as / 40 kem2). 
Asuinkerrostalokorttelin toteuttaminen edellyttää vanhan paloaseman purkamista.

Asuinkerrostalojen kortteliin kuuluu myös vanhaa säilyvää rakennuskantaa, joka on 
asemakaavaehdotuksessa merkitty palvelurakennusten korttelialueeksi (P). Uutta 
kerrosalaa tälle palvelurakennusten tontille ei ole osoitettu, olevat rakennukset 
esitetään suojeltaviksi kulttuurihistoriallisin ja kaupunkikuvallisin syin. Lisäksi 
muodostuu virkistys- ja katualueita.

Asuinrakennusten korttelialueet

Asuinrakennusten korttelialueita on n. 24% kaava-alueesta.

Tehokas asuinkerrostalorakennusten korttelialue. (AK-46)
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Alue on osoitettu pääasiassa korttelialueeksi. Hyryläntien varteen rakennettavaan 
asunkerrostaloon tulee ja Suutarintien varteen rakennettaviin asuinkerrostaloihin saa 
tehdä myös liiketilaa. Korttelialueen pinta-ala on noin 9 310 m².

Muut korttelialueet

Palvelurakennusten korttelialue (P)

Alueelle sijaitsee suojeltu (sr-27) rakennus ja talousrakennus. Korttelialueen pinta-ala 
on 1 274 m². Kaavamerkintä mahdollistaa monipuolisten toimintojen, palvelujen ja 
myymälätilojen sijoittamisen suojeltuun rakennukseen ja siten pitää Rapsikanmäen 
että ympäröivän alueen elävänä.

Yleiset alueet

Virkistysalueet

Kaava-alueen alasta virkistysalueita on n. 40 % ja pinta-ala noin 15 390 m².

Kaava-alueen virkistysalueet on osoitettu lähivirkistysalueina (VL-4). Näille viheralueille 
on osoitettu yhteystarpeet pyöräilyä ja jalankulkua varten.

Liikennealueet

Asemakaava-alueesta katualuetta n. 8 800 m², joka vastaa noin 23 % kaava-alueen 
alasta.

Asemakaava-alueen katuverkko on valmis, mutta tarpeen mukaan katusuunnitelmiin 
tehdään muutoksia, jotka laaditaan erikseen.

Muodostuvat korttelit ovat yhteydessä Hyryläntiehen ja sitä kautta seututeihin.

Muuta

Asuinkerrostalokorttelin toteuttaminen edellyttää pysäköintitalon rakentamista. Koska 
asuinrakentamisen sijoittuminen osittain Hyrylän ydintaajaman nykyisille 
pysäköintialueille että rakennettavien asuntojen lukumäärä ja sen vaatimat 
autopaikat, edellyttävät kaikkiaan yli 500 autopaikkaa, joista noin 90 on suunniteltu 
toteutettavan asuinkorttelissa. On suunniteltu, että kunta korvaa suunnitellun 
rakentamisen myötä poistuvia pintapysäköintipaikkoja merkitsemällä 
pysäköintitalosta noin 280 autopaikkaa kunnan tarpeisiin. Nämä paikat on suunniteltu 
myytävän eteenpäin lähistöön rakennettaville asuinkerrostalojen asunto-
osakeyhtiöille, kun esim. kunnantalon toiminnot voidaan sijoittaa toisaalle.

Kaava-alue sijaitsee pohjaveden muodostumisalueella ja pohjavesialueella. 
Asemakaavamääräyksillä pyritään siihen, ettei pohjaveden laatu eikä riittoisuus 
vaarannu. Myös hulevesien käsittelyn osalta on annettu määräyksiä.

Lisätietoja:

kuntasuunnittelupäällikkö Asko Honkanen p. 040 314 2012 ja kaavasuunnittelija Teija 
Hallenberg  p. 040 314 3039

 

Kasvatus- ja sivistystoimen lautakuntien lausunto:
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Suunnittelualue on yksi Hyrylän merkittävämpiä ja ainoa, jonne on mahdollista saada 
keskusta-asumista järvinäköaloin. Aiemmassa lausunnossaan (20.4.2016) 
kulttuurilautakunta esitti, että harjun päällä olevat rakennukset olisi 
kaupunkikuvallisista syistä hyvä mitoittaa lähelle olemassa olevaa kuusikerroksista 
kerrostaloa. Nyt kaavassa ja siitä laadituissa havainnekuvissa esitetään harjun päälle 8-
kerroksia ajallemme varsin tyypillisiä asuintaloja, jotka eivät huomioi mitenkään 
paikan ainutlaatuisuuden tarjoamia mahdollisuuksia. Järvi- ja harjunäkymän 
hyödyntämiseksi yläkerroksiin voisi ajatella asuntoja isoilla kattoterasseilla tai 
laadukkaita yhteistiloja terasseineen, jolloin korkeus voisi olla esim. 6½ tai jopa 7½, ja 
lopputulos huomioisi paikan erityispiirteet ja mahdollisuudet paremmin.

Kaavaa edelleen kehitettäessä on turvattava Jokipuiston toiminta- ja 
kehitysedellytykset kaikille tuusulalaisille yhteisenä viheralueena. Yhteyden 
Jokipuistoon ja Tuusulanjoelle tulee olla kutsuva ja avoin.

Alueella on inventoimaton historiallisen ajan muinaismuisto. Rapsikanmäen 
ulkorakennuksen ja Jokipuistoon vievän kulkuväylän välimaastossa on todennäköisesti 
venäläisen varuskunnan aikaista tiilirakennetta – mahdollisesti kellarin maanpäällistä 
ilmanvaihtohormia tms. Muistitiedon ja vanhojen karttojen mukaan lähistöllä on ollut 
varuskunnan jääkellari ja toinen kellari, jota on kutsuttu ”varuskunnan 
hapankaalikellariksi”.

 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää

antaa Suutarintien asemakaavan muutosehdotukseen asiaselostuksessa 
mainitun lausunnon.

Päätös
Puheenjohtajan avattua keskustelun, lautakunta päätti yksimielisesti lisätä lausuntoon 
puheenjohtaja Salosen esittämän asian:

Kaavaehdotuksessa kunnantalon eteläpäähän esitetty ½ V kerroksinen pysäköintitalo 
kaventaa pääsyä Jokipuistoon itä-länsisuuntaisella jalankulku/vihervyöhykkeellä ja 
visuaalisesti vaikuttaa massiiviselta tällä keskeisellä Hyrylän keskustan alueella. 
Esitetyn ratkaisun sijasta on etsittävä muita paikkaan paremmin soveltuvia ratkaisuja 
joko ak-ehdotuksen alueelta tai lähistöltä.

Kasvatus- ja sivistystoimen lautakuntien lausunto:

Suunnittelualue on yksi Hyrylän merkittävämpiä ja ainoa, jonne on mahdollista saada 
keskusta-asumista järvinäköaloin. Aiemmassa lausunnossaan (20.4.2016) 
kulttuurilautakunta esitti, että harjun päällä olevat rakennukset olisi 
kaupunkikuvallisista syistä hyvä mitoittaa lähelle olemassa olevaa kuusikerroksista 
kerrostaloa. Nyt kaavassa ja siitä laadituissa havainnekuvissa esitetään harjun päälle 8-
kerroksia ajallemme varsin tyypillisiä asuintaloja, jotka eivät huomioi mitenkään 
paikan ainutlaatuisuuden tarjoamia mahdollisuuksia. Järvi- ja harjunäkymän 
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hyödyntämiseksi yläkerroksiin voisi ajatella asuntoja isoilla kattoterasseilla tai 
laadukkaita yhteistiloja terasseineen, jolloin korkeus voisi olla esim. 6½ tai jopa 7½, ja 
lopputulos huomioisi paikan erityispiirteet ja mahdollisuudet paremmin.

Kaavaa edelleen kehitettäessä on turvattava Jokipuiston toiminta- ja 
kehitysedellytykset kaikille tuusulalaisille yhteisenä viheralueena. Yhteyden 
Jokipuistoon ja Tuusulanjoelle tulee olla kutsuva ja avoin.

Alueella on inventoimaton historiallisen ajan muinaismuisto. Rapsikanmäen 
ulkorakennuksen ja Jokipuistoon vievän kulkuväylän välimaastossa on todennäköisesti 
venäläisen varuskunnan aikaista tiilirakennetta – mahdollisesti kellarin maanpäällistä 
ilmanvaihtohormia tms. Muistitiedon ja vanhojen karttojen mukaan lähistöllä on ollut 
varuskunnan jääkellari ja toinen kellari, jota on kutsuttu ”varuskunnan 
hapankaalikellariksi”.

Kaavaehdotuksessa kunnantalon eteläpäähän esitetty ½ V kerroksinen pysäköintitalo 
kaventaa pääsyä Jokipuistoon itä-länsisuuntaisella jalankulku/vihervyöhykkeellä ja 
visuaalisesti vaikuttaa massiiviselta tällä keskeisellä Hyrylän keskustan alueella. 
Esitetyn ratkaisun sijasta on etsittävä muita paikkaan paremmin soveltuvia ratkaisuja 
joko ak-ehdotuksen alueelta tai lähistöltä.

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päätti antaa Suutarintien asemakaavan 
muutosehdotukseen yllä olevan lausunnon.

Kuntakehityslautakunta, 19.09.2018, § 92

Valmistelijat / lisätiedot:
Teija Hallenberg
teija.hallenberg@tuusula.fi
kaavasuunnitelija

Perustelut

Suutarintien asemakaavan muutoksen ehdotus oli nähtävillä 19.4.-21.5.2018. 
Ehdotuksesta jätettiin viisi muistutusta ja 11 lausuntoa. Saatuihin muistutuksiin ja 
lausuntoihin on laadittu vastineet. Asemakaavaehdotukseen on tehty tarkistuksia 
saadun palautteen perusteella. Tarkistukset ovat luonteeltaan teknisluonteisia ja 
vähäisiä eivätkä ne vaikuta olennaisesti kaavan sisältöön tai haitallisesti sen 
toteutettavuuteen tai toteutuksen laatuun.

Tarkistusten pääkohdat ovat:

Korttelin 8069 aluerajausta on muutettu vastaamaan entistä paremmin tontille 
suunniteltua pysäköintitaloa.
Tonttinumerointia on tarkistettu.
Maanalaisiin tiloihin johtava ajoliuska on lisätty kaavakartalle sekä määräyksiin.
Melusuojauksesta Hyryläntietä vasten on annettu tarkempia määräyksiä.
Tärkeän ekologisen reitin rajaus on muutettu ohjeelliseksi.
Yleismääräyksiä pohjaveden laadun ja määrän suojelemisesta osalta on 
tarkennettu.
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Yleismääräyksiä hulevesien käsittelystä on tarkennettu.
Suutarintien asemakaava tiivistää Hyrylän nykyistä keskusta-aluetta lisäämällä alueelle 
asuntoja ja jonkin verran liiketilaa. Samalla täydentyvälle keskustalle luodaan eri 
aikakausien rakennuskantaa hyödyntävää imagoa, kun Rapsikanmäkenä tunnettu 
kudontakeskusrakennus jää muistuttamaan Hyrylän historiasta.

Suutarintien asemakaava korostaa Jokipuiston roolia Hyrylän merkittävänä 
puistoalueena. Puistosuunnitelman päivittäminen on käynnistynyt. Tuusulan ja 
Hyrylän alueelle on tekeillä taideohjelma, jossa Jokipuisto sekä alueelle suunniteltu 
pysäköintitalo tulevat olemaan taiteen sijoituskohteina.

Asemakaava mahdollistaa pysäköintitalon rakentamisen. Pysäköintitalo tarjoaa 
autopaikkoja viereisen korttelin asukkaille, kunnan työntekijöille ja kunnassa asioiville. 
Pysäköintitalon mitoituksessa on huomioitu Hyrylän kasvu ja vapautuvia autopaikkoja 
voidaan tulevaisuudessa tarjota myös muulle lähialueelle rakennettavien uusien 
kerrostalojen tarpeisiin.

Suutarintien asemakaava muodostuu asuinkerrostalojen sekä palvelurakennusten 
korttelialueesta, pysäköintilaitoksen korttelialueesta sekä Jokipuiston viheralueesta. 
Asuinkerrostalojen tontti sijoittuu Hyryläntien sekä Suutarintien varteen, 
palvelurakennusten tontti näiden kulmaukseen. Kortteli sijoittuu entisen paloaseman 
paikalle Hyrylänharjun lounaisrinteeseen. Kortteli muodostaa viihtyisän 
asuinympäristön Hyrylän ydintaajaman kupeessa.

Tiivistyvä kaupunkirakenne edellyttää rakenteellisen pysäköinnin järjestämistä. Osa 
asuinkorttelien tarvitsemista autopaikoista toteutetaan tontille rakenteellisena ja osa 
korttelin lähituntumaan rakennettavaan pysäköintilaitokseen. Pysäköintilaitokseen 
tulee osoittaa pysäköintitilaa myös kunnan tarpeisiin. Uutta katualuetta ei muodostu.

Rakennusten sijoittelussa on huomioitu Rapsikanmäki, alueen maasto-olosuhteet ja 
sijainti Hyrylän taajamassa siten, että asuinkerrostalojen kerroskorkeudet ovat 
matalimmillaan Rapsikanmäen ja katujen varsilla ja kasvavat harjun lakialueella. 
Asuinkerrostalokorttelissa on huomioitu viihtyisän ja yhtenäisen piha-alueen 
muodostuminen tonttijaosta huolimatta.

Asemakaavalla muodostuu kerrosalaa noin 16 800 k-m2, joka sisältää liiketilaa 250 k-
m2. Asuinkerrostalojen kortteliin kuuluu myös palvelurakennusten korttelialuetta, 
jolla olevat rakennukset merkitään suojeltavaksi kulttuurihistoriallisin ja 
kaupunkikuvallisin syin. Pysäköintitalon rakentamiseen osoitetaan kerrosalaa 6 000 k-
m2. Lisäksi muodostuu virkistys- ja katualueita. Kokonaismitoitus tällä kaava-alueella 
vastaa likimain aluetehokkuutta 0,6.

Asuinrakennusten korttelialueet

Asuinrakennusten korttelialueita on n. 24 % kaava-alueesta.

Asuinkerrostalojen korttelialue (AK-47)

Alueelle voidaan rakentaa asuinkerrostaloja. Rakennuksen katutasossa saa olla liike-, 
toimisto- tai niihin verrattavaa tilaa niillä tontinosuuksilla, jotka rajoittuvat Hyryläntiehen.

Hyryläntien ja Suutarintien varsille osoitettuun asuinkerrostalokortteliin on osoitettu 
rakennusalat viidelle asuinkerrostalolle.
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Asuinkerrostalojen kerroskorkeus vaihtelee ½VI – VIII. Korkeimmat rakennukset 
sijoittuvat Hyrylänharjun korkeimmalle kohdalle ja matalimmat katujen varteen. 
Pistetaloilla saavutetaan ilmavuutta sekä avoimia näkymiä Jokipuistoon ja yli Hyrylän 
taajaman.

AK-47 -korttelialueita on yhteensä n. 0,93 ha.

Muut korttelialuee

Palvelurakennusten korttelialue (P)

Tontilla olevat rakennukset merkitään suojeltavaksi kulttuurihistoriallisin ja 
kaupunkikuvallisin syin.

Sr-27 määräys: Kulttuurihistoriallisesti arvokas rakennus, jota ei saa purkaa. Korjaus- ja 
muutostöiden yhteydessä rakennuksen historiallinen arvo tulee säilyttää. Rakennukset ja 
pihapiiri ovat kulttuurihistoriallisesti ja maisemallisesti arvokas osa Hyrylän keskustan 
rakennettua ympäristöä.

P -korttelialueita on yhteensä n. 0,13 ha.

Yleisten pysäköintilaitosten korttelialue (LPY-1)

Alueelle rakennetaan pysäköintitalo, johon osoitetaan se osa asuinkorttelin 
autopaikoista, jotka eivät mahdu tonteille rakennettavaan pysäköintilaitokseen ja muu 
osa autopaikoista osoitetaan kunnan tarpeeseen, taajamassa työskenteleville ja 
yleiseen tarpeeseen.

LPY-1 -korttelialuetta on yhteensä n. 0,35 ha

Yleiset alueet

Viheralueet

Kaava-alueen alasta viheralueita on n. 40% ja pinta-ala yhteensä noin 1,56 ha.

Kaava-alueen viheralueet on osoitettu lähivirkistysalueina (VL). Viheralueille on 
osoitettu yhteystarpeet pyöräilyä ja jalankulkua varten.

Liikennealueet

Asemakaava-alueesta on katualuetta n. 0,9 ha, joka vastaa noin 23% kaava-alueen 
alasta.

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus

hyväksyy laaditun asemakaavan muutoksen
hyväksyy lausuntoihin ja muistutuksiin laaditut vastineet
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen.
----
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Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Margita Winqvist Jari 
Anttalaisen  kannattamana esitti seuraavan palautusesityksen:

"Suutarintien asemakaavan alue, Rapsikanmäki, on Hyrylän portti Tuusulanjärvelle ja 
Tuusulan Jokipuistoon, joka on Hyrylän tärkein virkistysalue keskustassa. Tämä alue 
vaatii korkeatasoista suunnittelua niin kaavoituksessa kuin rakentamisessa. Juuri tätä 
aluetta pitäisi suunnitella taidolla, kun ajatellaan Hyrylän keskustan tulevaisuutta ja 
vetovoimaisuutta. Asemakaavaehdotuksesta kuntalaisten ja yhteisöjen antamissa 
mielipiteissä on noussut etenkin kaksi asiaa esille:

1. asemakaavan massiivisuus ja

2. huoli ympäristöstä, Jokipuistosta  ja tärkeän itä-länsisuuntaisen viheryhteyden 
kaventumisesta, lähes kokonaan katkeaminen.

Näiden huolien sekä omien näkemystemme perusteella ehdotamme, että 
Suutarintien asemakaavaehdotus palautetaan uudelleen valmisteltavaksi siten, että

1. Ympäristön arvot ja tärkeä itä-länsisuuntainen viheryhteys säilyy visuaalisestikin 
leveänä ja houkuttelevana. Rakentamista ei toteuteta viheryhteyden lähes 
katkaisevalla viisikerroksisella pysäköintitalolla ja sen toisella puolella olevalla 
kuusikerroksisella asuintalolla. Pysäköinnillä etsitään muu ratkaisu kuin esitetty.

ja

2. Nyt esillä olevan asemakaavaehdotuksen monotonisuus ja raskaus korvataan 
kunnianhimolla, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovaa ratkaisulla, joka rakentaa Tuusulan 
uutta vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle."

Koska oli tehty kannatettu palautusesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä.

Kuntakehityslautakunta hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, että ne jotka 
kannattavat asian käsittelyä tässä kokouksessa äänestävät "jaa" ja ne, jotka 
kannattavat Winqvistin tekemää palautusesitystä, äänestävät "ei".

jaa-äänen antoivat: Mika Mäki-Kuhna, Päivö Kuusisto, Tiia Kaukolampi, Johanna 
Sipiläinen, Vesa Lundberg, Kirsi Viitanen, Ulla Palomäki, Klaus Koivunen, Jari Raita
ei-äänen antoivat :Margita Winqvist, Anne Vähätalo, Jari Anttalainen
tyhjän äänen antoi: Lars Winqvist

Puheenjohtaja totesi kuntakehityslautakunnan päättäneen äänin 9 - 3, 1 tyhjä, 
käsitellä asian tässä kokouksessa.

 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kuntakehityslautakunta päätti lisäksi

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa.

Kunnanhallitus, 24.09.2018, § 310

Valmistelijat / lisätiedot:



Tuusulan kunta Pöytäkirja 7/2018 96 ( )143
Valtuusto 08.10.2018

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Teija Hallenberg
teija.hallenberg@tuusula.fi
kaavasuunnitelija

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä laaditun asemakaavan muutoksen
hyväksyä lausuntoihin ja muistutuksiin laaditut vastineet
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

ottaa asian valtuuston 8.10.2018 pidettävän kokouksen esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 1.10.2018 pidettävässä kokouksessa.

Kunnanhallitus, 01.10.2018, § 321

Valmistelijat / lisätiedot:
Teija Hallenberg
teija.hallenberg@tuusula.fi
kaavasuunnitelija

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä laaditun asemakaavan muutoksen
hyväksyä lausuntoihin ja muistutuksiin laaditut vastineet
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen.
---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Jussi Salonen Ari Nymanin kannattamana 
teki seuraavan palautusesityksen:

"Suutarintien asemakaavan alue, Rapsikanmäki, on Hyrylän portti Tuusulanjärvelle ja 
Tuusulan Jokipuistoon, joka on Hyrylän tärkein virkistysalue keskustassa. Tämä alue 
vaatii korkeatasoista suunnittelua niin kaavoituksessa kuin rakentamisessa. Juuri tätä 
aluetta pitäisi suunnitella taidolla, kun ajattelemme Hyrylän keskustan tulevaisuutta ja 
vetovoimaisuutta.

Asemakaavaehdotuksesta kuntalaisten ja yhteisöjen antamissa mielipiteissä on 
noussut etenkin kaksi asiaa esille:
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1. asemakaavan massiivisuus ja
2. huoli ympäristöstä, Jokipuistosta ja tärkeän itä-länsisuuntaisen viheryhteyden 
kaventumisesta, lähes kokonaan katkeaminen

Näiden huolien sekä omien näkemystemme perusteella ehdotamme, että 
Suutarintien asemakaavaehdotus palautetaan uudelleen valmisteltavaksi siten, että

1.
Ympäristön arvot ja tärkeä itä-länsisuuntainen viheryhteys säilyy, visuaalisestikin 
leveänä ja houkuttelevana. Rakentamista ei toteuteta viheryhteyden lähes 
katkaisevalla viisikerroksisella pysäköintitalolla ja sen toisella puolella olevalla 
kuusikerroksisella asuintalolla. Pysäköinnille etsitään muu ratkaisu kuin esitetty.

2.
Tämä voi olla esimerkiksi ratkaisu, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko 
Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös ehdotettujen 
asuinrakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa Hyryläntien 
itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä. Tutkittava on myös ratkaisu, jossa Suutarintien 
ehdotetun pysäköintitalon runsaat 400 autopaikkaa sijoitetaan Hyryläntien itäpuolelle 
osaksi Hyrylän keskustan pysäköintiratkaisua, jolloin saavutetaan jopa tuhat 
maanalaista pysäköintipaikkaa liikenteen solmukohtaan, mahdollisesti osaksi 
liikekeskus-hybridiratkaisua ja sen aikaansaamisen sysäyttäjäksi

ja

3.
Nyt esillä olevan asemakaavaehdotuksen monotonisuus ja raskaus korvataan 
kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla,  joka rakentaa 
Tuusulan uutta vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle."

Koska oli tehty kannatettu palautusesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. 
Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat asian 
käsittelyä tässä kokouksessa äänestävät "jaa", ja ne jotka kannattavat asian 
palauttamista uudelleen valmisteltavaksi, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 8 jaa-ääntä (Huusko, Koivunen, Mäki-Kuhna, 
Peltonen, Salmi, Sipiläinen, Miettinen ja Lindberg) ja 4 ei-ääntä (Friman, Seuna, Nyman 
ja Salonen). Rosenqvist oli poissa.

Puheenjohtaja totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Tämän jälkeen Jussi Salonen Ari Nymanin kannattamana esitti, että kunnanhallitus 
päättää hylätä laaditun asemakaavan muutoksen eikä esitä muutosta valtuustolle 
hyväksyttäväksi.

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. 
Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat 
pohjaehdotusta, äänestävät "jaa", ja ne, jotka kannattavat Salosen tekemää 
muutosesitystä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä annettiin  8  jaa-ääntä (Huusko, Koivunen, Mäki-Kuhna, 
Peltonen, Salmi, Sipiläinen, Miettinen ja Lindberg) ja  4 ei-ääntä (Friman, Seuna, 
Nyman ja Salonen). Rosenqvist oli poissa.
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Puheenjohtaja totesi, että pohjaehdotus tuli kunnanhallituksen päätökseksi äänin 8-4, 
1 poissa.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

hyväksyä laaditun asemakaavan muutoksen
hyväksyä lausuntoihin ja muistutuksiin laaditut vastineet
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen.
Jussi Salonen ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Keskellä Hyrylää Palokunnanmäellä, Tuusulanjoen ääressä sijaitseva Suutarintien 
asemakaava-alue, Rapsikanmäki, on Hyrylän, kenties koko Tuusulan paras ja 
arvokkain rakennuspaikka keskustarakentamisessa. Alue on Hyrylän portti 
Tuusulanjärvelle ja Tuusulan Jokipuistoon, joka on Hyrylän tärkein virkistysalue 
keskustassa. Tämä alue vaatii korkeatasoista, taidokasta suunnittelua niin 
kaavoituksessa kuin rakentamisessa, kun ajattelemme Hyrylän keskustan 
tulevaisuutta ja vetovoimaisuutta.

Aloituksella on suuri merkitys. Se taso, jolla suunnittelemme ja rakennamme tämän 
alueen ensimmäiset kohteet, määrittää myös sitä seuraavan, tulevan tason. Tässä 
meillä on oltava kunnianhimoa ja halu laatuun, korkeatasoiseen suunnitteluun. 
Laadun ja korkeatasoisen suunnittelun puute tulee kalliiksi monellakin tapaa. Mikäli 
alku on keskinkertainen, turha on enää odottaa jatkossa mitään parempaa. Tämä on 
useasti kaupunkirakentamisessa todettu.

Tässä meidän on seurattava vaikkapa ruotsalaisten esimerkkiä. Volvo esittelee aina 
uuden mallistonsa huipputuotteella. Sen jälkeen seuraa ne tavallisemmat ja 
suuremmalle joukolle mahdolliset mallit. Tällä tavalla toimimalla herätämme 
alueeseen ja tapaamme toimia mielenkiintoa, houkuttelevuutta. Vetovoimamme 
kasvaa, erotumme joukosta myönteisesti.

Suutarintien nyt käsittelyssä oleva asemakaavaehdotus havainnekuvineen on 
valitettavasti sitä samaa mitä muuallakin. Siinä ei ole mitään sellaista, joka herättäisi 
alueeseen minkäänlaista intohimoa eikä erottavuutta. Kaavamateriaalista 
perusteluineen välittyy tavoite kustannusten alentamiseen, jotta hanke olisi 
mahdollinen.  On vaarallista ajatella, että parempi nyt vain on hyväksyä tämä 
kohtalainen suunnitelma, jotta jotain saisimme alkuun.

Asemakaavaehdotuksesta kuntalaisten ja yhteisöjen antamissa mielipiteissä on 
noussut etenkin kaksi asiaa esille:

1. asemakaavan massiivisuus ja
2. huoli ympäristöstä, Jokipuistosta ja tärkeän itä-länsisuuntaisen viheryhteyden 
kaventumisesta, lähes kokonaan katkeaminen

Näiden huolien sekä omien näkemystemme perusteella Suutarintien 
asemakaavaehdotus olisi pitänyt palauttaa uudelleen valmisteltavaksi siten, että

1.
Ympäristön arvot ja tärkeä itä-länsisuuntainen viheryhteys säilyy, visuaalisestikin 
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leveänä ja houkuttelevana. Rakentamista ei toteuteta viheryhteyden lähes 
katkaisevalla viisikerroksisella pysäköintitalolla ja sen toisella puolella olevalla 
kuusikerroksisella asuintalolla. Pysäköinnille etsitään muu ratkaisu kuin esitetty.

2.
Tämä voi olla esimerkiksi ratkaisu, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko 
Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös ehdotettujen 
asuinrakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa Hyryläntien 
itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä. Tutkittava on myös ratkaisu, jossa Suutarintien 
ehdotetun pysäköintitalon runsaat 400 autopaikkaa sijoitetaan Hyryläntien itäpuolelle 
osaksi Hyrylän keskustan pysäköintiratkaisua, jolloin saavutetaan jopa tuhat 
maanalaista pysäköintipaikkaa liikenteen solmukohtaan, mahdollisesti osaksi 
liikekeskus-hybridiratkaisua ja sen aikaansaamisen sysäyttäjäksi

ja

3.
Nyt esillä olevan asemakaavaehdotuksen monotonisuus ja raskaus korvataan 
kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla, joka rakentaa 
Tuusulan uutta vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle.

Huomioita:

1
Ehdotettu ratkaisu ei ota huomioon ympäristöarvoja korttelialueella eikä sen 
lähiympäristössä Tuusulan Jokipuiston alueella.

2
Ehdotettu Suutarintien asemakaava on monotoninen, raskas ja tuottaa tavanomaista 
asuinrakentamista. Siinä olevat kerroskorkeudet 6-8 eivät muodosta mielenkiintoista, 
vaihtelevaa eikä houkuttelevaa näkymää. Havainnekuvassa olevat viistotut katot eivät 
näy kuin ilmassa liikkuvalle. Havainnekuvissa pysäköintitalo on esitetty asemakaavan 
mahdollistamasta korkeudesta V poiketen huomattavasti matalampana.

3
Ehdotettu pysäköintitalo poikkeaa myös valtuuston aiemmasta 11.12.2017 §217 
päätöksestä - "Hyrylän keskustan asemakaavoihin pyritään sisällyttämään kaikille 
tonteille maanalainen pysäköintitila. Vain mikäli maanalaiset p-paikat eivät riitä, 
rakennetaan paikoitustalo(ja)." - sekä aiemmin tehdyistä pysäköintiselvitysten 
periaatteista.

4
Ehdotettu pysäköintitalo on myös Tuusulan kunnan ja Hyrylän keskustan kehittämisen 
kannalta kallis. Menetämme maanmyyntituloja jopa 2 miljoonaa euroa, vuotuisia 
kuntaveroja puolisen miljoonaa euroa verrattuna vaihtoehtoon, jossa sama määrä 
rakentamista olisi tehty asunnoiksi alueen luontoarvot huomioiden

5
Pysäköintitaloratkaisu ei välttämättä ole ongelma, vaan sen sijoittuminen esitetyllä 
tavalla Suutarintien asemakaavan alueelle. Suutarintien kortteliin sijoitettavalla 
pysäköintitalolla vaikeutuu mahdollisuus saada liikkeelle Hyrylän kaupallinen keskus 
osallistumalla pysäköintiratkaisuun.
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Asemakaavassa ehdotetun ratkaisun sijasta on tutkittava ratkaisua, jossa maanalainen 
pysäköinti tai muu rakenteellisen pysäköinnin ratkaisu sijoitetaan joko Hyryläntien 
itäpuolelle tai Suutarintien korttelialueelle ehdotettujen rakennusten alle tai näiden 
yhdistelmänä. Kunnalle tulevat pysäköintipaikat on ensisijaisesti sijoitettava Hyrylän 
itäpuolelle joko nyt YIT:n varausalueelle tulevaan kortteliin ja/tai mahdollisen 
kaupallisen keskuksen K-Hyrrä + tyhjä S-Market alueelle.

Pysäköintiratkaisu liittyy ratkaisevasti liikekeskusvaihtoehtojen tutkimiseen ja asukas-, 
asiointi- ja liityntäpysäköintiin, keskustan vetovoiman kasvattamiseen, myös Monion 
pysäköintitilojen vähyyden ratkaisemiseen. Liikekeskusvaihtoehtojen tutkimisen ja 
Hyrylän keskustan yleissuunnitelman päivittämisen yhteydessä on selvitettävä myös 
keskustan maanalaisen pysäköinnin riittävyys, pysäköintitalon tarve ja arvio näiden 
taloudesta sekä rooli keskustan hankkeiden liikkeelle saamisessa.

6
Suutarintien asemakaavan todetaan olevan kumppanuuskaava. 
Kumppanuuskaavoitussopimuksia ei ole tehty.

7
Kuntakehitys ei ole noudattanut asian valmistelussa kuntakehityslautakunnan 
3.2.2016 §14 päättämää hyväksi todettu suunnitteluseminaarimenettelyä, ei 
myöskään päätettyä jatkovalmistelua velvoitepysäköinnin tarpeesta ja 
mahdollisuuksista.
• "Kuntakehityslautakunta edellyttää edelleen lautakunnan 20.5.2015 
pysäköintinormin päättämisen yhteydessä päättämää jatkovalmistelua 
liityntäpysäköinnistä, liittymisestä joukkoliikennestrategiaan ja sen tavoitteisiin, 
pysäköinnin valvonnan järjestämiseen sekä velvoitepysäköinnin tarpeeseen ja 
mahdollisuuksiin.
• Tässä yhteydessä selvitetään myös kunnanvaltuuston 7.12.2015 päättämä 
vuositavoite 8.3 Linjaamme Tuusulan kunnan pysäköintipolitiikan, jossa Hyrylän 
julkisen pysäköinnin tarve selvitetään sekä liityntäpysäköinnin tarjonta ja toimivuus 
varmistetaan. Tähän liittyen Suutarintien pysäköintiratkaisu on keskeinen tarkastelun 
kohde."

Teija Hallenberg, Pia Sjöroos ja Asko Honkanen olivat asiantuntijoina kokouksessa.

Valtuusto, 08.10.2018, § 108

Valmistelija / lisätiedot:
Teija Hallenberg
teija.hallenberg@tuusula.fi
kaavasuunnitelija

Liitteet
1 Suutarintie, selostuksen liitteet 1-5 tarkistettu, KKL 19.9.2018
2 H Suutarintie, selostuksen liitteet 1-5, KKL 19.9.2018.pdf
3 H Suutarintie, kaavakartta 1000, KKL 19.9.2018
4 H Suutarintie, määräykset 1000, KKL 19.9.2018
5 H Suutarintie, havainnemateriaali, KKL 19.9.2018
6 H Suutarintien selostus, KKL 19.9.2018.pdf
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7 H3517 Suutarintien selostus tarkistettu, valtuusto 8.10.2018
8 H3517 Liite 3 a Kaavakartta, valtuusto 8.10.2018
9 H3517 Suutarintie, selostuksen liitteet 1-5, valtuusto 8.10.2018

Ehdotus

Valtuusto päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen.
---

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun pormestari Arto Lindberg Ruut Sjöblomin 
ja Pasi Huuhtasen kannattamana teki seuraavan muutosesityksen:

"Valtuusto päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen siten, että kaavakartasta ja 
kaava-aineiston selostuksesta ja selostuksen liitteistä poistetaan tarpeettomana 
pysäköintitalon rakennusoikeusluku 6000."

 

Jussi Salonen Raimo Stenvallin ja Eetu Niemelän kannattamana teki seuraavan 
palautusesityksen: "Suutarintien asemakaavan alue, Rapsikanmäki, on Hyrylän portti 
Tuusulanjärvelle ja Tuusulan Jokipuistoon, joka on Hyrylän tärkein virkistysalue 
keskustassa. Tämä alue vaatii korkeatasoista suunnittelua niin kaavoituksessa kuin 
rakentamisessa. Juuri tätä aluetta pitäisi suunnitella taidolla, kun ajattelemme Hyrylän 
keskustan tulevaisuutta ja vetovoimaisuutta. Asemakaavaehdotuksesta kuntalaisten ja 
yhteisöjen antamissa mielipiteissä on noussut etenkin kaksi asiaa esille: 1. 
asemakaavan massiivisuus ja 2. huoli ympäristöstä, Jokipuistosta ja tärkeän itä-
länsisuuntaisen viheryhteyden kaventumisesta, lähes kokonaan katkeaminen paikalle 
suunnitellun pysäköintitalon takia Näiden huolien sekä omien näkemystemme 
perusteella ehdotamme, että Suutarintien asemakaavaehdotus palautetaan uudelleen 
valmisteltavaksi siten, että 1. Ympäristön arvot ja tärkeä itä-länsisuuntainen 
viheryhteys säilyy, visuaalisestikin leveänä ja houkuttelevana. Rakentamista ei 
toteuteta viheryhteyden lähes katkaisevalla viisikerroksisella pysäköintitalolla ja sen 
toisella puolella olevalla kuusikerroksisella asuintalolla. Pysäköinnille etsitään muu 
ratkaisu kuin esitetty. 2. Tämä voi olla esimerkiksi ratkaisu, jossa maanalainen 
pysäköinti sijoitetaan joko Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös 
ehdotettujen asuinrakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa 
Hyryläntien itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä. Tutkittava on myös ratkaisu, jossa 
Suutarintien ehdotetun pysäköintitalon runsaat 400 autopaikkaa sijoitetaan 
Hyryläntien itäpuolelle osaksi Hyrylän keskustan pysäköintiratkaisua, jolloin 
saavutetaan jopa tuhat maanalaista pysäköintipaikkaa liikenteen solmukohtaan, 
mahdollisesti osaksi liikekeskus-hybridiratkaisua ja sen aikaansaamisen sysäyttäjäksi 
ja 3. Nyt esillä olevan asemakaavaehdotuksen monotonisuus ja raskaus korvataan 
kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla, joka rakentaa 
Tuusulan uutta vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyryla#n parhaalle paikalle. 
Samalla ilmoitamme kantanamme, että nyt valtuustossa esitetyllä tavalla 
"kaavakartasta ja kaava-aineiston selostuksesta ja selostuksen liitteistä poistetaan 
tarpeettomana pysäköintitalon rakennusoikeusluku 6000”, tätä muutosta ei voida 
tehdä. Asia olisi valmisteltava palauttaen asia uudelleen valmisteluun."
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Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatettu ehdotus asian palauttamisesta 
uudelleen valmisteltavaksi, on asian käsittely ratkaistava äänestämällä. Valtuusto 
hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat asian käsittelyä tässä 
kokouksessa, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat asian palauttamista uudelleen 
valmisteltavaksi, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä

jaa-äänen antoivat: Pasi Huuhtanen, Ruut Sjöblom, Kim Kiuru, Aarno Järvinen, 
Aila Koivunen, Antti Kaikkonen, Anu Åberg, Arto Lindberg, Emmi Sirniö, Henri 
Koskela, Ilona Toivanen, Jani Peltonen, Janne Mellin, Jere Pulska, Jerry Airikka, 
Johanna Sipiläinen, Jorma Sulander, Jouko Riola, Jukka Ahlgren, Kari Kinnunen, 
Karita Mäensivu, Laura Åvall, Lea Ahonen, Lilli Salmi, Mika Mäki-Kuhna, Monica 
Avellan, Pekka Heikkinen, Sanna Kervinen, Sanna Tuhkunen, Satu Heikkilä, Seppo 
Noro, Ulla Palomäki, Kirsi Viitanen, Päivö Kuusisto, Vesa Lundberg
ei-äänen antoivat: Kati Lepojärvi, Anna Yltävä, Ari Nyman, Eetu Niemelä, Eeva-
Liisa Nieminen, Elisa Laitila, Jussi Salonen, Kari Friman, Liisa Palvas, Margita 
Winqvist, Raimo Stenvall, Jari Anttalainen, Leena Joensuu
tyhjän äänen antoi: Arto Nätkynmäki.

 

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 35 jaa-ääntä, 13 ei-ääntä, 1 tyhjä ääni ja 2 oli 
poissa. Puheenjohtaja totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Käsittelyn jatkuessa Jussi Salonen Leena Joensuun ja Kari Frimanin kannattamana 
esitti, että ehdotus hylätään.

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatetetut muutosesitykset, on 
asia ratkaistava äänestämällä. Valtuusto hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, 
jotka kannattavat Lindbergin tekemää muutosesitystä, äänestävät "jaa" ja ne, jotka 
kannattavat Salosen tekemää muutosesitystä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä 

jaa-ääniä antoivat: Pasi Huuhtanen, Ruut Sjöblom, Kim Kiuru, Kati Lepojärvi, 
Aarno Järvinen, Aila Koivunen, Anna Yltävä, Antti Kaikkonen, Anu Åberg, Arto 
Lindberg, Emmi Sirniö, Henri Koskela, Ilona Toivanen, Jani Peltonen, Janne Mellin, 
Jere Pulska, Jerry Airikka, Johanna Sipiläinen, Jorma Sulander, Jouko Riola, Jukka 
Ahlgren, Kari Kinnunen, Karita Mäensivu, Laura Åvall, Lilli Salmi, Mika Mäki-
Kuhna, Monica Avellan, Pekka Heikkinen, Sanna Kervinen, Sanna Tuhkunen, Satu 
Heikkilä, Seppo Noro, Ulla Palomäki, Kirsi Viitanen, Päivö Kuusisto, Vesa 
Lundberg, Arto Nätkynmäki
ei-ääniä antoivat: Kati Lepojärvi, Anna Yltävä, Ari Nyman, Eetu Niemelä, Eeva-
Liisa Nieminen, Elisa Laitila, Jussi Salonen, Kari Friman, Liisa Palvas, Margita 
Winqvist, Raimo Stenvall, Jari Anttalainen, Leena Joensuu
tyhjän äänen antoi: Lea Ahonen.

 

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 37 jaa-ääntä, 11 ei-ääntä, 1 tyhjä ääni ja 2 oli 
poissa.
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Em. äänestyken jälkeen valtuusto hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka 
kannattavat pohjaehdotusta, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat Lindbergin 
tekemää muutosesitystä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä 

jaa-ääniä antoivat: Eetu Niemelä, Lea Ahonen
ei-ääniä antoivat: Aarno Järvinen, Aila Koivunen, Antti Kaikkonen, Anu Åberg, Ari 
Nyman, Arto Lindberg, Eeva-Liisa Nieminen, Emmi Sirniö, Henri Koskela, Ilona 
Toivanen, Jani Peltonen, Janne Mellin, Jere Pulska, Jerry Airikka, Johanna 
Sipiläinen, Jorma Sulander, Jouko Riola, Jukka Ahlgren, Kari Kinnunen, Karita 
Mäensivu, Kim Kiuru, Laura Åvall, Lilli Salmi, Mika Mäki-Kuhna, Monica Avellan, 
Pasi Huuhtanen, Pekka Heikkinen,  Sanna Kervinen, Sanna Tuhkunen,  Satu 
Heikkilä, Seppo Noro, Ulla Palomäki, Kirsi Viitanen, Päivö Kuusisto, Arto 
Nätkynmäki, Vesa Lundberg, Ruut Sjöblom
tyhjän äänen antoivat: Anna Yltävä, Elisa Laitila, Jussi Salonen, Kari Friman, Kati 
Lepojärvi, Liisa Palvas, Margita Winqvist, Raimo Stenvall, Jari Anttalainen, Leena 
Joensuu.

 

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 2 jaa-ääntä, 37 ei-ääntä, 10 tyhjää ja 2 oli poissa.

Puheenjohtaja totesi, että Lindbergin tekemä muutosesitys tuli valtuuston päätökseksi.

Jussi Salonen Anna Yltävän kannattamana esitti, että valtuusto hyväksyy asiaan liittyen 
seuraavan toimenpidealoitteen: "Suutarintien hankkeen jatkosuunnittelussa ja 
kumppanuus- ja yhteistyösopimuksia tehtäessä on selvitettävä alueen toteutuksen 
jakamista ja kilpailuttamista useiden kumppaneiden kanssa."

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatettu esitys toimenpidealoitteesta, on 
asia ratkaistava äänestämällä. Valtuusto hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, 
jotka eivät kannata toimenpidealoitetta, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat 
toimenpidealoitteen hyväksymistä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä 

jaa-ääniä antoivat: Jukka Ahlgren, Lea Ahonen, Jerry Airikka, Satu Heikkilä, Pekka 
Heikkinen, Pasi Huuhtanen, Aarno Järvinen, Antti Kaikkonen, Sanna Kervinen, 
Kirsi Viitanen, Kari Kinnunen, Kim Kiuru, Aila Koivunen, Henry Koskela, Päivö 
Kuusisto, Arto Lindberg, Janne Mellin, Karita Mäensivu, Mika Mäki-Kuhna, 
Eetu Niemelä, Seppo Noro, Ari Nyman, Ulla Palomäki, Jani Peltonen, Jere Pulska, 
Jouko Riola, Lilli Salmi, Johanna Sipiläinen, Emmi Sirniö, Vesa Lundberg, Jorma 
Sulander, Arto Nätkynmäki, Ilona Toivanen, Sanna Tuhkunen, Anu Åberg, Laura 
Åvall, Ruut Sjöblom
ei-ääniä antoivat: Jari Anttalainen, Kari Friman, Elisa Laitila, Kati Lepojärvi, Eeva-
Liisa Nieminen, Liisa Palvas, Jussi Salonen, Raimo Stenvall, Margita Winqvist, 
Anna Yltävä
tyhjän äänen antoi: Monica Avellan.

 

Suoritetussä äänestyksessä annettiin 37 jaa-ääntä, 10 ei-ääntä, 1 tyhjä ääni ja 3 oli 
poissa. Puheenjohtaja totesi, ettei päätökseen liitetä toimenpidealoitetta.
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Päätös
Valtuusto päätti

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen siten, että kaavakartasta ja 
kaava-aineiston selostuksesta ja selostuksen liitteistä poistetaan tarpeettomana 
pysäköintitalon rakennusoikeusluku 6000.

Päätöksen mukaiset muutokset tehdään pöytäkirjan liitteisiin.

Eriävä mielipide
Jussi Salonen ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:

"Keskellä Hyrylää Palokunnanmäellä, Tuusulanjoen ääressä sijaitseva Suutarintien 
asemakaava-alue, Rapsikanmäki, on Hyrylän, kenties koko Tuusulan paras ja 
arvokkain rakennuspaikka keskustarakentamisessa. Alue on Hyrylän portti 
Tuusulanjärvelle ja Tuusulan Jokipuistoon, joka on Hyrylän tärkein virkistysalue 
keskustassa. Tämä alue vaatii korkeatasoista, taidokasta suunnittelua niin 
kaavoituksessa kuin rakentamisessa, kun ajattelemme Hyrylän keskustan 
tulevaisuutta ja vetovoimaisuutta.

Aloituksella on suuri merkitys. Se taso, jolla suunnittelemme ja rakennamme tämän 
alueen ensimmäiset kohteet, määrittää myös sitä seuraavan, tulevan tason. Tässä 
meillä on oltava kunnianhimoa ja halu laatuun, korkeatasoiseen suunnitteluun. 
Laadun ja korkeatasoisen suunnittelun puute tulee kalliiksi monellakin tapaa. Mikäli 
alku on keskinkertainen, turha on enää odottaa jatkossa mitään parempaa. Tämä on 
useasti kaupunkirakentamisessa todettu.

Tässä meidän on seurattava vaikkapa ruotsalaisten esimerkkiä. Volvo esittelee aina 
uuden mallistonsa huipputuotteella. Sen jälkeen seuraa ne tavallisemmat ja 
suuremmalle joukolle mahdolliset mallit. Tällä tavalla toimimalla herätämme 
alueeseen ja tapaamme toimia mielenkiintoa, houkuttelevuutta. Vetovoimamme 
kasvaa, erotumme joukosta myönteisesti.

Suutarintien nyt käsittelyssä oleva asemakaavaehdotus havainnekuvineen on 
valitettavasti sitä samaa mitä muuallakin. Siinä ei ole mitään sellaista, joka herättäisi 
alueeseen minkäänlaista intohimoa eikä erottavuutta. Kaavamateriaalista 
perusteluineen välittyy tavoite kustannusten alentamiseen, jotta hanke olisi 
mahdollinen.  On vaarallista ajatella, että parempi nyt vain on hyväksyä tämä 
kohtalainen suunnitelma, jotta jotain saisimme alkuun.

Asemakaavaehdotuksesta kuntalaisten ja yhteisöjen antamissa mielipiteissä on 
noussut etenkin kaksi asiaa esille:

1. asemakaavan massiivisuus ja 

2. huoli ympäristöstä, Jokipuistosta ja tärkeän itä-länsisuuntaisen viheryhteyden 
kaventumisesta, lähes kokonaan katkeaminen paikalle suunnitellun pysäköintitalon 
takia

Näiden huolien sekä omien näkemystemme perusteella Suutarintien 
asemakaavaehdotus olisi pitänyt palauttaa uudelleen valmisteltavaksi siten, että

1.
Ympäristön arvot ja tärkeä itä-länsisuuntainen viheryhteys sa#ilyy, visuaalisestikin 
leveänä ja houkuttelevana. Rakentamista ei toteuteta viheryhteyden lähes 
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katkaisevalla viisikerroksisella pysäköintitalolla ja sen toisella puolella olevalla 
kuusikerroksisella asuintalolla. Pysäköinnille etsitään muu ratkaisu kuin esitetty.

2.
Tämä voi olla esimerkiksi ratkaisu, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko 
Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös ehdotettujen 
asuinrakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa Hyryläntien 
itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä. Tutkittava on myös ratkaisu, jossa Suutarintien 
ehdotetun pysäköintitalon runsaat 400 autopaikkaa sijoitetaan Hyryläntien itäpuolelle 
osaksi Hyrylän keskustan pysäköintiratkaisua, jolloin saavutetaan jopa tuhat 
maanalaista pysäköintipaikkaa liikenteen solmukohtaan, mahdollisesti osaksi 
liikekeskus-hybridiratkaisua ja sen aikaansaamisen sysäyttäjäksi

ja

3.
Nyt esillä olevan asemakaavaehdotuksen monotonisuus ja raskaus korvataan 
kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla,  joka rakentaa 
Tuusulan uutta vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle. 

Yksittäisiä huomioita:

1
Ehdotettu ratkaisu ei ota huomioon ympäristöarvoja korttelialueella eikä sen 
lähiympäristössä Tuusulan Jokipuiston alueella.

2
Ehdotettu Suutarintien asemakaava on monotoninen, raskas ja tuottaa tavanomaista 
asuinrakentamista. Siinä olevat kerroskorkeudet 6-8 eivät muodosta mielenkiintoista, 
vaihtelevaa eikä houkuttelevaa näkymää. Havainnekuvassa olevat viistotut katot eivät 
näy kuin ilmassa liikkuvalle. Havainnekuvissa pysäköintitalo on esitetty asemakaavasta 
mahdollistamasta korkeudesta poiketen huomattavasti matalampana.

3
Ehdotettu pysäköintitalo poikkeaa myös valtuuston aiemmasta 11.12.2017 §217 
päätöksestä - "Hyrylän keskustan asemakaavoihin pyritään sisällyttämään kaikille 
tonteille maanalainen pysäköintitila. Vain mikäli maanalaiset p-paikat eivät riitä, 
rakennetaan paikoitustalo(ja)." - sekä aiemmin tehdyistä pysäköintiselvitysten 
periaatteista.

4
Ehdotettu pysäköintitalo on myös Tuusulan kunnan ja Hyrylän keskustan kehittämisen 
kannalta kallis. Menetämme maanmyyntituloja jopa 2 miljoonaa euroa, vuotuisia 
kuntaveroja puoli miljoonaa euroa verrattuna vaihtoehtoon, jossa sama määrä 
rakentamista olisi tehty asunnoiksi alueen luontoarvot huomioiden

5
Pysäköintitaloratkaisu ei välttämättä ole ongelma, vaan sen sijoittuminen esitetyllä 
tavalla Suutarintien asemakaavan alueelle. Suutarintien kortteliin sijoitettavalla 
pysäköintitalolla mahdollisuus saada liikkeelle Hyrylän kaupallinen keskus 
osallistumalla pysäköintiratkaisuun vaikeutuu. 
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Asemakaavassa ehdotetun ratkaisun sijasta on tutkittava ratkaisua, jossa maanalainen 
pysäköinti tai muu rakenteellisen pysäköinnin ratkaisu sijoitetaan joko Hyryläntien 
itäpuolelle tai Suutarintien korttelialueelle ehdotettujen rakennusten alle tai näiden 
yhdistelmänä. Kunnalle tulevat pysäköintipaikat on ensisijaisesti sijoitettava Hyrylän 
itäpuolelle joko nyt YIT:n varausalueelle tulevaan kortteliin ja/tai mahdollisen 
kaupallisen keskuksen K-Hyrrä + tyhjä S-Market alueelle.

Pysäköintiratkaisu liittyy ratkaisevasti liikekeskusvaihtoehtojen tutkimiseen ja asukas-, 
asiointi- ja liityntäpysäköintiin, keskustan vetovoiman kasvattamiseen. 
Liikekeskusvaihtoehtojen tutkimisen ja Hyrylän keskustan yleissuunnitelman 
päivittämisen yhteydessä on selvitettävä myös keskustan maanalaisen pysäköinnin 
riittävyys, pysäköintitalon tarve ja arvio näiden taloudesta sekä rooli keskustan 
hankkeiden liikkeelle saamisessa.

Hyryläntien itäpuolelle sijoittuvalla vaihtoehdolla saisimme järjestymään myös liityntä-
asiointipysäköinnin, myös mahdollisesti toteutuvan, mutta jo nyt ennakoidun Monion 
pysäköintitilojen vähyyden ratkaistuksi.

6
Kuntakehitys ei ole noudattanut asian valmistelussa kuntakehityslautakunnan 
3.2.2016 §14 päättämää hyväksi todettu suunnitteluseminaarimenettelyä, ei 
myöskään päätettyä jatkovalmistelua velvoitepysäköinnin tarpeesta ja 
mahdollisuuksista.

• "Kuntakehityslautakunta edellyttää edelleen lautakunnan 20.5.2015 
pysäköintinormin päättämisen yhteydessä päättämää jatkovalmistelua 
liityntäpysäköinnistä, liittymisestä joukkoliikennestrategiaan ja sen tavoitteisiin, 
pysäköinnin valvonnan järjestämiseen sekä velvoitepysäköinnin tarpeeseen ja 
mahdollisuuksiin.

• Tässä yhteydessä selvitetään myös kunnanvaltuuston 7.12.2015 päättämä 
vuositavoite 8.3 Linjaamme Tuusulan kunnan pysäköintipolitiikan, jossa Hyrylän 
julkisen pysäköinnin tarve selvitetään sekä liityntäpysäköinnin tarjonta ja toimivuus 
varmistetaan. Tähän liittyen Suutarintien pysäköintiratkaisu on keskeinen tarkastelun 
kohde.”

7
Valtuusto päätti vasta valtuustokäsittelyssä tehdyllä muutosehdotuksella tehdä 
Suutarintien asemakaavan kaavakarttaan ja kaava-aineiston selostukseen muutoksen 
"kaavakartasta ja kaava-aineiston selostuksesta ja selostuksen liitteistä poistetaan 
tarpeettomana pysäköintitalon rakennusoikeusluku 6000”. Mielestäni tätä muutosta ei 
olisi pitänyt tehdä näin, vaan asia olisi pitänyt palauttaa asia uudelleen 
valmisteltavaksi tältä osin.

8
Vaikutusten arviointi Suutarintien asemakaavassa on suoritettu vaillinaisesti, 
epäjohdonmukaisesti eikä noudata MRL 9§: 2 momentin määräyksiä mm 
yhdyskuntataloudellisista vaikutuksista ja  arvioinnista siltä alueelta, jolla tällä kaavalla 
on vaikutusta. Asemakaavassa ollut virhe - LPY-korttelissa 8069 rakennusoikeus 6.000 
k-m2 - on ollut omiaan vaikeuttamaan kuntalaisten arviointia tämän asemakaavan 
vaikutuksista ympäristöön etenkin, kun nyt valtuuston tekemä päätös kyseisen luvun 
poistamisesta käytännössä aiheuttaa korttelissa 8069 olevan pysäköintitalon 
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rakentamislaajuuden kasvavan 10-12.000 k-m2 suuruiseksi (413 autopaikkaa x 25-
30m2/autopaikka)."

Eetu Niemelä ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Kuten kokouskäyttäytymisestäni saattaa päätellä, olen erimieltä valtuuston 
päätöksestä §108 / 08.10.2018.
Valtuuston päätös tarkoittaa, että kaava ei ole maankäyttö- ja rakennuslain 55§ 
mukainen. Tämä tarkoittaa selkeää valitusperustetta ja kaavan ja rakentamisen 
viivästymistä."

Esteellisyys
Ilmari Sjöblom ja Ulla Rosenqvist. Sjöblomin tilalla Kokoomuksen 2. varavaltuutettu 
Vesa Lundberg.

Tiedoksi
Uudenmaan ELY-keskus, Uudenmaan ELY-keskus / Liikennevirasto, kaavoitus
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Kunnanhallitus, § 273,27.08.2018
Valtuusto, § 109, 08.10.2018

§ 109
Valtuuston kokoukset v. 2019

TUUDno-2018-1062

Kunnanhallitus, 27.08.2018, § 273

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Kuntalain 94 §:n mukaan valtuusto kokoontuu päättäminään aikoina ja myös silloin, 
kun valtuuston puheenjohtaja katsoo sen tarpeelliseksi. Valtuusto on kutsuttava 
koolle myös kunnanhallituksen tai vähintään neljäsosan valtuutetuista sitä pyytäessä 
ilmoittamansa asian käsittelyä varten. Valtuuston kutsuu koolle puheenjohtaja. 
Kokouskutsu on lähetettävä vähintään neljä päivää ennen kokousta. Samassa ajassa 
on kokouksesta tiedotettava yleisessä tietoverkossa. Kokouskutsu voidaan lähettää 
sähköisesti, jos kunta huolehtii, että tähän tarvittavat tekniset välineet ja yhteydet ovat 
käytettävissä.

Hallintosäännön 67 §:n mukaan valtuuston kokouskutsu on lähetettävä vähintään 7 
päivää ennen kokousta kullekin valtuutetulle sekä niille, joilla on kokouksessa 
läsnäolo- ja puheoikeus.  Samassa ajassa on kokouksesta tiedotettava kunnan 
verkkosivuilla. Hallintosäännön 102 §:n mukaan valtuuston kokousta edeltävänä 
torstaina pidetään informaatiotilaisuus, jonka aiheena pääosin on seuraavassa 
valtuuston kokouksessa käsiteltävät asiat.

Hallintosäännön 107 §:n mukaan toimielin päättää kokoustensa ajan ja paikan. 
Kokous pidetään myös, milloin puheenjohtaja katsoo kokouksen tarpeelliseksi tai 
enemmistö toimielimen jäsenistä tekee puheenjohtajalle esityksen kokouksen 
pitämisestä ilmoittamansa asian käsittelyä varten. Tällöin puheenjohtaja määrää 
kokousajan.

Liitteenä on ehdotus kunnanhallituksen ja valtuuston kokousajoiksi v. 2019.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

pitää kokouksensa vuonna 2019 oheisen liitteen mukaisesti kesätaukoa ja 
valtuuston kokoontumispäiviä lukuun ottamatta pääsääntöisesti maanantaisin 
klo 17.00
että kutsu, joka sisältää kokouksessa käsiteltävien asioiden esityslistan 
lähetetään sähköisesti
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

pitää kokouksensa vuonna 2019 oheisen liitteen mukaisesti eli kokoontua 
seuraavina päivinä pääsääntöisesti klo 18.00

ma 28.1.2019
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ma 11.3.2019
ma 8.4.2019
ma 13.5.2019
ma 10.6.2019
ma 2.9.2019
ma 7.10.2019
ma 11.11.2019
ma 9.12.2019 (klo 15)

kokoontua valtuuston informaatiotilaisuuksiin pääsääntöisesti valtuuston 
kokousta edeltävänä torstaina valtuuston kokouskutsussa ilmoitettuna aikana
että valtuusto kutsutaan koolle jokaiselle valtuutetulle ja muille hallintosäännön 
67 §:ssä mainituille henkilöille lähetettävällä kokouskutsulla, joka lähetetään 
vähintään seitsemän (7) päivää ennen kokousta ja johon liittyy esityslista 
käsiteltävistä asioista perusteluineen ja kunnanhallituksen ehdotukset 
valtuuston päätöksiksi
että kokouskutsu esityslistoineen lähetetään sähköisesti, jollei sitä erityisestä 
syystä pyydetä paperitulosteena
että ilmoitus valtuuston kokouksen ajasta ja paikasta sekä tarkastetun 
pöytäkirjan yleisesti nähtävillä oloajasta ja -paikasta julkaistaan Tuusulan kunnan 
www-sivuilla osoitteessa www.tuusula.fi sekä valtuuston päättämissä 
ilmoituslehdissä ja ilmoitustaululla.

 

 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 08.10.2018, § 109

Liitteet
1 Kokousaikataulu 2019, kunnanhallitus ja valtuusto

Ehdotus

Valtuusto päättää

pitää kokouksensa vuonna 2019 oheisen liitteen mukaisesti eli kokoontua 
seuraavina päivinä pääsääntöisesti klo 18.00

ma 28.1.2019
ma 11.3.2019
ma 8.4.2019
ma 13.5.2019
ma 10.6.2019
ma 2.9.2019
ma 7.10.2019
ma 11.11.2019
ma 9.12.2019 (klo 15)
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kokoontua valtuuston informaatiotilaisuuksiin pääsääntöisesti valtuuston 
kokousta edeltävänä torstaina valtuuston kokouskutsussa ilmoitettuna aikana
että valtuusto kutsutaan koolle jokaiselle valtuutetulle ja muille hallintosäännön 
67 §:ssä mainituille henkilöille lähetettävällä kokouskutsulla, joka lähetetään 
vähintään seitsemän (7) päivää ennen kokousta ja johon liittyy esityslista 
käsiteltävistä asioista perusteluineen ja kunnanhallituksen ehdotukset 
valtuuston päätöksiksi
että kokouskutsu esityslistoineen lähetetään sähköisesti, jollei sitä erityisestä 
syystä pyydetä paperitulosteena
että ilmoitus valtuuston kokouksen ajasta ja paikasta sekä tarkastetun 
pöytäkirjan yleisesti nähtävillä oloajasta ja -paikasta julkaistaan Tuusulan kunnan 
www-sivuilla osoitteessa www.tuusula.fi sekä valtuuston päättämissä 
ilmoituslehdissä ja ilmoitustaululla.

---

Puheenjohtajan avattua keskustelun Eetu Niemelä esitti, että 9.12.2019 pidettävä 
kokous alkaa klo 18, ei klo 15 kuten on ehdotettu. Esitys raukesi kannattamattomana.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Eriävä mielipide
Eetu Niemelä ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Kuten kokouskäyttäytymisestäni saattaa päätellä, olen erimieltä valtuuston 
päätöksestä §109 / 08.10.2018.
Valtuuston kokouksen alkaminen klo. 15.00 ei ole tarkoituksenmukaista ajankäyttöä. 
Myöskään kokousten keston venyminen jopa 8 tuntisiksi, ei edistä demokratian 
toteutumista, vaan luottamushenkilöiden päätöksentekokyvyn klo. 00.00 jälkeen yöllä 
voi jopa kyseenalaistaa.
Tarkoituksenmukaista olisikin miettiä valtuuston työtapoja, jotta 
luottamushenkilöiden ajankäyttö on tarkoituksenmukaista ja tehokasta."

Tiedoksi
toimialat, arkisto ja kirjaamo
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Kunnanhallitus, § 428,25.09.2017
Valtuusto, § 181,09.10.2017
Valtuusto, § 204,13.11.2017
Kunnanhallitus, § 539,27.11.2017
Valtuusto, § 231,11.12.2017
Kunnanhallitus, § 69,26.02.2018
Kunnanhallitus, § 288,10.09.2018
Valtuusto, § 110, 08.10.2018

§ 110
Miettinen Jukka, luottamustoimen päättyminen ja jäsenen valinta Keski-Uudenmaan 
ympäristölautakuntaan

TUUDno-2017-561

Kunnanhallitus, 25.09.2017, § 428

Valmistelijat / lisätiedot:
Risto Mansikkamäki

Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta on Järvenpään, Keravan, Mäntsälän, 
Nurmijärven ja Tuusulan yhteinen ympäristönsuojelun ja 
ympäristöterveydenhuollon luottamushenkilöelin. Tuusula on 
ympäristölautakunnan ja sen alaisuudessa toimivan Keski-Uudenmaan 
ympäristökeskuksen vastuukunta (Kuntalaki 51 §). Tuusulan hallintosäännön 
(Valtuusto 7.12.2016 § 116, voimaantulo 1.6.2017) 9.18 §:n mukaan Keski-
Uudenmaan ympäristölautakunnassa on 15 jäsentä. Kukin ympäristökeskuksen 
sopijakunta valitsee lautakuntaan kolme jäsentä ja näiden henkilökohtaiset 
varajäsenet. Lautakunnan puheenjohtajuus määräytyy ympäristökeskuksen 
yhteistoimintasopimuksen mukaisesti. Valtuusto vahvistaa lautakunnan jäsenten ja 
varajäsenten sekä puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan valinnan. Keski-
Uudenmaan ympäristökeskuksen yhteistoimintasopimuksen (14.9.2012) 4.5-
kohdan mukaan ympäristölautakunnan puheenjohtajuus ja varapuheenjohtajuus 
kiertävät kahden vuoden välein kuntakohtaisesti kuntien asukasluvun mukaisessa 
suuruusjärjestyksessä siten, että nimeämisvuorossa asukasluvultaan suurin kunta 
nimeää puheenjohtajan ja toisiksi suurin kunta varapuheenjohtajan. Nurmijärven 
kunta nimeää lautakunnan puheenjohtajan ympäristökeskukseen 
liittymisajankohta huomioon ottaen kuitenkin ensimmäisen kerran vuonna 2017. 
Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnan puheenjohtajakierron mukaisesti 
Nurmijärvi nimeää lautakunnan puheenjohtajan ja Järvenpää varapuheenjohtajan 
kaudelle 1.6.2017–31.5.2019. Järvenpää nimeää puolestaan lautakunnan 
puheenjohtajan ja Tuusula varapuheenjohtajan kaudelle 1.6.2019–31.5.2021.

Kuntalain 74 §:ssä säädetään vaalikelpoisuudesta lautakuntaan seuraavaa:

”Vaalikelpoinen lautakuntaan ja valiokuntaan on henkilö, joka on vaalikelpoinen 
valtuustoon, ei kuitenkaan:

1) asianomaisen lautakunnan tai valiokunnan alainen kunnan palveluksessa oleva 
henkilö;
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2) henkilö, joka on asianomaisen lautakunnan tai valiokunnan tehtäväalueella 
toimivan, kunnan määräysvallassa olevan yhteisön tai säätiön palveluksessa;

3) henkilö, joka on hallituksen tai siihen rinnastettavan toimielimen jäsenenä taikka 
johtavassa ja vastuullisessa tehtävässä tai siihen rinnastettavassa asemassa 
liiketoimintaa harjoittavassa yhteisössä, jos kysymyksessä on sellainen yhteisö, jolle 
asianomaisessa lautakunnassa tavanomaisesti käsiteltävien asioiden ratkaisu on 
omiaan tuottamaan olennaista hyötyä tai vahinkoa.”

Kuntalain 72 §:ssä säädetään vaalikelpoisuudesta valtuustoon seuraavaa:

”Vaalikelpoinen valtuustoon ei ole:

1) valtion virkamies, joka hoitaa välittömästi kunnallishallintoa koskevia 
valvontatehtäviä;

2) kunnan palveluksessa oleva henkilö, joka toimii kunnanhallituksen tai 
lautakunnan tehtäväalueen johtavassa tehtävässä tai sellaiseen rinnastettavassa 
vastuullisessa tehtävässä;

3) kunnan määräysvallassa olevan yhteisön tai säätiön palveluksessa oleva henkilö, 
joka asemaltaan voidaan rinnastaa 2 kohdassa tarkoitettuun kunnan palveluksessa 
olevaan henkilöön;

4) kuntayhtymän jäsenkunnan valtuuston osalta kuntayhtymän palveluksessa oleva 
henkilö, joka asemaltaan voidaan rinnastaa 2 kohdassa tarkoitettuun kunnan 
palveluksessa olevaan henkilöön.

Edellä tarkoitetussa palvelussuhteessa oleva on vaalikelpoinen valtuutetuksi, jos 
palvelussuhde päättyy ennen kuin valtuutettujen toimikausi alkaa.”

Keski-Uudenmaan ympäristökeskuksen muut sopijakunnat ovat nimenneet 
edustajansa ympäristölautakuntaan seuraavasti:

Kunta

(Valtuuston päätös)
Jäsen

Henkilökohtainen 
varajäsen

Järvenpää

(12.6.2017 § 14)

Sanna Piiroinen (KOK) Esa Kukkonen (KOK)
Jaana Hono (SDP) Jouni Tallgren (SDP)
Sonja Huttunen (KESK) Ritva Ikonen (KESK)

Kerava

(12.9.2017 § 104)

Pirjo Kinnunen (KOK) Matti Höök (KOK)
Paavo Timonen (SDP) Leena Harjula-Jalonen (SDP)
Paul Enjala (PS) Tarja Tuomi (PS)

Mäntsälä

(19.6.2017 § 64)

Jaska Salonen (KESK) Hanna Laine (KESK)
Timo Leino (SDP) Maarit Turunen (SDP)
Antti Tähkäpää (VIHR) Ulla Linjama-Lehtinen (VIHR)

Nurmijärvi

(30.8.2017 § 96)

Yrjö Kivinen (KOK)

puheenjohtaja
Mia Nykopp (KOK)

Hannu Toikkanen (VAS) Leena Tuomisto (VAS)
Satu Rauhala (VIHR) Tapio Tiirikainen (VIHR)

Järvenpään kaupunginvaltuusto on ympäristölautakunnan jäseniä 12.6.2017 § 14 
valitessaan jättänyt nimeämättä lautakunnan varapuheenjohtajan. Järvenpään 
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kaupunginsihteeri Pakka Hipin mukaan kaupunginvaltuusto nimeää 
ympäristölautakunnan varapuheenjohtajan 31.5.2019 päättyvälle kaudelle 
25.9.2017 pidettävässä kokouksessaan.

Naisten ja miesteen välisestä tasa-arvosta annetun lain (609/1986) 4a §:n 
säännöksen siitä, että kumpaakin sukupuolta tulee kunnallisissa ja kuntien välisen 
yhteistoiminnan toimielimissä olla vähintään 40 prosenttia, tulee toteutua 
ympäristölautakunnan lopullisessa kokoonpanossa Tuusulan kunnanvaltuuston 
asettaessa sen.

Järvenpään, Keravan, Mäntsälän ja Nurmijärven valtuustojen päätökset ovat 
liitteenä.

Lisätietoja: ympäristökeskuksen johtaja Risto Mansikkamäki, p. 040 314 2253

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

valita toimikaudekseen kolme (3) Tuusulan kunnan jäsentä Keski-Uudenmaan 
ympäristölautakuntaan sekä heille henkilökohtaiset varajäsenet
asettaa Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnan, johon valtuuston valitsemien 
Tuusulan kunnan jäsenten lisäksi kuuluvat seuraavat Keski-Uudenmaan 
ympäristökeskuksen muiden sopijakuntien jäsenet (ja heidän henkilökohtaiset 
varajäsenet):
Järvenpää: Sanna Piiroinen (Esa Kukkonen), Jaana Hono (Jouni Tallgren) ja Sonja 
Huttunen (Ritva Ikonen)

Kerava: Pirjo Kinnunen (Matti Höök), Paavo Timonen (Leena Harjula-Jalonen) ja 
Paul Enjala (Tarja Tuomi)

Mäntsälä: Jaska Salonen (Hanna Laine), Timo Leino (Maarit Turunen) ja Antti 
Tähkäpää (Ulla Linjama-Lehtinen)

Nurmijärvi: Yrjö Kivinen (Mia Nykopp), Hannu Toikkanen (Leena Tuomisto) ja 
Satu Rauhala (Tapio Tiirikainen)

nimetä Yrjö Kivisen (Nurmijärvi) lautakunnan puheenjohtajaksi ja Järvenpään 
kaupunginvaltuuston 25.9.2017 valitseman jäsenen lautakunnan 
varapuheenjohtajaksi 31.5.2019 saakka.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 09.10.2017, § 181

Valmistelijat / lisätiedot:
Risto Mansikkamäki

Ehdotus
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Valtuusto päättää

valita toimikaudekseen kolme (3) Tuusulan kunnan jäsentä Keski-Uudenmaan 
ympäristölautakuntaan sekä heille henkilökohtaiset varajäsenet
asettaa Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnan, johon valtuuston valitsemien 
Tuusulan kunnan jäsenten lisäksi kuuluvat seuraavat Keski-Uudenmaan 
ympäristökeskuksen muiden sopijakuntien jäsenet (ja heidän henkilökohtaiset 
varajäsenet):
Järvenpää: Sanna Piiroinen (Esa Kukkonen), Jaana Hono (Jouni Tallgren) ja Sonja 
Huttunen (Ritva Ikonen)

Kerava: Pirjo Kinnunen (Matti Höök), Paavo Timonen (Leena Harjula-Jalonen) ja 
Paul Enjala (Tarja Tuomi)

Mäntsälä: Jaska Salonen (Hanna Laine), Timo Leino (Maarit Turunen) ja Antti 
Tähkäpää (Ulla Linjama-Lehtinen)

Nurmijärvi: Yrjö Kivinen (Mia Nykopp), Hannu Toikkanen (Leena Tuomisto) ja 
Satu Rauhala (Tapio Tiirikainen)

nimetä Yrjö Kivisen (Nurmijärvi) lautakunnan puheenjohtajaksi ja Järvenpään 
kaupunginvaltuuston 25.9.2017 valitseman jäsenen lautakunnan 
varapuheenjohtajaksi 31.5.2019 saakka.

Päätös
Valtuusto päätti

jättää asian pöydälle.

Valtuusto, 13.11.2017, § 204

Valmistelijat / lisätiedot:
Risto Mansikkamäki

Ehdotus

Valtuusto päättää

valita toimikaudekseen kolme (3) Tuusulan kunnan jäsentä Keski-Uudenmaan 
ympäristölautakuntaan sekä heille henkilökohtaiset varajäsenet
asettaa Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnan, johon valtuuston valitsemien 
Tuusulan kunnan jäsenten lisäksi kuuluvat seuraavat Keski-Uudenmaan 
ympäristökeskuksen muiden sopijakuntien jäsenet (ja heidän henkilökohtaiset 
varajäsenet):

Järvenpää: Sanna Piiroinen (Esa Kukkonen), Jaana Hono (Jouni Tallgren) ja Sonja 
Huttunen (Ritva Ikonen)

Kerava: Pirjo Kinnunen (Matti Höök), Paavo Timonen (Leena Harjula-Jalonen) ja Paul 
Enjala (Tarja Tuomi)

Mäntsälä: Jaska Salonen (Hanna Laine), Timo Leino (Maarit Turunen) ja Antti Tähkäpää 
(Ulla Linjama-Lehtinen)
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Nurmijärvi: Yrjö Kivinen (Mia Nykopp), Hannu Toikkanen (Leena Tuomisto) ja Satu 
Rauhala (Tapio Tiirikainen)

nimetä Yrjö Kivisen (Nurmijärvi) lautakunnan puheenjohtajaksi ja Järvenpään 
kaupunginvaltuuston 25.9.2017 valitseman jäsenen lautakunnan 
varapuheenjohtajaksi 31.5.2019 saakka.

Päätös
Valtuusto päätti

palauttaa asian uudelleen valmisteluun.

Kunnanhallitus, 27.11.2017, § 539

Valmistelijat / lisätiedot:
Risto Mansikkamäki

Järvenpään kaupunginvaltuusto on 25.9.2017 § 45 esittänyt Jaana Honon valitsemista 
Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnan varapuheenjohtajaksi 31.5.2019 saakka.

Järvenpään kaupunginvaltuusto on 13.11.2017 § 76 muuttanut aiemmin 12.6.2017 § 
14 tekemäänsä edustajavalintaa valitsemalla Sonja Huttusen (KESK) ja hänen 
henkilökohtaisen vajajäsenensä Ritva Ikosen (KESK) tilalle Jukka Miettisen (PS) ja hänen 
henkilökohtaisen varajäsenensä Lea Lehtolan (PS).

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

valita toimikaudekseen kolme (3) Tuusulan kunnan jäsentä Keski-Uudenmaan 
ympäristölautakuntaan sekä heille henkilökohtaiset varajäsenet.
asettaa Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnan, johon valtuuston valitsemien 
Tuusulan kunnan jäsenten lisäksi kuuluvat seuraavat Keski-Uudenmaan 
ympäristökeskuksen muiden sopijakuntien nimeämät jäsenet (ja heidän 
henkilökohtaiset varajäsenet):
Järvenpää: Sanna Piiroinen (Esa Kukkonen), Jaana Hono (Jouni Tallgren) ja Jukka 
Miettinen (Lea Lehtola)

Kerava: Pirjo Kinnunen (Matti Höök), Paavo Timonen (Leena Harjula-Jalonen) ja 
Paul Enjala (Tarja Tuomi)

Mäntsälä: Jaska Salonen (Hanna Laine), Timo Leino (Maarit Turunen) ja Antti 
Tähkäpää (Ulla Linjama-Lehtinen)

Nurmijärvi: Yrjö Kivinen (Mia Nykopp), Hannu Toikkanen (Leena Tuomisto) ja 
Satu Rauhala (Tapio Tiirikainen).

nimetä Yrjö Kivisen (Nurmijärvi) lautakunnan puheenjohtajaksi ja Jaana Honon 
(Järvenpää) lautakunnan varapuheenjohtajaksi 31.5.2019 saakka.

Päätös
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Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 11.12.2017, § 231

Valmistelijat / lisätiedot:
Risto Mansikkamäki

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti

Valtuusto päättää

valita toimikaudekseen kolme (3) Tuusulan kunnan jäsentä Keski-Uudenmaan 
ympäristölautakuntaan sekä heille henkilökohtaiset varajäsenet.
asettaa Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnan, johon valtuuston valitsemien 
Tuusulan kunnan jäsenten lisäksi kuuluvat seuraavat Keski-Uudenmaan 
ympäristökeskuksen muiden sopijakuntien nimeämät jäsenet (ja heidän 
henkilökohtaiset varajäsenet):

Järvenpää: Sanna Piiroinen (Esa Kukkonen), Jaana Hono (Jouni Tallgren) ja Jukka 
Miettinen (Lea Lehtola)

Kerava: Pirjo Kinnunen (Matti Höök), Paavo Timonen (Leena Harjula-Jalonen) ja Paul 
Enjala (Tarja Tuomi)

Mäntsälä: Jaska Salonen (Hanna Laine), Timo Leino (Maarit Turunen) ja Antti Tähkäpää 
(Ulla Linjama-Lehtinen)

Nurmijärvi: Yrjö Kivinen (Mia Nykopp), Hannu Toikkanen (Leena Tuomisto) ja Satu 
Rauhala (Tapio Tiirikainen).

nimetä Yrjö Kivisen (Nurmijärvi) lautakunnan puheenjohtajaksi ja Jaana Honon 
(Järvenpää) lautakunnan varapuheenjohtajaksi 31.5.2019 saakka.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Arto Lindberg esitti, että Tuusulan 
kunnan jäsenet ja varajäsenet Keski-uudenmaan ympäristölautakuntaan valitaan 
seuraavasti:

Jäsen                                   Henkilökohtainen varajäsen

Mika Heino                           Mirja Ahola-Leppänen
Riitta Harkimo                       Kari Stellberg
Pirjo Maula                           Antti Vaittinen

Jussi Salonen esitti, että jäseneksi valitaan Veikko Seuna ja hänen henkilökohtaiseksi 
varajäsenekseen Margita Winqvist.

Puheenjohtaja totesi, että koska keskustelun aikana on tehty 4 esitystä Keski-
Uudenmaan ympäristölautakunnan jäseniksi ja heidän henkilökohtaisiksi 
varajäsenikseen, ja koska lautakuntaan on valittava Tuusulan edustajiksi 3 jäsentä ja 
heidän henkilökohtaiset varajäsenensä, on toimitettava vaali. Hyväksyttiin 
puheenjohtajan esitys, että asiassa toimitetaan enemmistövaali siten, että sekä 
varsinaiset että varajäsenet valitaan kuntalain mukaan samassa vaalitoimituksessa, ja 
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valtuutettujen tulee kirjoittaa vaalilippuun enintään 3 nimeä (varsinaiset jäsenet) ja 
kunkin nimen viereen hänen henkilökohtaisen varajäsenensä nimi.

Puheenjohtaja kutsui ääntenlaskijoiksi pöytäkirjantarkastajiksi valitut Aarno Järvisen ja 
Sanna Kervisen. Äänestysliput annettiin vaaliuurnaan kunnansihteerin pitämän 
nimenhuudon määräämässä järjestyksessä.

Suoritetussa vaalissa annettiin ääniä seuraavasti:

Mika Heino ja hänen henkilökohtainen varajäsenensä Mirja Ahola-Leppänen sai 
34 ääntä
Riitta Harkimo ja hänen henkilökohtainen varajäsenensä Kari Stellberg sai 35 
ääntä
Pirjo Maula hänen henkilökohtainen varajäsenensä Antti Vaittinen sai 37 ääntä
Veikko Seuna ja hänen henkilökohtainen varajäsenensä Margita Winqvist sai 15 
ääntä.

Yksi äänestyslippu oli tyhjä ja yksi äänestyslippu hylättiin.

Puheenjohtaja totesi, että vaalin tuloksena Keski-Uudenmaan 
ympäristölautakuntaan  tulivat valituiksi Mika Heino ja hänen henkilökohtainen 
varajäsenensä Mirja Ahola-Leppänen, Riitta Harkimo ja hänen henkilökohtainen 
varajäsenensä Kari Stellberg sekä Pirjo Maula ja hänen henkilökohtainen 
varajäsenensä Antti Vaittinen.

Päätös
Valtuusto päätti

asettaa Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnan, johon kuuluvat seuraavat 
Keski-Uudenmaan ympäristökeskuksen muiden sopijakuntien nimeämät jäsenet 
(ja heidän henkilökohtaiset varajäsenet):

Järvenpää: Sanna Piiroinen (Esa Kukkonen), Jaana Hono (Jouni Tallgren) ja Jukka 
Miettinen (Lea Lehtola)

Kerava: Pirjo Kinnunen (Matti Höök), Paavo Timonen (Leena Harjula-Jalonen) ja Paul 
Enjala (Tarja Tuomi)

Mäntsälä: Jaska Salonen (Hanna Laine), Timo Leino (Maarit Turunen) ja Antti Tähkäpää 
(Ulla Linjama-Lehtinen)

Nurmijärvi: Yrjö Kivinen (Mia Nykopp), Hannu Toikkanen (Leena Tuomisto) ja Satu 
Rauhala (Tapio Tiirikainen).

valita toimikaudekseen Keski-Uudenmaan ympäristölautakuntaan seuraavat 
Tuusulan kunnan jäsenet ja heidän henkilökohtaiset varajäsenensä:

Mika Heino   (Mirja Ahola-Leppänen), Riitta Harkimo ( Kari Stellberg) ja Pirjo 
Maula  (Antti Vaittinen)

nimetä Yrjö Kivisen (Nurmijärvi) lautakunnan puheenjohtajaksi ja Jaana Honon 
(Järvenpää) lautakunnan varapuheenjohtajaksi 31.5.2019 saakka.

 

Kunnanhallitus, 26.02.2018, § 69
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Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Tuusulan puolesta ry ja Jussi Salonen ovat valittaneet Helsingin hallinto-oikeuteen 
Tuusulan kunnanvaltuuston 11.12.2017 § 231 tekemästä Keski-Uudenmaan 
ympäristölautakunnan valintaa koskevasta päätöksestä.

Valituksessa vaaditaan päätöksen kumoamista ja asian palauttamista uudelleen 
päätettäväksi lautakunnan jäsenten valitsemiseksi. Lisäksi vaaditaan, että asiaa 
uudelleen päätettäessä noudatetaan kuntalain 58 §:n 3 momentin määräystä 
kuntayhtymän muiden kuin 1 momentissa tarkoitettujen toimielinten kokoonpanosta 
ja Kuntaliiton yleiskirjeen 12/2017 ohjeita kuntayhtymän toimielinten valinnasta. 
Valituksessa vaaditaan myös, että päätöstä tehtäessä käsitellään Keski-Uudenmaan 
ympäristökeskuksen sopijakunnissa toimivista sitoutumattomista valitsijalistoista ja 
yhteislistoista ensisijaisesti yhtenä ryhmänä Järvenpää Plus, Tuusulan puolesta 
yhteislista ja Mäntsälän puolesta, ja ryhmän saamat äänet lasketaan yhteen 
laskettaessa puolueille ja muille ryhmille tulevien paikkojen määriä Keski-Uudenmaan 
ympäristölautakunnassa, ja toissijaisesti Järvenpää Plus ja Tuusulan puolesta 
yhteislista käsitellään yhtenä ryhmänä, ja ryhmän saamat äänet lasketaan yhteen 
laskettaessa puolueille ja muille ryhmille tulevien paikkojen määriä ko. lautakunnassa.

Hallinto-oikeus pyytää kunnanhallitusta hankkimaan 12.3.2018 mennessä 
kunnanvaltuuston lausunnon em. valituksen johdosta. Samalla kunnanhallitukselle 
varataan kunnan puhevallan käyttäjänä tilaisuus antaa selityksensä asiassa. Tuusulan 
hallintosäännön 5 luvun 24 §:n mukaan kunnanhallitus antaa lausunnon tai selityksen 
valtuuston päätöksestä tehdystä valituksesta, jos kunnanhallitus katsoo, ettei 
valtuuston päätöstä ole valituksessa esitetyillä perusteilla kumottava. Lausunnon 
antaminen kuuluu näin ollen kunnanhallituksen toimivaltaan.

Tuusulan kunnan lausunto

Tuusulan kunta on vuodesta 2009 lukien vastuukuntana (aiemmin isäntäkunta) 
hoitanut Järvenpään ja Keravan kaupungeille sekä Mäntsälän ja Tuusulan kunnille ja 
vuodesta 2013 lukien myös Nurmijärven kunnalle kuuluvat lakisääteiset 
ympäristönsuojelun ja ympäristöterveydenhuollon viranomaistehtävät ja muut 
yhteistoimintasopimuksessa sovitut tehtävät. Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta 
on em. kuntien kuntalain 51 §:n mukainen yhteinen ympäristönsuojelun ja 
ympäristöterveydenhuollon toimielin.

Keski-Uudenmaan ympäristökeskuksen yhteistoimintasopimuksen ja Tuusulan 
hallintosäännön 2 luvun 9 §:n mukaan Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnassa on 
15 jäsentä. Kukin ympäristökeskuksen sopijakunta valitsee lautakuntaan kolme 
jäsentä ja näiden henkilökohtaiset varajäsenet. Lautakunnan puheenjohtajuus 
määräytyy ympäristökeskuksen yhteistoimintasopimuksen mukaisesti. Valtuusto 
vahvistaa lautakunnan jäsenten ja varajäsenten sekä puheenjohtajan ja 
varapuheenjohtajan valinnan. Yhteistoimintasopimuksen 4.5-kohdan mukaan 
ympäristölautakunnan puheenjohtajuus ja varapuheenjohtajuus kiertävät kahden 
vuoden välein kuntakohtaisesti kuntien asukasluvun mukaisessa 
suuruusjärjestyksessä siten, että nimeämisvuorossa asukasluvultaan suurin kunta 
nimeää puheenjohtajan ja toisiksi suurin kunta varapuheenjohtajan. Keski-
Uudenmaan ympäristölautakunnan puheenjohtajakierron mukaisesti Nurmijärvi 
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1.  

nimesi lautakunnan puheenjohtajan ja Järvenpää varapuheenjohtajan kaudelle 
1.6.2017–31.5.2019. Järvenpää nimeää puolestaan lautakunnan puheenjohtajan ja 
Tuusula varapuheenjohtajan kaudelle 1.6.2019–31.5.2021.

Valituksen alaisessa päätöksessä ei ole kysymys kuntayhtymän toimielimestä, minkä 
valintaa koskevaan kuntalain säännökseen valituksessa viitataan, vaan kyseessä on 
kuntalain 51 §:n mukainen kuntien sopimukseen perustuva yhteinen toimielin. Ko. 
toimielimen valintaan sovellettavaan näin ollen kuntalain 77 §:ää (vaalikelpoisuus 
kuntien yhteiseen toimielimeen), ei kuntalain 58 §:ää (kuntayhtymän toimielimet), joka 
edellyttää poliittisen suhteellisuuden huomioon ottamista. Kuntalain 77 §:n mukaan 
kuntien yhteisessä toimielimessä, josta säädetään kuntalain 51 §:ssä, jäseninä voivat 
olla asianomaisten kuntien vastaavaan toimielimeen vaalikelpoiset henkilöt. Keski-
Uudenmaan ympäristölautakunnan jäsenten vaalikelpoisuus määräytyy siis 
vaalikelpoisuutta lautakuntiin koskevan kuntalain 74.1 §:n mukaan, mitä säännöstä 
valinnassa on noudatettu.

Vaalien valmistelutoimikunta, johon valituksessa viitataan, on nimetty valmistelemaan 
Uudenmaan liiton maakuntavaltuuston ja maakuntahallituksen valintaa, joskin 
toimikunnalle on voitu asettaa myös muita tehtäviä. Käytännön syistä puolueiden
/äänestäjäryhmien edustajanpaikat myös Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnassa 
on sovittu em. valmistelutoimikunnassa.

Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta on asetettu Keski-Uudenmaan 
ympäristökeskuksen yhteistoimintasopimusta ja Tuusulan hallintosääntöä sekä 
kuntalain ja tasa-arvolain säännöksiä noudattaen. Koska valituksenalainen päätös ei 
ole syntynyt virheellisessä järjestyksessä, päätöksen tehnyt viranomainen ei ole 
ylittänyt toimivaltaansa eikä päätös ole muutenkaan lainvastainen, tulee valitus 
perusteettomana hylätä.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

antaa Helsingin hallinto-oikeudelle edellä perusteluosassa olevan lausunnon
todeta, että Tuusulan puolesta ry:n ja Jussi Salosen tekemä valitus tulee 
perusteettomana hylätä
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.

____________

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Kari Friman Veikko Seunan 
kannattamana teki seuraavan palautusesityksen:

"Ehdotamme asian palauttamista uudelleen valmisteluun siten, että

vastauksessa otetaan huomioon, että Uudenmaan liiton v 2016 nimeämälle 
vaalien valmistelutoimikunnalle on annettu tehtäväksi myös kuntayhtymien, 
ylikunnallisten toimielinten ja Kuntalain §51:n mukaisten yhteisten toimielinten 
poliittisen suhteellisuuden varmistaminen jakamalla kyseisten toimielinten 
jäsenpaikat niiden toimialueella toimivien ryhmien kannatuksen suhteellisuus 
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2.  

3.  

4.  

huomioiden. Keski-Uudenmaan Ympäristölautakunnan osalta tämä ei ole 
toteutunut kyseisen vuonna 2016 nimetyn vaalien valmistelutoimikunnan 
toiminnassa.
vastauksessa todetaan Kuntavaalien 2012 yhteydessä Uudenmaan Liiton 
nimeämän vaalien valmistelutoimikunnan toteuttaneen silloin voimassa olleen 
Kuntalain vastaavan pykälän määräämää poliittista suhteellisuutta toimielimen 
toiminta-alueella, jolloin Tuusulan puolesta ry sai edustajan Keski-Uudenmaan 
ympäristölautakuntaan.
vastauksessa todetaan Kuntalain 8 luvun koskevan kuntien yhteistoimintaa ja 
siinä 58 pykälän 3 momentissa säädetty poliittisen suhteellisuuden huomioon 
ottaminen koskee myös tässä samassa Kuntalain 8 luvun 51 pykälän mukaisia 
kuntien yhteisiä toimielimiä.
että näin ollen on todettava valituksenalaisen päätöksen syntyneen vastoin 
Kuntalain säännöksiä ja että näin ollen valitus tulee hyväksyä."

Koska oli tehty kannatettu palautusesitys, puheenjohtaja totesi, että asian 
palauttaminen tai käsittely tässä kokouksessa on ratkaistava äänestämällä. 
Äänestysesitykseksi hyväksyttiin puheenjohtajan esitys, jonka mukaan ne, jotka 
kannattavat asian käsittelyä tässä kokouksessa, äänestävät "jaa" ja ne, jotka 
kannattavat asian palauttamista uudelleen valmisteltavaksi, äänestävät "ei". 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin  10 jaa-ääntä (Huusko, Mäensivu, Mäki-Kuhna, 
Mattila, Peltonen, Rosenqvist, Salmi, Sipiläinen, Tamminen ja Lindberg) ja 2 ei-ääntä 
(Friman ja Seuna). Salonen oli poissa. Puheenjohtaja totesi kunnanhallituksen 
päättäneen käsitellä asian tässä kokouksessa.

Tämän jälkeen Kari Friman Veikko Seunan kannattamana esitti, että kunnanhallitus 
antaa edellä mainitun palautusesityksen mukaisen lausunnon.

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, puheenjohtaja totesi, että asia on ratkaistava 
äänestämällä. Äänestysesitykseksi hyväksyttiin puheenjohtajan esitys, jonka mukaan 
ne, jotka kannattavat pohjaehdotusta, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat 
Frimanin tekemää muutosesitystä, äänestävät "ei". Suoritetussa äänestyksessä 
annettiin  9 jaa-ääntä (Huusko, Mäensivu, Mäki-Kuhna, Mattila, Peltonen, Salmi, 
Sipiläinen, Tamminen ja Lindberg) ja 3 ei-ääntä (Friman, Seuna ja Rosenqvist). Salonen 
oli poissa.

Puheenjohtaja totesi pohjaehdotuksen tulleen kunnanhallituksen päätökseksi äänin 9-
3, 1 poissa.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

antaa Helsingin hallinto-oikeudelle seuraavan lausunnon: 
Tuusulan kunta on vuodesta 2009 lukien vastuukuntana (aiemmin 
isäntäkunta) hoitanut Järvenpään ja Keravan kaupungeille sekä Mäntsälän 
ja Tuusulan kunnille ja vuodesta 2013 lukien myös Nurmijärven kunnalle 
kuuluvat lakisääteiset ympäristönsuojelun ja ympäristöterveydenhuollon 
viranomaistehtävät ja muut yhteistoimintasopimuksessa sovitut tehtävät. 
Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta on em. kuntien kuntalain 51 §:n 
mukainen yhteinen ympäristönsuojelun ja ympäristöterveydenhuollon 
toimielin.
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Keski-Uudenmaan ympäristökeskuksen yhteistoimintasopimuksen ja 
Tuusulan hallintosäännön 2 luvun 9 §:n mukaan Keski-Uudenmaan 
ympäristölautakunnassa on 15 jäsentä. Kukin ympäristökeskuksen 
sopijakunta valitsee lautakuntaan kolme jäsentä ja näiden 
henkilökohtaiset varajäsenet. Lautakunnan puheenjohtajuus määräytyy 
ympäristökeskuksen yhteistoimintasopimuksen mukaisesti. Valtuusto 
vahvistaa lautakunnan jäsenten ja varajäsenten sekä puheenjohtajan ja 
varapuheenjohtajan valinnan. Yhteistoimintasopimuksen 4.5-kohdan 
mukaan ympäristölautakunnan puheenjohtajuus ja varapuheenjohtajuus 
kiertävät kahden vuoden välein kuntakohtaisesti kuntien asukasluvun 
mukaisessa suuruusjärjestyksessä siten, että nimeämisvuorossa 
asukasluvultaan suurin kunta nimeää puheenjohtajan ja toisiksi suurin 
kunta varapuheenjohtajan. Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnan 
puheenjohtajakierron mukaisesti Nurmijärvi nimesi lautakunnan 
puheenjohtajan ja Järvenpää varapuheenjohtajan kaudelle 1.6.2017–
31.5.2019. Järvenpää nimeää puolestaan lautakunnan puheenjohtajan ja 
Tuusula varapuheenjohtajan kaudelle 1.6.2019–31.5.2021.

Valituksen alaisessa päätöksessä ei ole kysymys kuntayhtymän 
toimielimestä, minkä valintaa koskevaan kuntalain säännökseen 
valituksessa viitataan, vaan kyseessä on kuntalain 51 §:n mukainen 
kuntien sopimukseen perustuva yhteinen toimielin. Ko. toimielimen 
valintaan sovellettavaan näin ollen kuntalain 77 §:ää (vaalikelpoisuus 
kuntien yhteiseen toimielimeen), ei kuntalain 58 §:ää (kuntayhtymän 
toimielimet), joka edellyttää poliittisen suhteellisuuden huomioon 
ottamista. Kuntalain 77 §:n mukaan kuntien yhteisessä toimielimessä, 
josta säädetään kuntalain 51 §:ssä, jäseninä voivat olla asianomaisten 
kuntien vastaavaan toimielimeen vaalikelpoiset henkilöt. Keski-
Uudenmaan ympäristölautakunnan jäsenten vaalikelpoisuus määräytyy 
siis vaalikelpoisuutta lautakuntiin koskevan kuntalain 74.1 §:n mukaan, 
mitä säännöstä valinnassa on noudatettu.

Vaalien valmistelutoimikunta, johon valituksessa viitataan, on nimetty 
valmistelemaan Uudenmaan liiton maakuntavaltuuston ja 
maakuntahallituksen valintaa, joskin toimikunnalle on voitu asettaa myös 
muita tehtäviä. Käytännön syistä puolueiden/äänestäjäryhmien 
edustajanpaikat myös Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnassa on 
sovittu em. valmistelutoimikunnassa.

Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta on asetettu Keski-Uudenmaan 
ympäristökeskuksen yhteistoimintasopimusta ja Tuusulan hallintosääntöä 
sekä kuntalain ja tasa-arvolain säännöksiä noudattaen. Koska 
valituksenalainen päätös ei ole syntynyt virheellisessä järjestyksessä, 
päätöksen tehnyt viranomainen ei ole ylittänyt toimivaltaansa eikä päätös 
ole muutenkaan lainvastainen, tulee valitus perusteettomana hylätä.

todeta, että Tuusulan puolesta ry:n ja Jussi Salosen tekemä valitus tulee 
perusteettomana hylätä
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.
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1.  

2.  

3.  

4.  

Kari Friman ja Veikko Seuna ilmoittivat päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:

" Tuusulan kunnanhallituksen olisi pitänyt antaa seuraava vastaus Helsingin hallinto-
oikeudelle: 

Uudenmaan liiton v. 2016 nimeämälle vaalien valmistelutoimikunnalle on 
annettu tehtäväksi myös kuntayhtymien, ylikunnallisten toimielinten ja Kuntalain 
§51:n mukaisten yhteisten toimielinten poliittisen suhteellisuuden 
varmistaminen jakamalla kyseisten toimielinten jäsenpaikat niiden toimialueella 
toimivien ryhmien kannatuksen suhteellisuus huomioiden. Keski-Uudenmaan 
Ympäristölautakunnan osalta tämä ei ole toteutunut kyseisen vuonna 2016 
nimetyn vaalien valmistelutoimikunnan toiminnassa.
Kuntavaalien 2012 yhteydessä Uudenmaan Liiton nimeämä vaalien 
valmistelutoimikunta on toteuttanut silloin voimassa olleen Kuntalain vastaavan 
pykälän määräämää poliittista suhteellisuutta toimielimen toiminta-alueella, 
jolloin Tuusulan puolesta ry sai edustajan Keski-Uudenmaan 
ympäristölautakuntaan.
Kuntalain 8 luvun koskevan kuntien yhteistoimintaa ja siinä 58 pykälän 3 
momentissa säädetty poliittisen suhteellisuuden huomioon ottaminen koskee 
myös tässä samassa Kuntalain 8 luvun 51 pykälän mukaisia kuntien yhteisiä 
toimielimiä.
Näin ollen olisi pitänyt todeta valituksenalaisen päätöksen syntyneen vastoin 
Kuntalain säännöksiä ja että näin ollen valitus tulee hyväksyä"

Jussi Salonen ja Kati Lepojärvi ilmoittivat olevansa esteellisiä (Salonen asianosainen 
ja Lepojärvi yhteisöjäävi) ja poistuivat kokouksesta tämän asian käsittelyn ajaksi.

Esteellisyys
Jussi Salonen ja Kati Lepojärvi

Kunnanhallitus, 10.09.2018, § 288

Valmistelijat / lisätiedot:
Risto Mansikkamäki

Järvenpään kaupunkia Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnassa edustava Jukka 
Miettinen on sähköpostillaan 17.4.2018 ilmoittanut Järvenpään kaupunginhallitukselle 
eroavansa ympäristölautakunnan jäsenyydestä asuinkunnan vaihtumisen vuoksi 
1.5.2018 lähtien. Järvenpään kaupunginvaltuusto on 21.5.2018 § 51 todennut Jukka 
Miettisen menettäneen kuntalain 71 §:n mukaisen yleisen vaalikelpoisuutensa 
Järvenpään kaupungin luottamustoimiin kotipaikan muuttumisen takia ja valinnut 
hänen tilalle Keski-Uudenmaan ympäristölautakuntaan varsinaiseksi jäseneksi Juha 
Timosen jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Keski-Uudenmaan ympäristökeskuksen yhteistoimintasopimuksen 4.4-kohdan 
mukaan Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnassa on 15 jäsentä ja kullakin jäsenellä 
henkilökohtainen varajäsen. Kukin sopijakunta valitsee lautakuntaan kolme jäsentä ja 
näiden henkilökohtaiset varajäsenet. Tuusulan kunnanvaltuusto asettaa 
yhteistoimintasopimuksen 4.3-kohdan mukaan Keski-Uudenmaan 
ympäristölautakunnan, joka toimii Tuusulan kunnanvaltuuston ja kunnanhallituksen 
alaisuudessa.
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Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

todeta Jukka Miettisen jäsenyyden Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnassa 
päättyneeksi
valita Jukka Miettisen tilalle Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnan 
varsinaiseksi jäseneksi jäljellä olevaksi toimikaudeksi Juha Timosen.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 08.10.2018, § 110

Valmistelija / lisätiedot:
Risto Mansikkamäki

Liitteet
1 Järvenpään kaupunginvaltuusto 21.05.2018 § 51

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Valtuusto päättää

todeta Jukka Miettisen jäsenyyden Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnassa 
päättyneeksi
valita Jukka Miettisen tilalle Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnan 
varsinaiseksi jäseneksi jäljellä olevaksi toimikaudeksi Juha Timosen.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
Miettinen Jukka, Timonen Juha, Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta, Järvenpään 
kaupunki, henkilöstöasiantuntija
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Kunnanhallitus, § 73,26.02.2018
Valtuusto, § 28,19.03.2018
Kunnanhallitus, § 296,17.09.2018
Valtuusto, § 111, 08.10.2018

§ 111
Klint Jukka, eron myöntäminen luottamustoimesta ja kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnan 
jäsenen vaali

TUUDno-2018-316

Kunnanhallitus, 26.02.2018, § 73

Kunnanhallitus § 255 / 22.05.2017
Valtuusto § 113 / 1.6.2017

Khall § 255/22.5.2017 
Hallintosäännön 9 §:n mukaan kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnassa on 11 jäsentä, 
joista valtuusto valitsee lautakunnan puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan. Jokaisella 
jäsenellä on henkilökohtainen varajäsen.

Kuntalain 74 §:ssä säädetään vaalikelpoisuudesta lautakuntaan seuraavaa:

"Vaalikelpoinen lautakuntaan ja valiokuntaan on henkilö, joka on vaalikelpoinen 
valtuustoon, ei kuitenkaan:
1) asianomaisen lautakunnan tai valiokunnan alainen kunnan palveluksessa oleva 
henkilö;
2) henkilö, joka on asianomaisen lautakunnan tai valiokunnan tehtäväalueella 
toimivan, kunnan määräysvallassa olevan yhteisön tai säätiön palveluksessa;
3) henkilö, joka on hallituksen tai siihen rinnastettavan toimielimen jäsenenä taikka 
johtavassa ja vastuullisessa tehtävässä tai siihen rinnastettavassa asemassa 
liiketoimintaa harjoittavassa yhteisössä, jos kysymyksessä on sellainen yhteisö, jolle 
asianomaisessa lautakunnassa tavanomaisesti käsiteltävien asioiden ratkaisu on 
omiaan tuottamaan olennaista hyötyä tai vahinkoa."
  
Kuntalain 72 §:ssä säädetään vaalikelpoisuudesta valtuustoon seuraavaa:

"Vaalikelpoinen valtuustoon ei ole:
1) valtion virkamies, joka hoitaa välittömästi kunnallishallintoa koskevia 
valvontatehtäviä;
2) kunnan palveluksessa oleva henkilö, joka toimii kunnanhallituksen tai lautakunnan 
tehtäväalueen johtavassa tehtävässä tai sellaiseen rinnastettavassa vastuullisessa 
tehtävässä;
3) kunnan määräysvallassa olevan yhteisön tai säätiön palveluksessa oleva henkilö, 
joka asemaltaan voidaan rinnastaa 2 kohdassa tarkoitettuun kunnan palveluksessa 
olevaan henkilöön;
4) kuntayhtymän jäsenkunnan valtuuston osalta kuntayhtymän palveluksessa oleva 
henkilö, joka asemaltaan voidaan rinnastaa 2?kohdassa tarkoitettuun kunnan 
palveluksessa olevaan henkilöön.
Edellä tarkoitetussa palvelussuhteessa oleva on vaalikelpoinen valtuutetuksi, jos 
palvelussuhde päättyy ennen kuin valtuutettujen toimikausi alkaa."
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Valintaa suorittaessa tulee ottaa huomioon tasa-arvolain säännökset. Tasa-arvolain 4 
a §:n mukaan toimielimissä tulee olla sekä naisia että miehiä kumpiakin vähintään 40 
%, jollei erityisistä syistä muuta johdu.

Lisätiedot: Tuula Hyttinen, p. 040 314 3011

Ehdotus / Kj 
Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

- valita toimikaudekseen kulttuuri- ja vapaa-aikalautakuntaan yksitoista (11) jäsentä ja 
heille henkilökohtaiset varajäsenet

- valita jäseniksi valituista lautakunnan puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan.

Päätös 
Ehdotus hyväksyttiin.

___________

Valt § 113/1.6.2017

Ehdotus 
Valtuusto päättää

- valita toimikaudekseen kulttuuri- ja vapaa-aikalautakuntaan yksitoista (11) jäsentä ja 
heille henkilökohtaiset varajäsenet

- valita jäseniksi valituista lautakunnan puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan.

Päätös 
Valtuusto päätti

- kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnan kokoonpanoksi toimikaudekseen seuraavaa:

Jäsen Henkilökohainen varajäsen
Mellin Janne, puheenjohtaja Korpinen Topi
Yltävä Anna, varapuheenjohtaja Lonkainen Merja
Aaltonen Aki Vähämäki Erkki
Ahlgren Jukka Melgin Raili
Ketvel Taina Viitanen Kirsi
Klint Jukka Ranta Kaarle
Laakso Uolevi Kuusisto Vesa
Lehtonen Pirjo Räsänen Taru
Meckelborg Markus Turtola Martti
Sirniö Emmi Enroth Jori
Väkiparta Margit Visuri Päivi
_______________

Kunnanhallitus 26.2.2018

Uolevi Laakson henkilökohtaiseksi varajäseneksi valittu Vesa Kuusisto on ilmoittanut 
muuttavansa 1.4. pois Tuusulasta ja pyytää eroa kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnan 
varajäsenen tehtävästä.
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Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

myöntää Vesa Kuusistolle eron kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnan varajäsenen 
tehtävästä
suorittaa täydennysvaalin jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 19.03.2018, § 28

Ehdotus

Valtuusto päättää

myöntää Vesa Kuusistolle eron kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnan varajäsenen 
tehtävästä
suorittaa täydennysvaalin jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Valtuusto päätti

myöntää Vesa Kuusistolle eron kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnan varajäsenen 
tehtävästä
valita jäljellä olevaksi toimikaudeksi Uolevi Laakson henkilökohtaiseksi 
varajäseneksi Eero Maulan.

Kunnanhallitus, 17.09.2018, § 296

Jukka Klint on pyytänyt eroa kaikista kunnan luottamustoimista.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

myöntää Jukka Klintille eron kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnan jäsenen 
tehtävästä
valita Klintin tilalle jäsenen kulttuuri- ja vapaa-aikalautakuntaan jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Valtuusto, 08.10.2018, § 111

Ehdotus

Valtuusto päättää

myöntää Jukka Klintille eron kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnan jäsenen 
tehtävästä
valita Klintin tilalle jäsenen kulttuuri- ja vapaa-aikalautakuntaan jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi.

Päätös
Valtuusto päätti

myöntää Jukka Klintille eron kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnan jäsenen 
tehtävästä
valita Klintin tilalle kulttuuri- ja vapaa-aikalautakuntaan jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi jäseneksi Kaarle Rannan ja Rannan henkilökohtaiseksi 
varajäseneksi Ilona Toivasen.

Tiedoksi
Klint Jukka, Ranta Kaarle, Toivanen Ilona, kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, 
henkilöstöasiantuntija
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Kunnanhallitus, § 350,14.08.2017
Valtuusto, § 158,04.09.2017
Kunnanhallitus, § 435,25.09.2017
Valtuusto, § 182,09.10.2017
Kunnanhallitus, § 297,17.09.2018
Valtuusto, § 112, 08.10.2018

§ 112
Klint Jukka, eron myöntäminen luottamustoimesta ja Keski-Uudenmaan 
koulutuskuntayhtymän (KEUDA) yhtymävaltuuston varajäsenen valinta

TUUDno-2017-564

Kunnanhallitus, 14.08.2017, § 350

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Khall § 261/22.5.2017

Kuntalain 58 §:n mukaan kuntayhtymän päätösvaltaa käyttää yhtymävaltuusto tai 
yhtymäkokous. Jäljempänä 61 §:ssä tarkoitetussa yhden toimielimen kuntayhtymässä 
päätösvalta jakautuu jäsenkunnille ja kuntayhtymän toimielimelle perussopimuksessa 
sovituin tavoin.

Kuntayhtymällä voi olla myös muita perussopimuksessa sovittuja toimielimiä.

Kuntayhtymän muiden kuin 1 momentissa tarkoitettujen toimielinten kokoonpano on 
sovitettava sellaiseksi, että se vastaa jäsenkuntien valtuustoissa edustettuina olevien 
eri ryhmien kuntavaaleissa saamaa ääniosuutta kuntayhtymän alueella vaalilaissa 
säädetyn suhteellisuusperiaatteen mukaisesti.

Kuntalain 76 §:n mukaan vaalikelpoinen kuntayhtymän toimielimiin on henkilö, joka 
71 §:n mukaan on vaalikelpoinen kuntayhtymän jäsenkunnan luottamustoimeen. 
Vaalikelpoinen ei kuitenkaan ole 72 §:n 1 momentin 1 kohdassa tarkoitettu henkilö 
eikä saman kuntayhtymän palveluksessa oleva henkilö.

Keski-Uudenmaan koulutuskuntayhtymän perussopimuksen 4 §:n mukaan 
yhtymävaltuustoon valitsevat Järvenpään ja Keravan kaupungit sekä Tuusulan kunta 
kukin neljä edustajaa, Mäntsälän ja Nurmijärven kunnat kukin kolme, Sipoon kunta 
kaksi ja Pornaisten kunta yhden jäsenen sekä kukin jäsenkunta kullekin jäsenelle 
henkilökohtaisen varajäsenen valtuuston toimikautta vastaavaksi ajaksi.

Edustajia valittaessa tulee ottaa huomioon, että valinnassa noudatetaan tasa-arvolain 
4 a §:n säännöksiä.

Ko. säännöksen mukaan valtion komiteoissa, neuvottelukunnissa ja muissa 
vastaavissa toimielimissä sekä kunnallisissa että kuntien välisen yhteistoiminnan 
toimielimissä lukuun ottamatta kunnanvaltuustoja tulee olla sekä naisia että miehiä 
kumpiakin vähintään 40 prosenttia, jollei erityisistä syistä muuta johdu.
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Viranomaisten ja kaikkien niiden tahojen, joita pyydetään nimeämään ehdokkaita 
tässä pykälässä tarkoitettuihin toimielimiin, tulee mahdollisuuksien mukaan ehdottaa 
sekä naista että miestä jokaista jäsenpaikkaa kohden.

Lisätiedot: Tuula Hyttinen, p. 040 314 3011

Ehdotus
Kj 
Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

- valita toimikaudekseen Keski-Uudenmaan koulutuskuntayhtymän 
yhtymävaltuustoon neljä (4) jäsentä ja heille henkilökohtaiset varajäsenet.

Päätös 
Ehdotus hyväksyttiin.

___________

Valt § 122/1.6.2017

Ehdotus Valtuusto päättää

- valita toimikaudekseen Keski-Uudenmaan koulutuskuntayhtymän 
yhtymävaltuustoon neljä (4) jäsentä ja heille henkilökohtaiset varajäsenet.

Päätös 
Valtuusto päätti

- nimetä Keski-Uudenmaan koulutuskuntayhtymän yhtymävaltuustoon seuraavat 
jäsenet ja varajäsenet:

Jäsenet   Henkilökohtaiset varajäsenet
Järvinen Aarno  Eronen Tuukka
Lundberg Vesa  Heino Vesa
Tuhkunen Sanna  Klint Jukka
Veikkolainen Cecilia  Palvas Liisa

______________

Vesa Lundbergin henkilökohtaiseksi varajäseneksi olisi tullut valita nainen. Mikäli 
varajäsen voisi olla mies, olisi hän Mika Heino, ei Vesa Heino, joten valinta on myös 
tältä osin virheellinen.

 
 

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää



Tuusulan kunta Pöytäkirja 7/2018 130 ( )143
Valtuusto 08.10.2018

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

korjata aiemmin tehtyä päätöstään ja valita Vesa Lundbergille 
uuden henkilökohtaisen varajäsenen Keski-Uudenmaan koulutuskuntayhtymän 
yhtymävaltuustoon.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 04.09.2017, § 158

Ehdotus

Valtuusto päättää

korjata aiemmin tehtyä päätöstään ja valita Vesa Lundbergille 
uuden henkilökohtaisen varajäsenen Keski-Uudenmaan koulutuskuntayhtymän 
yhtymävaltuustoon.

 

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Ilmari Sjöblom esitti, että Vesa 
Lundbergin henkilökohtaiseksi varajäseneksi valitaan Sarianna Laitinen.

Seppo Noro Pekka Heikkisen kannattamana esitti, että asia palautetaan uudelleen 
valmisteltavaksi.

Koska oli tehty kannatettu palautusesitys, oli asiasta äänestettävä. Puheenjohtaja 
esitti, että ne, jotka kannattavat asian käsittelyä tässä kokouksessa, äänestävät "jaa" ja 
ne, jotka kannattavat asian palauttamista uudelleen valmisteltavaksi, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä

jaa-ääniä antoivat Pasi Huuhtanen, Matti Alanko, Jussi Salonen, Kati Lepojärvi, 
Annika Lappalainen, Sari Heiskanen, Kari Friman, Eeva-Liisa Nieminen, Aila 
Koivunen, Johanna Sipiläinen, Eetu Niemelä, Margita Winqvist, Sami Tamminen, 
Vesa Lundberg, Lilli Salmi, Jerry Airikka, Merja Kuusisto, Anna Yltävä, Elisa Laitila, 
Kirsi Viitanen, Ulla Palomäki, Kari Kinnunen, Emmi Sirniö, Päivö Kuusisto, Karita 
Mäensivu, Ari Nyman, Jere Pulska, Aarno Järvinen, Jouko Riola, Mika Mäki-Kuhna, 
Kim Kiuru, Ilmari Sjöblom, Satu Taiveaho, Jorma Sulander, Sanna Tuhkunen, Satu 
Heikkilä, Taina Ketvel, Arto Lindberg, Mika Heino, Ville Raevuori ja Sarianna 
Laitinen
ei-ääniä antoivat Ulla Rosenqvist, Anu Åberg, Seppo Noro, Sanna Kervinen, 
Monica Avellan, Lea Ahonen, Pekka Heikkinen ja Raimo Stenvall
tyhjää äänestivät Liisa Palvas ja Arto Nätkynmäki.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 41 jaa-ääntä, 8 ei-ääntä ja 2 äänesti tyhjää. 
Puheenjohtaja totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Päätös
Valtuusto päätti

valita Vesa Lundbergin henkilökohtaiseksi varajäseneksi Keski-Uudenmaan 
koulutuskuntayhtymän yhtymävaltuustoon Sarianna Laitisen.



Tuusulan kunta Pöytäkirja 7/2018 131 ( )143
Valtuusto 08.10.2018

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Kunnanhallitus, 25.09.2017, § 435

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Sanna Tuhkunen on pyytänyt eroa Keski-Uudenmaan koulutuskuntayhtymän jäsenen 
tehtävästä henkilökohtaisista syistä.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

myöntää Sanna Tuhkuselle eron Keski-Uudenmaan koulutuskuntayhtymän 
jäsenen tehtävästä
valita Tuhkusen tilalle uuden jäsenen jäljellä olevaksi toimikaudeksi

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 09.10.2017, § 182

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Ehdotus

Valtuusto päättää

myöntää Sanna Tuhkuselle eron Keski-Uudenmaan koulutuskuntayhtymän 
jäsenen tehtävästä
valita Tuhkusen tilalle uuden jäsenen jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Valtuusto päätti

myöntää Sanna Tuhkuselle eron Keski-Uudenmaan koulutuskuntayhtymän 
jäsenen tehtävästä
valita Tuhkusen tilalle Ilona Toivasen jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Kunnanhallitus, 17.09.2018, § 297

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Ilona Toivasen henkilökohtainen varajäsen Jukka Klint on pyytänyt eroa kunnan 
luottamustoimista.
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Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

myöntää Jukka Klintille eron Keski-Uudenmaan koutuskuntayhtymän 
yhtymävaltuuston varajäsenen tehtävästä
valita Ilona Toivaselle uuden henkilökohtaisen varajäsenen Keski-Uudenmaan 
koutuskuntayhtymän yhtymävaltuustoon.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 08.10.2018, § 112

Valmistelija / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Valtuusto päättää

myöntää Jukka Klintille eron Keski-Uudenmaan koutuskuntayhtymän 
yhtymävaltuuston varajäsenen tehtävästä
valita Ilona Toivaselle uuden henkilökohtaisen varajäsenen Keski-Uudenmaan 
koutuskuntayhtymän yhtymävaltuustoon.

Päätös
Valtuusto päätti

myöntää Jukka Klintille eron Keski-Uudenmaan koutuskuntayhtymän 
yhtymävaltuuston varajäsenen tehtävästä
valita Ilona Toivasen henkilökohtaiseksi varajäseneksi Keski-Uudenmaan 
koutuskuntayhtymän yhtymävaltuustoon Eeva-Liisa Niemisen.

Tiedoksi
Klint Jukka, Nieminen Eeva-Liisa, Keski-Uudenmaan koulutuskuntayhtymä, 
henkilöstöasiantuntija
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§ 113
Ilmoitusasiat / muut asiat

Valtuuston tietoon saatetaan seuraavat ilmoitusluontoiset asiat:

Valtuustoasioiden informaatiotilaisuuden muistio 4.10.2018

Nuorisovaltuuston puheenjohtaja Aino Mielo ilmoitti, ettei nuorisovaltuuston 
edustajille ole tullut kutsua tarkastuslautakuntaan.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.
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§ 114
Ikäihmisten koordinaattorin toimi/virka Tuusulan kuntaan, aloite

TUUDno-2018-1343

Ruut Sjöblom luki Kalliopohjan alueen kortteliolohuoneen ikäihmisten hänelle 
jättämän seuraavan aloitteen:

"Aloitteen taustalla olevat syyt:

Tuusula on liittynyt Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymään, jonne myös osa 
vanhustenhuollosta siirtynyt
ikääntyminen ei ole synonyymi terveyden, toimintakyvyn ja aktiivisuuden 
heikentymiselle, eivätkä ikäihmiset välttämättä käytä sosiaali- ja terveyspalveluja 
muita ikäryhmiä enemmän
aktiivisten, itsenäisten, omat asiat hoitavien ikäihmisten määrä on jatkuvasti 
lisääntynyt
vuosille 2014 - 2018 laaditun ikäpoliittisen ohjelman mukaisesti kunnan tulee 
kehittää ikäihmisten palveluita paikallisista tarpeista ja voimavaroista lähtien
kunnan tulisi kehittää palveluita toimintakyvyn ja aktiivisuuden tukemiseksi sekä 
yksinäisyyden ja syrjäytymisen ehkäisemiseksi, siis jatkaa ikäpoliittisen ohjelman 
toteuttamista, joka tähän mennessä on jo osaltaan tuottanut positiivisia tuloksia 
yhteisöllisyyden edistämisessä ja on jo saavutettu esimerkiksi yhteisömanageri, 
alueelliset kehittämisverkostot ja ikäihmisten kortteliolohuoneet.

Ikäihmisten palvelut ovat perinteisesti kunnissa sosiaali- ja terveystoimen alla ja 
palveluita hoitavat sosiaali- ja terveydenhoidon alan koulutuksen saaneet henkilöt. 
Koska aloitteemme ei liity hoitoon vaan arjen aktiivisuuteen, yhdenvertaisuuteen, 
osallisuuteen ja yhteisöllisyyteen sekä jäljellä olevan toimintakyvyn ylläpitämiseen 
esitämme, että haettavalla/valittavalla Ikäihmisten koordinaattorilla olisi jokin muu 
tutkinto ja osaaminen kuin hoitoalan. 
Tuusulan kunta on jo päättänyt että sosiaali- ja terveyslautakunnan seuraaja tulee 
olemaan hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, jonka alaisuuteen 
mielestämme Ikäihmisten koordinaattorin tehtävät kuuluvat."

Ehdotus

Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.
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§ 115
Kotihoidon rakenteellinen uudistaminen, aloite

TUUDno-2018-1344

Pasi Huuhtanen esitti seuraavan hänen ja usean muun valtuutetun allekirjoittaman 
aloitteen:

"Ikääntyneiden määrän voimakkaasta kasvusta on seurannut kustannusten suuri 
nousu ja jatkuva pula hoitopaikoista. 

Ikääntyneet tuusulalaiset eivät enää saa sellaista palvelua joka edistäisi heidän kotona 
selviytymistään ja pitäisi yllä toimintakykyä. Kodinhoitajien palvelut lopetettiin 
vuosituhannen vaihteessa ja kotiavustajien toimet ja koulutus lakkautettiin. 

Viime vuosina vanhusten hoitolaitoksiimme on saatu kuntouttavaa henkilöstöä. Hyvä 
niin, mutta vaikuttavuus olisi parempi, jos ikääntyneen väestön kohdalla 
raihnaistuminen estettäisiin jo kotona asuessa. 

Kotihoito/omaishoito/omaishoidon tuki ei ole Tuusulassa hyvällä mallilla, vaikka viime 
vuosina on ollut kotihoidon ja omaishoidon kehittämishankkeita. Hankkeissa saatiin 
joitakin parannuksia aikaan, mutta etupäässä kiristettiin hoitoon pääsyn kriteereitä. 
Apua hakevaa vanhusta ja omaishoitajaa ei auta, jos vain todetaan, että ette täytä 
nykyisiä avunsaantikriteereitä. 

Tällä hetkellä sairaiden kotihoito (kotisairaala), pitkäaikaissairaiden ja sairaiden 
vanhusten kotihoito sujuu tyydyttävästi. Muut ikääntymisen heikentämät jäävät vaille 
yhteiskunnan apua ja raskas vastuu jää usein puolisolle. Nykylain mukaan kenenkään 
puolison ei ole pakko ryhtyä omaishoitajaksi. 

Esitän, että valtuusto esittää Keski-Uudenmaan Sotekuntayhtymälle, että yhtymässä 
aloitetaan ensimmäisenä maassamme ikäihmisten kotihoidon todellinen 
rakenteellinen uudistus. Tavoitteena tulee olla, että ikääntyneet saavat kodinhoitoon 
apua ja pärjäävät. 

Kodinhoitajien/hoitoavustajien ammattia tarvitaan ikääntyneiden avuksi. Kotihoidon 
sairaanhoitajat, terveydenhoitajat ja lähihoitajat voidaan siten säästää koulutustaan 
vastaaviin vaativampiin tehtäviin."

Ehdotus

Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.

Tiedoksi
Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä
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§ 116
Avohakkuuton kuntametsien hoito, aloite

TUUDno-2018-1345

Ilona Toivanen esitti seuraavan hänen ja usean muun valtuutetun allekirjoittaman 
aloitteen:

"Avohakkuu on tasarakenteisen metsänkasvatuksen päätehakkuu, jossa yksittäisiä 
säästöpuita lukuun ottamatta alueen puusto hakataan kokonaan. Avohakkuut 
vaikuttavat oleellisesti alueen lajistoon, vesistöihin ja virkistysmahdollisuuksiin.

Viihtyisät ja ulkoilemaan houkuttelevat kuntametsät ovat tarpeen kuntalaisten 
hyvinvoinnille. Lähivirkistysalueiden merkitys ihmisten terveydelle on koko ajan 
selvempi. Jo pieni määrä metsässä vietettyä aikaa alentaa verenpainetta ja laskee 
muita stressioireita. Kunnilla on erityisvastuu myös luonnonsuojelusta ja kestävästä 
kehityksestä alueellaan (KL 1 §, LSL 6 §).

Hyvinvoivat kuntametsät ovat oleellisia myös metsälajiston kannalta. 36 prosenttia 
uhanalaisista lajeista elää ensisijaisesti metsissä ja tämän lisäksi runsas joukko lajeja 
tarvitsee metsiä jossain vaiheessa elinkiertoaan. Suurin uhanalaisuuden syy ja 
tulevaisuuden riski metsälajeille on nykymallisen metsätalouden aiheuttamat 
muutokset muun muassa metsien ikärakenteessa ja lahopuun määrässä. 
Metsäelinympäristöistä jopa 70 prosenttia on uhanalaisia joko määrän tai laadun 
muutosten perusteella. Tähänkin syynä on metsien intensiivinen käyttö.

Metsienkäsittelymenetelmillä on suuri merkitys myös ilmastonäkökulmasta. 
Avohakkuut ja sitä seuraava maanmuokkaus vaikuttaa merkittävästi ilmastoon 
esimerkiksi pienentämällä metsien kykyä sitoa hiiltä ja vapauttamalla maaperän hiiltä 
ilmakehään.

Metsänkäsittelymenetelmien valinnalla voidaan vaikuttaa myös kunnan vesistöjen 
tilaan. Avohakkuut ja sitä seuraava metsämaaperän muokkaus aiheuttavat 
vesistöpäästöjä, jotka ovat muun muassa ravinnepäästöjä (kuten typpeä ja fosforia) ja 
kiintoainepäästöjä. Erityisesti turvemailla metsätalous aiheuttaa myös liettymista 
aikaan saavia humuspäästöjä vesistöön.

Monilla kunnilla on talous- tai virkistysmetsiksi luokiteltuja metsiä, joita hyödynnetään 
samoilla periaatteilla kuin yksityisten omistamia talousmetsiä. Metsiä käsitellään 
harvennus-, avo- ja siemenpuuhakkuilla, suometsiä kunnostusojitetaan ja maaperää 
käsitellään maanmuokkauksilla. Lopputulos on monesti luonnonarvojen ja 
virkistyskäytön kannalta huono.

Metsienkäsittelylle avohakkuilla on myös vaihtoehto, joka oikein toteutettuna huomioi 
paremmin virkistyksen sekä ilmasto- ja luontokysymykset. Metsien jatkuva kasvatus 
on metsänhoitoa, jossa aluetta ei hakata täysin paljaaksi, vaan metsä säilyy 
peitteisenä. Metsien jatkuva kasvatus antaa kunnalle siihen sopivissa metsissä tuloja. 
Näin metsistä saadaan tuloja myös tasaisemmin. Samalla säilytetään metsien 
maisema-arvot paremmin, marja- ja sienisatoa saadaan vuosittain ja metsiin 
sitoutuneen hiilen määrä säilyy suurempana. Metsäpeitteisyyden säilyminen on 
tärkeää virkistyskäyttäjien lisäksi myös muun muassa metsäkanalinnuille.
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Vastuullinen kunta tarjoaa asukkailleen mahdollisuuden virkistyä lähimetsissä, kantaa 
vastuuta luonnon monimuotoisuuden säilymisestä ja vesistöjensä tilasta sekä toimii 
ilmastovastuullisesti.

Me valtuutetut esitämme, että kuntamme luopuu avohakkuista ja muista 
voimaperäisistä metsätaloustoimista ja siirtyy metsissään jatkuvan kasvatuksen 
menetelmiin. Esitämme myös, että kuntamme määrittelee metsänhoidon 
päätavoitteeksi luonnon monimuotoisuuden säilyttämisen sekä monipuolisten 
virkistysmetsien tarjoamisen asukkaille."

Ehdotus

Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.
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§ 117
Hevos/ratsastuslinja Tuusulan lukioon, aloite

TUUDno-2018-1346

Jussi Salonen esitti seuraavan Tuusulan Puolesta valtuustoryhmän aloitteen:

"Ehdotamme, että Tuusulan lukioon perustetaan hevos/ratsastuslinja, joka 
mahdollistaa lukio-opintojen ohella valmentautumisen kilparatsastajana tai 
kehittymisen harrastajaratsastajana. Normaalit lukio-opinnot suoritettaisiin Tuusulan 
lukion eri toimipisteissä ja valinnaiset ratsastuskurssit ja hevosiin liittyvät teoriakurssit 
pidettäisiin Tuusulassa sijaitsevilla ratsastustiloilla.

Tuusulassa on runsaasti hevostiloja, lähes tuhat hevosta. Nyt toistamiseen vireillä 
olevat hevoskylähankkeet Tuusulassa kasvattavat edelleen mielenkiintoa 
hevosharrastukseen. Alueella on myös muita toisen asteen oppilaitoksia, mm Keuda 
Saaren kartanoineen ja Hyria, jotka voivat tukea hevospainotteista linjaa. Mahdollista 
voisi olla myös muun kotieläintoiminnan sisällyttäminen toimintaan. Näin avautuu 
mahdollisuus kaksoistutkinnon suorittamiseen ratsastuksenohjaaja ja hevostenhoitaja 
esimerkkeinä. Keudan matkailualan koulutusohjelmat antavat vielä mielenkiintoisen 
lisään opetuskokonaisuuteen. Näin myös kuntastrategiassa asetettu valtuustokauden 
tavoite 26 …matkailu alueella lisääntyy.

Pääkaupunkiseudulla ei ole tarjolla ehdottamaamme ratsastuslinjaa, vaikka 
harrastajien määrät pääkaupunkiseudulla ovat suuret ja halua tällaiseen lukioon on 
runsaasti. Arvio on, että vuosiluokan kooksi tulisi helposti 15-25 opiskelijaa. Näinkin 
Tuusulan hevospainotteinen linja rakentaisi Tuusulan vetovoimaa. Erottautuminen 
toisista on erittäin tärkeää.

Samalla olisi tutkittava internaattiasumista osana hevospainotteista 
koulutuskokonaisuutta. Tämä on toimintatapa mm Ypäjän, Kiuruveden ja 
Rautalammin hevoslukioissa.

Ajattelemme, että ehdottamamme hanke toteuttaa Tuusulan kuntastrategian 
tavoitteita vireydestä ja sujuvuudesta, myös koulutuksen kärkikuntana olemisesta ja 
uudenlaisesta rohkeasta kokeilevasta toimintatavasta, verkostomaisesti toimien, 
resurssiviisaasti."

Ehdotus

Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.
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§ 118
Kevyen liikenteen väylän loppuun saattaminen Jokelan Lepolassa, aloite

TUUDno-2018-1347

Lilli Salmi esitti seuraavan hänen ja usean muun valtuutetun allekirjoittaman aloitteen:

"Höyhensaarentien ja Ridasjärventien risteysalueen kevyen liikenteen väylä on jäänyt 
kunnalta keskeneräiseksi kun Iltalenkin alueen tiestöä rakennettiin. 

Alueen asukkaat ovat ilmaisseet kunnalle huolen risteyksen turvallisuudesta 
kävelijöiden ja pyöräilijöiden kannalta jo useasti. Huolesta huolimatta kunta ei ole 
tehnyt kevyen liikenteen väylää valmiiksi. Iltalenkin alueen läpi kulkee päivittäin paljon 
isoja ja pieniä kyläläisiä, kävellen, pyöräillen sekä lastenrattaiden kanssa. Tällä hetkellä 
tienkäyttäjä joutuu siirtymään Höyhensaarentien suuntaiselta pyörätieltä autotielle 
päästäkseen Ridasjärventien suuntaiselle pyörätielle, koska näiden kahden tien välistä 
pyörätietä ei ole tehty valmiiksi. Risteyksestä puuttuvat myös valot sekä asianmukaiset 
liikennemerkit. Keskeneräinen osuus on noin 50 metriä pitkä. Se vaatii yhden 
rumpuputken ja asfaltoinnin. Ikään kuin tämä työ olisi unohtunut joltakin.

Ehdotankin, että kunta tekee tämän vaarallisen risteysalueen valmiiksi ensitilassa. "

Ehdotus

Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.
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§ 119
Maapoliittisen ohjelman tarkastelu, aloite

TUUDno-2018-1348

Ilmari Sjöblom esitti seuraavan aloitteen:

"Tuusulan kunnan voimassa oleva maapoliittinen ohjelma 2020 on hyväksytty 
valtuustossa 13.06.2011.

Edellinen valtuusto ei ohjelmaa tarkastellut. 

Nykyisen valtuuston tulisi tarkastella voimassa olevaa, hyvää ohjelmaa ja saattaa se 
tukemaan nykyistä kuntastrategiaamme."

Ehdotus

Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.
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Kunnallisvalitus
§103, §105, §106, §107, §108, §110, §111, §112

Kunnallisvalitusohje
VALITUSOSOITUS

Valitusoikeus ja valituksen perusteet
Kunnallisvalituksen saa tehdä se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, 
velvollisuuteen tai etuun päätös välittömästi vaikuttaa (asianosainen) sekä kunnan 
jäsen.
Valituksen saa tehdä sillä perusteella, että päätös on syntynyt virheellisessä 
järjestyksessä, päätöksen tehnyt viranomainen on ylittänyt toimivaltansa tai päätös on 
muuten lainvastainen.
Oikaisuvaatimuksen johdosta annettuun päätökseen saa hakea muutosta 
kunnallisvalituksin vain se, joka on tehnyt oikaisuvaatimuksen. Jos päätös on 
oikaisuvaatimuksen johdosta muuttunut, saa päätökseen hakea muutosta 
kunnallisvalituksin myös se, jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai etuun muutettu 
päätös välittömästi vaikuttaa (asianosainen) sekä kunnan jäsen.

Valitusviranomainen
Päätökseen haetaan muutosta kunnallisvalituksella Helsingin hallinto-oikeudelta.
Valitusviranomaisen yhteystiedot
Helsingin hallinto-oikeus
Sörnäistenkatu 1
00580 Helsinki
Puhelin 029 56 42000
Faksi 029 56 42079
sähköposti helsinki.hao@oikeus.fi

Valitusaika
Valitus on tehtävä 30 päivän kuluessa päätöksen tiedoksisaannista.

Tiedoksisaanti
Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon seitsemän päivän kuluttua 
siitä, kun pöytäkirja on nähtävänä yleisessä tietoverkossa. 

MRL 188 §:n 3 momentin mukaan kaavan tai rakennusjärjestyksen hyväksymistä 
koskevan päätöksen katsotaan tulleen asianosaisten tietoon samaan aikaan, kun 
päätöksen katsotaan kuntalain 140 §:n mukaisesti tulleen kunnan jäsenen tietoon.

Muista kuin em. päätöksistä asianosaisen katsotaan saaneen tiedon, jollei muuta 
näytetä, 7 päivän kuluttua kirjeen lähettämisestä, 3 päivän kuluttua sähköpostin 
lähettämisestä, saantitodistuksen osoittamana aikana tai erilliseen 
tiedoksisaantitodistukseen merkittynä aikana. Tiedoksisaantipäivää tai sitä päivää, 
jona päätös on asetettu nähtäväksi yleiseen tietoverkkoon, ei lueta määräaikaan.

Valituksen muoto ja sisältö 
Valitus on tehtävä kirjallisesti. Myös sähköinen asiakirja täyttää vaatimuksen 
kirjallisesta muodosta. Valituksessa, joka on osoitettava valitusviranomaiselle, on 
ilmoitettava

1) päätös, johon haetaan muutosta ;(valituksen kohteena oleva päätös)
2) miltä kohdin päätökseen haetaan muutosta ja mitä muutoksia siihen vaaditaan 
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tehtäväksi ;(vaatimukset)
3) vaatimusten perustelut;
4) mihin valitusoikeus perustuu, jos valituksen kohteena oleva päätös ei kohdistu 
valittajaan.

Valituksessa on lisäksi ilmoitettava valittajan nimi ja yhteystiedot. Jos puhevaltaa 
käyttää valittajan laillinen edustaja tai asiamies, myös tämän yhteystiedot on 
ilmoitettava. Yhteystietojen muutoksesta on valituksen vireillä ollessa ilmoitettava 
viipymättä hallintotuomioistuimelle.

Valituksessa on ilmoitettava myös se postiosoite ja mahdollinen muu osoite, johon 
oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat voidaan lähettää . Mikäli valittaja on (prosessiosoite)
ilmoittanut enemmän kuin yhden prosessiosoitteen, voi hallintotuomioistuin valita, 
mihin ilmoitetuista osoitteista se toimittaa oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat.

Oikaisuvaatimuksen tekijä saa valittaessaan oikaisuvaatimuspäätöksestä esittää 
vaatimuksilleen uusia perusteluja. Hän saa esittää uuden vaatimuksen vain, jos se 
perustuu olosuhteiden muutokseen tai oikaisuvaatimuksen tekemisen määräajan 
päättymisen jälkeen valittajan tietoon tulleeseen seikkaan.
Valitukseen on liitettävä:

valituksen kohteena oleva päätös valitusosoituksineen;
selvitys siitä, milloin valittaja on saanut päätöksen tiedoksi, tai muu selvitys 
valitusajan alkamisen ajankohdasta;
asiakirjat, joihin valittaja vetoaa vaatimuksensa tueksi, jollei niitä ole jo 
aikaisemmin toimitettu viranomaiselle.
 

Valitusasiakirjojen toimittaminen
Valitusasiakirjat on toimitettava valitusviranomaisille ennen valitusajan päättymistä. 
Jos määräajan viimeinen päivä on pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai 
juhannusaatto tai arkilauantai, saa valitusasiakirjat toimittaa valitusviranomaiselle 
ensimmäisenä sen jälkeisenä arkipäivänä.
Asiakirjat toimitetaan viranomaisen asiointiosoitteeseen lähettäjän omalla vastuulla. 
Tämä voidaan tehdä myös postitse, sähköisesti tai lähetin välityksellä. Postiin 
valitusasiakirjat on jätettävä niin ajoissa, että ne ehtivät perille valitusajan viimeisenä 
päivänä ennen viraston aukioloajan päättymistä.

Oikeudenkäyntimaksu
Muutoksenhakuasian vireille panijalta peritään oikeudenkäntimaksu sen mukaan kuin 
tuomioistuinmaksulaissa (1455/2015) säädetään.
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Muutoksenhakukielto
§101, §102, §104, §109, §113, §114, §115, §116, §117, §118, §119

Muutoksenhakukielto
Päätöksestä ei saa tehdä kuntalain 136 §:n mukaan oikaisuvaatimusta eikä 
kunnallisvalitusta, koska päätös koskee vain valmistelua tai täytäntöönpanoa.
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